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PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do l. maja 1945 v tiskarni »Slovenija« pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

USPEŠNA AKCIJA DIGOSA IN PROTITERORISTIČNIH ODDELKOV

DOMNEVNA MOROVA MORILCA ADRIANA FARANDA 
IN VALERIO MORUCCIV ROKAH RIMSKE POLICIJE
Njuno stanovanje v strogem središču Rima je bilo prava operativna baza rdečih brigad

RIM — Rimska Digos je zadala 
nov hud udarec vodu rdečih brigad, 
ki deluje v italijanskem glavnem 
mestu: v noči od torka na sredo 
so agenti aretirali Adriano Farando 
in Valeria Moruccija, dva od dom
nevnih voditeljev skupine, ki sta o- 
sumljena tudi sodelovanja pri u- 
grabitvi in umoru predsednika kr
ščanske demokracije Alda Mora ter 
Pri atentatu na sedež rimskega od
bora KD na Trgu Nicosia. V nju
nem stanovanju so zaplenili znatno 
količino orožja, zajeten sveženj ar
hivskega gradiva ter vse potrebšči
ne za ponarejevanje osebnih doku
mentov. S Farando in Moruccijem 
Je bila aretirana tudi lastnica sta
novanja, 32-letna Giuliaua Conforti, 
katere položaj pa ni še povsem ja
sen.

Preiskava, ki je včeraj privedla 
do aretacij Farande in Moruccija 
ter do pripora Confortijeve, se je 
začela takoj po atentatu na Trgu 
Nicosia. Policija je zasumila, da 
so teroristi imeli svoje oporišče v 
četrti Prati, saj so vse avtomobile, 
s katerimi so pobegnili, pustili rav- 
ho v tej četrti, kjer so nekatere tu
di ukradli. Zato so začeli sistema
tično prečesavati četrt, dolgotrajno 
m zamudno delo pa je obrodilo znat
ne sadove. Zaradi tajnosti preisko
valnega postopka voditelj Digos ni 
Pojasnil vseh okoliščin odkritja skri
vališča v Drevoredu Giulio Cesare, 
yerjetno pa je, da so k uspešnemu 
'skanju bistveno pripomogli agenti 
službe za demokratično varnost 
Sisde.

Obroč okrog stanovanja je bil 
sklenjen v torek ponoči nekaj minut 
Pred polnočjo. Trenutek pozneje je 
dr. Spinella, ki poveljuje Digosu, 
Pozvonil na vrata Confortijeve. Ko
nčaj je ženska odprla, so policisti 
Jjdrli v stanovanje in onesposobili 
J1 arando in Moruccija, ki sta že 
™gla v posteljo. «Dober večer dr. 
bpinella,* je pozdravil Morucci, na 
kar sta oba domnevna pripadnika 

umolknila in nista hotela pove
dati niti svojega imena, ali se pro
glasiti za politična jetnika in se 
sklicevati na ženevsko konvencijo, 
kot so doslej storili vsi aretirani 
“rigadisti.
y stanovanju, pravi operativni ba- 

rdečih brigad, so preiskovalci 
'zaplenili nepričakovano količino po
membnega gradiva, orožja in streli
va ter druge vojaške opreme. Po
teg že omenjenih potrebščin za po
drejanje dokumentov, zajetnega 
svežnja še neuporabljenih osebnih 
'teaznic, vozniških dovoljenj in dru- 
jpb osebnih dokumentov, so preis
kovalci našli skrbno sestavljen ar- 
!Uv z imeni in slikami policijskih 
onkcionarjev, sodnikov in politikov, 

kartoteko z dokumenti in imeni 
domnevnih pristašev organizacije, 
or druge dokumente. Z zaplenje- 

nim gradivom so napolnili pet ve- 
'kih škatel iz lepenke in sedem

kovčkov.
l "ted zaplenjenim orožjem (dve 
teostrelki, več pištol in revolver- 

jOv, ena ročna granata in znatna 
občina nabojev vseh kalibrov) 

Poiskovalci pripisujejo precejšen 
Jjmen najdbi brzostrelke znamke 

corpion». Gre za orožje, ki so se 
Jr teroristi večkrat poslužili, med 

•mgim tudi pri pokolu v Ul. Fani, 
{L* .umoru genovskega sodnika Co- 

10 za umor predsednika krščan- 
islf demokracije Mora. Če bi pre- 

kovalcen, uspelo dokazati, da je 
Plenjena brzostrelka tista, s kate- 

stoJe k** ubit voditelj KD, bi bil 
kurjen velik korak naprej v preis- 
ao enem izmed najnevarnejših 
cjjdtatov na italijansko demokra-

v>ando in Moruccija so preisko- 
°bm- 's^a'i že dalj časa, saj sta 
Ul^tena sodelovanja pri pokolu v 
dju *an' 'n soflmk Gallucci je za- 
eni Poc'Pisal zaporni nateg že pred 
ho]mJetom- Dekle, prikupna tem- 
skrh i ’ nai bi med drugim pri- 
te s i8 teroristom, ki so postavili 
stvu ° ^oru in njegovemu sprem- 
5>kat dditerme pilotov Alitalia, mar- 
da ■ ^ očividec pa je prepričan, 
bi 'p ie v'del 16- marca v Ul. Fa- 
tehh'eR tega naj bi Faranda o- 
ha,| 0 sodelovala pri nedavnem na- 

u na sedež KD na Trgu Nicosia. 
Con?nj jasen je položaj Giuliane 
sta 0l'l'. lastnice stanovanja, kjer 
ženSa skrivala domnevna terorista. 
Veci(-l se j0 branila, da sploh ni 
i»ie>i 3’ k® ste Faranda in Morucci 
bj .? opravka s policijo in tudi naj 
PfJl de bilo znano, kaj sta počela.

skovalci ji niso verjeli, 
je ? areteciji domnevnih teroristov, 
včef0-adji minister Rognoni, ki jc 
šef aj ziutraj predsedoval sestanku 
tite« Pditeije, karabinjerjev in pro- 
ten0°risličd>b oddelkov, čestital or- 
tem n'i iavne varnosti ob pomemb- 

doseženem uspehu, (vt)

taisti zažgali 
tridentinski licej

ti '^NT — »Movimento revolu 
Dte^.ri° Popolare*. to je fašistična 
bdg0 atniška skupina, je prevzela 
aie s ^ddost za kriminalni požig sred- 

• *Prati». Ogenj je uničil taj- 
Rern0 ln del ravnateljstva v dru- 
aet . nadstropju ter fizikalni kabi- 

b druge šolske prostore. Škodo 
na nekaj stotin milijonov lir.

Vaierio Morucci (levo) in Adriana Faranda (desno) takoj po aretaciji (Telefoto ANSA)

DANES ZAKLJUČEK TITOVEGA OBISKA V ALŽIRIJI IN ODHOD V LIBIJO

VČERAJ IZČRPNA IZMENJAVA MNENJ 
MED PREDSEDNIKOMA IN SODELAVCI

Razgovori so potekali na politični, partijski in gospodarski ravni
(Poseben dopis)

ALŽIR — Predsednik republike 
Josip Broz Tito je danes zaključil 
večdnevni uradni in prijateljski o- 
bisk v Alžiriji, kamor je v pone
deljek prispel na povabilo Šadlija 
Bendžedida, predsednika alžirske 
republike in generalnega sekretar
ja stranke FLN. Vsa srečanja obeh 
predsednikov v tem prijetnem mi
lijonskem sredozemskem mestu ter 
njegovi okolici, kot tudi pogovori 
njunih sodelavcev, so potekali v iz
redno prijetnem in prijateljskem 
vzdušju. Kot predvideva program, 
bo predsednik Tito danes popoldne 
govoril v alžirski skupščini, popol
dne pa s posebnim letalom nada
ljeval svojo pot na severu Afrike. 
Odpotoval bo v Arabsko libijsko 
ljudsko socialistično džamahirijo, 
kamor ga je povabil voditelj libij
ske revolucije, polkovnik Moamer 
El Gedafi.

Tudi včerajšnji dan je minil v 
izčrpni izmenjavi mnenj, ki so po
tekala na več ravneh, pri čemer 
je največja pozornost veljala na
daljevanju pogovorov med predsed
nikom Titom in šadlijem Bendžedi- 
dom. Pogovori so potekali kakšnih 
20 kilometrov od glavnega alžir
skega mesta v prijetnem parku.

KAKO SE LEVICA PREDSTAVLJA VOLIVCEM

Komunisti, socialisti, NSU in PDUP o nujnosti 
bolj enotnega nastopa vseh levičarskih sil

Različna stališča do vstopa v vlado ■ Skupna negativna ocena o vlogi radikalcev
RIM — Kako se levičarske stran

ke predstavjjajo volivcem? S kakš
nimi programi? Kaj jih druži in 
kaj jih loči? Prejšnji teden je rim- fdars tv trnkom 
ski dnevnik «11 Manifesta* dal na 
razpolago KPI, RSI, PDUP in NSU 
(nova epotna levica) štiri svoje 
strani, da bi se predstavile bral
cem. Priloge so uredili funkcionar
ji, ki v strankah odgovarjajo za 
propagando, uredništvo «Manifesta» 
pa je dodalo še «zloben intervju*, 
v katerem je opozarjalo na glav
ne slabosti strank.

Kaj izhaja iz objavljenega gra
diva? Komunisti so v uvodnem član
ku priloge pojasnili, zakaj je «glas 
za KPI odločujoč«; socialisti so po
novili svojo tezo, da le okrepitev 
PSI lahko zajamči državi daljšo do
bo stabilnosti. NSU (v tej formaci
ji so DP in nekatere druge manjše 
skupinice ter delček LC) se pred
stavlja kot gibanje, «ki bo vodilo 
v parlamentu novo opozicijo, pove

zano z vsakodnevno stvarnostjo*, 
medtem ko PDUP (sekretar stran
ke Magri je dal skupno z gospo- 

•stvenikom Napoleonijem pobudo 
za Center za enotni program ip na
stop levice) se prikazuje kot sila; 
ki se bori za enotnost levice kot 
alternativa KD.

To so v glavnem smernice, s ka
terimi se predstavljajo stranke. Gle
de bolj specifičnih vprašanj kot je 
vprašanje vlade KPI ponavlja svo
jo znano tezo: ali vlada demokratič
ne enotnosti s pravičnim zastop
stvom vseh sil ali pa opozicija. Ven
dar dodaja tudi predlog o oblikova
nju vlade brez KD, ki naj bi od 
zunaj podpirala koalicijo, dokler ne 
bo dozorela in dorasla za sodelova
nje v taki vladi. Socialisti si priza
devajo obnoviti večino demokratič
ne enotnosti. Fabrizio Cicchito v od
govor na vprašanja urednika «Ma- 
nifesta* tudi ni zanikal, da se PSI 
poteguje za predsedstvo vlade, ven-
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MRZLIČNO ISKANJE DOKAZOV PROTI DOMNEVNIM TERORISTOM
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Ha dnevnem redu aretacije 
in odkrivanje eksploziva
Sodniki skušajo ugotoviti, kako je mogel priti «memoriab 
priprtega Tonija Negrija v roke časnikarjem «Panorame»

MILAN — Preiskovalci Digosa hi 
posebnih karabinjerskih ocklelkov 
gen. Dalla Chiese ter seveda pre
iskovalni sodniki in namestniki dr
žavnih pravdnikov v Milanu, Comu. 
Pratu in Firencah, mrzlično prou
čuje,jo zaplenjeno dokumentacijo in 
se pripravljajo na zasliševanja a 
retiranih domnevnih somišljenikov 
prevratniške organizacije «prima li 
nea*. Sedmerici aretiranih v Comu 
so že naprtili obtožbo pripadnosti 
oboroženi skupini in vsi so baje 
preiskovalcem odgovorili s popol 
nim molkom. Včeraj se je zvedelo, 
da so preiskovalci našli v seniku, 
last svojca enega od domnevnih 
ilegalcev, skrbno skrito orožje, de
tonatorje, eksploziv in vse kar je 
povezano z atentati.

V Firencah, kjer .je sodna oblast 
začela s čistko na najnižjih rav 
neh. preprična. da bodo večje ribe 
kasneje padle v past. so včeraj 
aretirali, pa čtprav le pod nedolž
no obtožbo lažnega pričevanja 2a- 
letno univerzitetno študentko Paolo 
Sacchi, prijateljico številnih pripr
tih domnevnih prevratnikov. Iz 
Prata pa je tajnik tamkajšnje sek
cije KPI ostro zanikal, da bi bil 
upravnik smodnišnice »prime li- 
nee» Misseri, kot so pisali nekate
ri časniki, kdajkoli vpisan v komu 
nistično partijo. Izvedelo se je tu
di. da so 'f Firencah priprli dva 
brata zaradi posesti molotovk.

V Rimu ali bolje v jetnišnici Re 
bibbia in v sodni palači se vsi za
čudeno sprašujejo, kako je mogel 
»memorial* Tonija Negrija, ki pa 
nosi podpise tudi Oresteja S0®*20' 
neja Emilia Vesceja, Luciana Fer 
rarija - Brava in Laura Zagata, 
priti, tudi brez vednosti zagovor

nikov podpisnikov, v roke časni
karjev tednika »Panorama*, ki ga 
objavlja v odlomkih. Namestnik dr
žavnega pravdnika Domenico De 
Sica je takoj sprožil preiskavo z 
namenom, da ugotovi, kako je pri 
šlo do »bega*, pa čeprav 36 pisa
nih pol papirja in kdo nosi odgo
vornost za nezaslišano nemarnost.

BERGAMO — Dva oborožena te
rorista sta včeraj proti večeru vdr
la v skladišče prefekture, od koder 
so razpošiljali glasovnice za nedelj
ske volitve raznim občinam, in vr
gla molotovke. Visoki plameni so 
zajeli lahko vnetjiv material in če
prav so gasilci takoj posegli, je 
škoda baje precejšnja.

dar v okviru politike demokratične 
enotnosti, njegov kolega Tempesti- 
ni pa poudarja, da je »ne* soripli- 
stov povratku k levi sredini nepre
klicen. »NSU — pojasnjuje' Sodnik 
-Luigi Ferraioli — se v bistvu pri
pravlja na dolgo opozicijsko bitko, 
pri tem pa ne pozablja, da je Opo
zicija, če je zakoreninjena v druž
benih bojih, tudi oblika oblasti. Za
enkrat si nismo postavili vprašanja 
sodelovanja v vladi, pač pa pro
blem kako pogojevati vlado z bor
beno opozicijo.*

Tcrtorella mu posredno odgovar
ja, da «ne sprejemamo obsodbe na 
vlogo opozicijske stranke ... ko bi 
se ne borili za vstop v vlado, bi st 
sprijaznili z absurdno logiko, da 
prepuščamo vlado drugim, ker lah
ko upravljamo državo kot opozicija*.

PDUP ponavlja svojo tezo, da mo
ra levica nastopati enotno s skup
nim programom. »Predlog ni brez
predmeten in utopičen — poudar
ja Rossanda — če izvzamemo mož
nost takojšnje prespektive 51 odstot
kov glasov, ki bi lahko pospešili to 
enotnost*, medtem ko ie Ferraioli 
mnenja, da sta politika demokratič
ne enotnosti in zadnji kongres KPI 
dokončno pokopala to možnost. Po 
mnenju Cicchila je leva alternativa 
možna, vendar le kot sad dolgega 
procesa, v , katerem naj bi se raz
merje sil med glavnima levičarski
ma strankama prevesilo na stran 
PSI. Tortorella pa trdi, da bi že 
sodelovanje obeh delavskih strank 
v vladi v okviru politike demokra 
tične enotnosti pomenite velik koral, 
naprej v primerjavi z dosedanjimi 
političnimi razmerami v državi, po
leg tega pa — naglašuje Tortorella 
— so komunisti predlagali tudi vla
do brez KD.

Nobena izmed štirih strank ni ob
javila svojih programov, če izvza
memo nekatere krajše izvlečke, za
nimive pa so teme, ki so jih dodali 
kot «prikuho* uvodnikom. KPI o- 
bravnava vprašanja žensk, mladi
ne, javnega reda in delavcev, so
cialisti namenjajo največjo pozor
nost jedrski energiji, PDtJP obrav
nava predvsem problem zaposlitve 
in kakovosti dela. Prav tako zani
mive so ocene o radikalni stranki. 
Za komuniste PR ni opozicijska 
stranka, ker ne predlaga nobene al
ternative in ker «poveličuje proti
slovja*. Za NSU ima PR izraziti 
značaj propagandistične stranke, 
medtem ko Cicchito meni, da gre

za »poskus režima, da bi preusme
ril glasove na listo, ki mu ne bo 
povzročala 'nobenih nevšečnosti*. 
Ldclaha Castellina pa pikro pou
darja, da »so bili radikalci uspeš
ni, ker so znali združiti in poose
biti zahteve levičarske in desničar
ske opozicije*.

Iz navedenega izhaja, da stranke 
levice nimajo skupnega programa, 
druži pa jih napor in cilj, da bi 
ošibili krščansko demokracijo. Po
lemike se razvijajo med bližnjimi 
strankami: socialisti so polemični s 
komunisti in obratno, NSU kritizira 
PDUP. Socialisti napadajo PDUP, 
le-ta, ki se obenem skuša razliko
vati od komunistov, pa jim vrača 
milo za drago. Negativna ocena o 
vlogi radikalcev je skupna in vse 
stranke skoraj enoglasno poudar
jajo nujnost bolj enotnega nastopa 
levice.

P. P.

Predsednik je zapustil svojo rezi
denco, hotel «Auraši», točno ob 10. 
uri, pol ure kasneje pa se je že 
srečal s svojim gostiteljem, alžir
skim predsednikom. Ob tej prilož
nosti si je predsednik Tito, zelo 
dobro razpoložen, tudi ogledal zna
menitosti kraia ter zoološki vrt.

Voditelja Jugoslavije in Alžirije 
sta se najprej pogovarjala na štiri 
oči, kasneje pa so se jima pridru
žili še njuni sodelavci in ju obve
stili o rezultatih njihovih pogovorov, 
katere sta oba predsednika ocenila 
nadvse pozitivno. Sicer pa sta pred
sednika Tito in Šadli Bendžedid 
včeraj nadaljevala pogovore o ak
tualnih mednarodnih vprašanjih, pri 
čemer sta največ časa posvetila 
krepitvi enotnosti in krepitvi neu
vrščenosti držav pred vrhunskim 
srečanjem, prav tako pa sta se po
govarjala o jugoslovansko - alžir
skem sodelovanju.

Sinoči je jugoslovanski predsednik 
v svoji rezidenci sprejel tudi sku
pino Jugoslovanov, ki žive in dela
jo v tej prijateljski in neuvrščeni 
državi, ter se z njimi dlje časa za
držal.

Med številnimi, ločenimi srečanji, 
sta se včeraj sestala tudi zvezni 
sekretar za zunanje zadeve Josip 
Vrhovec ter alžirski zunanji mi
nister Mohamed Benjahja. V pogo
vorih so prevladovala tri vpraša
nja, in sicer položaj v tem delu 
sveta, vključujoč razmere v Zahod
ni Sahari, aktivnost neuvrščenih dr
žav, izmenjala pa sta tudi mnenja 
okrog vloge koordinacijskega biro
ja neuvrščenih držav. Sogovornika 
sta izrazila identičnost stališč. Al
žirski zunanji minister je ob tem 
poudaril vlogo Jugoslavije, ki jo 
ima v gibanju neuvrščenih in še 
posebej osebni prispevek predsedni
ka Tita. Izražena je bila popolna 
podpora enotnosti in izvirnim nače
lom neuvrščenega gibanja.

Na sedežu stranke Fronte za na
rodno osvoboditev pa so potekali 
partijski pogovori, ki sta jih vodila 
Stevan Doronjskl, član predsedstva 
CK ZKJ in Mohamed Šalah Jahja 
Uil, koordinator FLN in član po
litbiroja CK FLN. Sogovornika sta 
izmenjala mnenja o številnih vpra
šanjih, tako s področja notranjega 
kot zunanjepolitičnega razvoja in u- 
smeritve obeli držav. Tako je Jah- 
ja Uil med drugim tudi seznanil 
svojega gosta o izrednem kongresu 
FLN, ki bo prihodnje leto, na ka
terem bi sprejeli dolgoročne smerni
ce delovanja, le-te pa temeljijo na 
znanem dokumentu, nacionalni li
stini. Nacionalna listina, naj ome
nimo, načrtuje socialistično oprede
litev z delavskim upravljanjem pod
jetij, temelječimi na alžirskih izkuš
njah, medtem ko je glavna orienta
cija njihovega delovanja na zunanje
političnem prizorišču pripadnost in 
aktivnost ” okviru neuvrščenih dr 
žav.

Stevan Doronjski in Jahja Uil sta 
se dogovorila o nadaljevanju obo
jestranske izmenjave o vseh tistih 
mednarodnih vprašanjih, ki zanima
jo obe neuvrščeni državi. V prihod
njih letih naj bi tako prišlo do vr
ste posvetovanj na politični ravni.
Dosedanje sodelovanje sta ocenila 
za uspešno in se strinjala s tem, 
da je treba s to prakso nadaljevati 
tudi v bodoče.

V torek zvečer sta se sešla tudi 
sopredsednika mešanega jugoslovan
sko - alžirskega odbora Vuko Drga- 
ševič, član ZIS ter Belkasem Nabi, 
alžirski minister za energetiko in 
petrokemijo in se pogovarjala o go
spodarskem sodelovanju med drža
vama.

Tako sta med drugim tudi pro
učila možnost nakupa nafte in pli
na, razen tega pa sta spregovorila 
tudi o raziskavah in izkoriščanju 
nafte, o tesnejšem sodelovanju jugo
slovanskih podjetij z alžirskimi par- 
nerji ter ugotovila, da za to obsta
jajo velike možnosti. Kot smo zve
deli, bo v kratkem prišlo do podpi
sa sporazuma o raziskavah nafte 
na enem izmed območij Alžirije. No
silec posla z jugoslovanske strani 
je podjetje «Nafta-Gas».

Za gospodarsko sodelovanje med
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Alžirijo in Jugoslavijo, kakršno je 
bilo doseženo lani, lahko rečemo, 
da so bili doseženi največji rezulta
ti, v primerjavi s prejšnjimi leti pa 
so še vedno na skromni ravni. La
ni sta, na primer, državi izmenjali 
vrsto najrazličnejših delegacij, ki 
so ugotovile tudi to, da je bil maj
hen obseg trgovinske menjave pred
vsem rezultat nepoznavanja možno
sti tržišč Jugoslavije in Alžirije.

Lani so, na primer, izmenjali za 
54 milijonov dolarjev blaga. Od te 
vsote odpade 42 milijonov dolarjev 
na jugoslovanski izvoz, 12 milijonov 
pa na uvoz (od tega 90 odst. pred
stavlja nafta). Že drogo leto pa naj 
bi menjava poskočila na 200 milijo
nov dolarjev.

Možnosti za večje gospodarsko so
delovanje med obema državama so 
resnično velike, tako v lesni indu
striji, gradbeništvu, prehrambeni in
dustriji, kmetijstvu itd.

V Alžiriji zdaj proučujejo od 15 
do 20 najrazličnejših projektov, ki 
jih jc predlagala Jugoslavija. Tre
tjina teh predlogov je menda že tik 
pred svojo uresničitvijo in pred
stavljajo, bi rekli, trdnejši korak 

VAŠO GASAR
(Nadaljevanje na zadnji strani>

NEMIRI V NIKARACUI

Ostri boji med sandinisti 
in četami generala Sornoze
V spopadih je padlo veliko oseb - V Salva- 

doru so neznanci ubili švicarskega diplomata

MANAGUA — Nikaragua, drža
va Latinske Amerike, ki je bila ž^.- 
večkrat v središču pozornosti, si je 
spet »priborila* mesto pod soncem. 
Dan za dnem prihajajo iz Manague 
vesti o spopadih med vladnimi četa
mi in sandinisti, ki nasprotujejo se
danjemu režimu generala Somoze. 
Tudi včeraj je prišle do ostrih spo« 
padov v mestu Leon, ki je samo ka
kih 90 kilometrov oddaljeno od Ma
nague. Po podatkih, ki jih je spo
ročil tamkajšnji Rdeči križ, naj bi 
bilo v spopadih ubitih več ljudi, še 
več pa ranjenih, vendar točnega 
števila mrtvih ni mogoče določiti, 
sa,| se reševalci ne morejo podati 
na ceste zaradi divjega streljanja. 
Zaradi tega ni mogoče posredovati 
niti števila žrtev, ki jih je terjal 
spopad včeraj ponoči v Rivasu. San- 
dinasti se torej krčevito upirajo 
Somozovi diktaturi, njihov upor pa
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V IRANU SE NADALJUJE «VERSKA VOJNA

Krvavi spopadi v Kuzistanu terjali 
nad 80 mrtvih in veliko ranjenih
Iranska mornarica izzvala nerede z napadom na arabsko četrt v mestu 
Khorramsbar ■ V Nlešedu so ustrelili še štiri častnike šahove vojske

TEHERAN - Iran je spet, kot že 
velikokrat doslei. v središču med
narodne pozornosti. V mestu Khor- 
ramshar v ' Kuzistanu (Perzijski 
zaliv), ki je naj večje iransko pri
stanišče, je prišlo včeraj zjutraj do 
krvavih spopadov, v katerih je bi
lo po zadnjih vesteh ubitih naj
manj 80 oseb. Po ocenah opazo
valcev je to prava državljanska 
vojna v malem. Vesti o spopadih 
in vzrokih krvavih bojev so zaen
krat še zelo meglene. Ajatolah 
Khagani, vodja arabske sunitske 
skupine, je izjavil da je nemire iz
zvala iranska vojna mornarica, ki 
.je ob podpori milicije navalila na 
«kultumi in politični dom arabske
ga ljudstva* v Khorramsharu.

Boji so se nato kot oljnati ma 
dež razširili še v okolico baze 
iranske mornarice, na glavno po
stajo policije in okrog poslopij fi- 
loarabskih gverilcev, ki se borijo 
za avtonomijo s petrolejem zelo 
bogate pokrajine Kuzistan, V Kuzi
stanu živi skoraj 2 milijona ljudi, 
povečini Arabcev. Gibanje za av
tonomijo te pokrajine, ki meji z 
Irakom, je bilo do padca šaha v 
ilegali, nakar je postalo »zakoni
to*. V preteklosti je to avtoiomi 
stično gibanje podpirala Libija 

Sedaj je v tej deželi nadvse vro
če in kaže, da se včerajšnji boji 
še nadaljujejo. Zveze mesta Khor 
ramshar S svetom so popolnoma 
prekinjene. Med spopadi so »bore
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ROBERTA GODEAS POPOLNOMA OPROŠČENA
RIM — Popolna oprostitev za Ro

berto Godeas. Tako je sklenilo vče
raj kasacijsko sodišče v Rimu, ki 
je s tem razveljavilo razsodbo tr
žaških porotnih sodnikov. Učitelji
ca iz Medeje ni ubila očeta, se gla
si sodba najvišjega sodišča, ki je 
tako zaprlo zadnjo stran primera, 
ki za preiskovalce in za tržaške sod
nike ni bil nič kaj časten.

Dogodki so znani. V noči od 13. 
na 14. oktober 1974 so neznanci v 
Medeji z nožem ubili priletnega kme
ta Arriga Godeasa. Nekaj dni ka
sneje so karabinjerji aretrali nje 
govo hčer Roberto in jo obtožili o- 
četomora. Pravih dokazov ni bilo, 
le vrsta dvoumnih indicov. Dejan
ski člen celotne obtožnice pa je bilo

splošno mnenje, da je Roberta po
kvarjeno dekle, da ima ljubezenske 
odnose z vaškim župnikom in da ima 
kar dva ljubimca. V vasi te govorice 
ustvarjajo sliko neke družine in prav 
to je bila osnova za krajevne kara
binjerje, da so vso svojo pozornost 
osredotočili na »vaško pokvarjenko*, 
ki je, pomislita, celo preklinjala.

Roberta se je tako znašla v za
poru. Isti vzroki, ki so vodili pre
iskovalce, so bili verjetno tudi o- 
snova za prvostopenjske sodnike. Bi
li so neizprosni in, ne da bi se ozi
rali na zahteve zagovornikov, obso
dili Roberto Godeas na najvišjo ka
zen, ki jo predvideva italijanska za
konodaja: na dosmrtno ječo To je 
bilo 21. julija 1976.

Minilo je že skoraj leto dni do 
sodne obravnave pred prizivnimi 
sodniki. Leto, ki ga je Roberta pre
živela v zaporu. Na prizivnem so
dišču je bilo vzdušje drugačno in 
sam tožilec se jc nekoliko umaknil: 
očitno je opazil, da ni vse v redu. 
Po kratki razpravi se je proces kon
čal z oprostitvijo, sicer le zaradi 
pomanjkanja dokazov, a, kar je bi
lo najvažnejše, Roberta je po dveh 
letih in osmih mesecih končno za
pustila zapore.

In včeraj razsodba kasacijskega 
sodišča: popolna oprostitev. Dokaz, 
da od začetka ni bilo vse v redu. 
Pa tudi dokaz, kako težko je delo 
sodnika in kako nevarno je vsako 
za padanje v emotivnost, kajti — in

to se je zgodilo — plačilo, ki ga 
vsaka napaka terja od človeka — 
obtoženca, je ogromno: svoboda je 
ena in preden nam jo kdo odvza
me, mora biti prepričan, da se'ne 
moti.

Pa še nekaj. Roberta Godeas živi 
danes v Medeji, srečno omožena z 
enim od svojih »ljubimcev*, njuno 
zakonsko zvezo pa je že razveselila 
hčerka. O «vaški pokvarjenki*, o 
kateri so s tolikšnim zanosom go
vorili zapisniki karabinjerjev in sod
nikov ni ne duha ne sluha. In mar
sikdo se danes sprašuje, če je ta 
»pokvarjenka* sploh kdaj obstajala, 
alj je bila le posledica psihoze, ki 
jo je v Medeji ustvarila vest o are
taciji. (bbr)

za avtonomijo zažgali kakih 60 tr
govin, ki so v rokah Irancev šiit
ske veroizpovedi, policija pa je a- 
retirala veliko oseb, med temi tu
di brata ajatuiaha Khaganija.

Včerajšnji krvavi spopadi v Ku
zistanu so še enkrat pokazali na 
težave, s katerimi se v zadnjem 
času soočajo razne iranske oblasti, 
ko skušajo rešiti družbena, verska 
in etnična vprašanja. Vendar kaže. 
da sedanja iranska oblast ne naj 
de pravih izhodov, predvsem kar 
zadeva vprašanja sunitske etnične 
skupine. Prav zato je ajatulan, ki 
je obenem tudi šejk Khagani vče
raj apeliral na svetovno javno mne
nje, poziv pa je namenjen pred 
vsem generalnemu tajniku OZN 
Waldheimu. od katerega zahteva, 
naj nemudoma ustanovi posebno 
preiskovalno komisijo, ki bi imela 
nalogo razčistiti vzroke spopadov 
in dejansko stanje, v katerem se 
nahaja Kuzistan, kot tudi osvetliti 
in dokazati odgovornost tistih, ki 
so krivi za včerajšnje nemire. Ti 
nemiri bi se lahko, po mnenju opa 
zovalcev, razširili tudi na druga 
mesta Kuzistana kot na druge de
žele, kjer so avtonomistične težnje 
izrazito močne in kjer so družbe
na vprašanja močno izpostavljena.

Med drugimi dogodki v Iranu gre 
zabeležiti tudi lega, ki je postal si
cer običajen in ne preseneča ni
kogar več V Mešedu so včerai 
ustrelili štiri častnike, ki jih je po
sebno sodišče spoznalo za krive, da 
so »pobili več demonstrantov, po 
tem ko so se ti udeležili protiša 
hovskega zborovanja* Radio Te 
heran pripommja, da je bi) proces 
tajen in da je med ustreljenimi 
tudi neki polkovnik, (mč)

bi utegnilo spodbuditi še naslednje 
dejstvo.

v nekem tiskovnem poročilu je 
»Sandinistična fronta za nacionalno 
osvoboditev* sporočila, da se je vr
nil v Nikaraguo njen najvidnejši vo

Konfercnca UNCTAD 
v zaključni fazi
MANILA — Z včerajšnjim 

plenarnim zasedanjem je peta 
konferenca OZN za trgovino in 
razvoj prešla v končno fazo, 
saj se bo letošnji UNCTAD 
končal jutri ali najkasneje v 
soboto zjutraj.

Včeraj dopoldne so delegati 
na UNCTAD odobrili tri reso
lucije od predvidenih 25, in si
cer tiste, ki zadevajo doprinos 
UNCTAD reviziji sistema indu
strijske lastnine, resolucijo o 
razvojnih aspektih obratnih 
transferov tehnologije in reso
lucijo o restriktivni poslovni 
praksi.

Sicer n kaže, da je peti 
UNCTAD še vedno zasidran 
na nasprotovanju in konfliktu 
med razvitimi in nerazvitimi 
državami, predvsem kar zade
va ceno nafte, trgovinske tari
fe in ladjedelništvo ZDA in 
nekatere zahodne države zahte
vajo, naj bi v sklepnem do
kumentu vsaj omenili vpraša
nje povišanja cene nafte kot 
enega izmed najvažnejših fak
torjev svetovnega gospodar
stva, medtem ko se države pro
izvajalke temu upirajo, kar je 
še bolj pripomoglo, da se je 
na peti konferenci UNCTAD 
ustvarilo polemično vzdušje.

(mč)

jaški voditelj Henry Ruiz, ki ima 
tudi vzdevek «Modesto». V poročilu 
je nadalje rečeno, da se je Modesto 
izkrcal na čelu tristo mož v bližini 
rudniškega mesta Bonanza, nakar 
se je pridružil dvema brigadama 
gverilcev, ki se skrivajo v gorah 
na severovzhodu države. Prejšnjo 
nedeljo so sandinisti napadli prav 
Bonanzo in to z vojnimi letali, za 
katera se zaenkrat še ne ve, od kod 
prihajajo.

Da je v Latinski Amerik položaj 
res vroč in nadvse napet priča tu
di dejstvo, da so v Salvadoru vče
raj neznanci ubili švicarskega di
plomata Huga Weya. Weya so na
šli mrtvega zgodaj zjutraj v glav
nem mestu Salvadora. Neznanci naj 
bi izvedli atentat v trenutku, ko se 
;e švicarski diplomat ravnokar od
pravljal v službo. Njegov avto ie 
trčil v neki drugi avtomobil, iz kate
rega je izstopil neznanec, ki je za
čel streljati v Weya, ki je bil na 
mestu mrtev, (mč)

PORDENON - Približno 3.500 
študentov in kakih 5.000 delavcev 
bo verjetno ostalo brez prevoznega 
sredstva, če se pordenonskemu po
krajinskemu prevoznemu podjetju 
ne bo posrečilo v kratkem nabaviti 
gorivi za avtobuse. Podjetje se je 
zaradi pomanjkanja pogonske?« 
goriva znašlo v škripcah ln je pri
morano do skrajnosti omejiti vožnje 
javnih vozil.
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NOTRANJI MINISTER VČERAJ V NAŠEM MESTU

Z govorom Rognonija in De Michelisa 
KD in PSI zaključili volilno kampanjo
Minister o boju proti terorizmu ■ Socialistični predstavnik ostro polemičen do komunistov

Volilna kampanja za obnovitev 
obeh zbornic parlamenta, ki se mo
ra uradno zaključiti jutri opolnoči, 
da morejo volivci uporabiti soboto 
za razmislek v miru pred dokonč
no odločitvijo, komu bodo v nede
ljo (in v ponedeljek do 14. ure) 
zaupali svoj glas, gre h kraju. Si
noči sta v glavnem zaključili v na
šem mestu, s prihodom vsedržav
nih voditeljev Rognorrija in De Mi
chelisa, volilno kampanjo KD in 
PSI, kar seveda ne pomeni, da ne 
bosta tudi ti dve stranki izkoristili 
še zadnja dva dneva za zborova
nja krajevnih kandidatov, za lete
če shode in za druge oblike volil
ne propagande.

V dvorani Avditorija je ministra 
za notranje zadeve Rognonija pred
stavil bivši poslanec in ravnatelj 
vsedržavnega glasila KD Belci. V 
svojem uvodnem posegu je zatrdil, 
da bi njegova stranka želela tako 
volilno kampanjo, v kateri bi se 
stranke merile ob perečih vpraša
njih ohranitve demokratičnega re
da pred terorizmom in izhoda iz go
spodarske krize, druge stranke so 
pa po njegovem vsilile neke vrste 
referendum za ali proti vstopu KPI 
v prihodnjo vlado. KD ne zavrača 
solidarnosti med demokratičnimi si
lami, sodelovanje v vladi s KPI je 
pa zanjo neprestopna meja.

Minister Rognoni je dejal, da po 
zadnjih volitvah KD ni imela dru
ge izbire kot sprejeti programske 
sporazume z vsemi strankami u- 
stavnega loka, ni pa izgubila svo
je identitete ob sodelovanju s KPI. 
Odgovornost za vladno krizo je se
veda pripisal komunistom in levi
ci, obračun vlade je pa do njego
vem pozitiven, ker je zavrla valu- 
tarno krizo. Svoj govor je naravno 
razvil okrog vprašanja javnega re
da in zatiranja terorizma, s kate
rim ni mogoče nobeno premirje. V 
tej smeri so bili po njegovem štor 
jeni občutni koraki naprej z učin
kovitejšimi posegi policijskih sil in 
z aretacijami osumljencev. Pri tem 
je dejal, da je treba spoštovati 
sodstvo, zaradi česar obtožencev ne 
gre obsojati vnaprej, prav tako pa 
ne opraščati pred razsodbo. Po
trebno pa je vsekakor sodelovanje 
vseh državljanov pri zatiranju na
silja, je zaključil Rognoni, in pri 
tem je predvsem nujna solidarnost 
vseh demokratičnih strank.

Socialistična stranka .je svojo vo
lilno kampanjo zaključila z zboro
vanjem na Trgu Goldoni, na kate
rem je govoril član vsedržavnega 
vodstva in nosilec kandidatne liste 
za poslansko zbornico v tržaškem 
volilnem okrožju Gianni De Miche- 
lis. Socialistični voditelj je ugoto
vil, da so volilni izidi izpred treh 
let ustvarili v državi veliko upov, 
da se bodo stvari končno spreme
nile če se 10 ni zgodilo, nosi za 
to glavno odgovornost KPI, .je de
jal De Michelis, ki je bil vseskozi 
astro polemičen do komunistov. De 
Michelis .je tudi zanikal, da bi pri
sotnost komunistov v vladi lahko 
bila sama na sebi čarodejni lek, ki 
bi lahko rešil vse probleme Itali
je. Prav izhajajoč iz negativnega 
obračuna triletnega sodelovanja ko
munistov v vladni večini je De Mi
chelis trdil, da se hočejo sociali

sti postaviti kot resničen protago 
nist gibanja za prenovitev države, 
za uresničitev te naloge pa seveda 
potrebujejo večjo moč.

Pred De Michelisom sta govori
la še kandidata za poslansko zbor 
nico Luciano Comida in Aljoša 
Volčič. Slednji je v slovenščini po 
udaril, da mora novi parlament 
izrazitj stabilno vlado, kar je po 
izkušnjah iz prejšnje zakonodajne 
dobe, v kateri sta se KD in KPI 
med sabo paralizirali, mogoče do
seči samo z okrepitvijo PSI. Vo1- 
čič je polemiziral s Pannello in z 
Listo za Trst. pa tudi s Slovensko 
skupnostjo, ki je dolga leta pridi
gala prot; sodelovanju Slovencev v 
italijanskih strankah, sedaj pa se 
povezuje z avtonomističnimi in se
paratističnimi gibanji, s katerimi 
nimajo Slovenci, kot je dejal Vol
čič. nobenega opravka.

Kandidatinja KPI za poslansko 
zbornico Ester Pacor pa je svoj 
včerajšnji govor posvetila ostri po
lemiki proti Krščanski demokraci
ji, ki da je še enkrat pokazala svoj 
pravi klientelistični obraz, ko je 
nekaj dni pred volitvami odobrila 
pretirane poviške visokim javnim 
funkcionarjem, s čimer je še po
večala tako imenovano «džunglo 
plač*. Posledice te neodgovornosti 
so dramatične, saj se stopnja in
flacije spet suče okrog 20 odstot

kov. Zato je nujno, da KD zgubi 
glasove, da ne bo mogla več ve
driti po mili volji, treba pa je tu
di preprečiti, da bi protestni gla
sovi šli demagogu Pannelli ali li
sti tistega Cecovinija, ki je še pred 
kratkim ponujal demokristjanom 
polovico odbomiških mest v trža
ški občinski upravi.

VOLILNA ZBOROVANJA
KPI

11.00 Ul. Montorsino (Ester Pa
cor); 12.15 pred tovarno Stock (Ros- 
setti); 12.30 Kolonkovec (Pacor);
18.00 škedenj (Pacor, Spadaro); 
18.30 Kolonkovec (Poli, Budin);
20.00 Konkonel (Budin); 20.00 Ka- 
tinara (Gerbec); 20.30 Lonjer (Ger
bec); 20.00 Samatorca in 20.30 Sa- 
lež (Iskra).

PSI
18.00 Milje (Comida, Pittoni);

19.00 Repentabor, 19.30 Zgonik, 20.00 
Križ, 20.30 Vižovlje in 21.00 Mav- 
hinje (Aljoša Volčič).

SSk
17.30 Slivno; 18.00 Milje (avtobus

na postaja); 18.00 Šempolaj; 18.30 
Praprot; 18.30 Korošci; 19.00 Trnov
ca; 19.15 Čampore; 19.30 Samator
ca; 20.00 Vinjan; 20.00 Salež.

Ob 20.30 bo na sedežu SSk v Ul. 
Machiavelli 22 okrogla miza o te
mi «ženska v sodobni družbi*, ki 
jo organizira ženska komisija SSk.

Šolsko leto 
se je izteklo
Danes se zaključi šolsko le

to. Pred počitnicami se seveda 
ponuja vsakoletni nasvet dija
kom: izkoristite prosti čas naj
bolje, poletje naj ne pomeni ra
dirko, ki briše spomin na učno 
snov. Dejstvo pa je, da je med 
dolgimi počitnicami veliko di
jakov in učencev prepuščenih 
samim sebi. Nekdo si priskrbi 
začasno delo, drugi se odpra
vijo na počitnice, tretji se pre
prosto potepajo. Daleč smo še 
od časov, ko bodo lahko dijaki 
med počitnicami (vsaj za mesec 
dni) izpopolnjevali svoje zna
nje s prakso. Praksa pomeni 
možnost, da v resnici vidiš, 
kakšno je delo, za katerega se 
pripravljaš, ali pa da se ak
tivno vključ'š v razne interes
ne dejavnosti. Poletje bi lah
ko pomenilo zanimiv mostiček 
do stvarnega življenja in dela. 
To so seveda želje, ki jih je 
lahko zapisati, težje pa uresni
čiti. Zaključni dan šolskega le
ta pomeni za mnogo dijakov 
oglasno desko z zapisanimi oce
nami, prosti čas ali pa pripra
vo na popravne izpite. Šola se 
umakne vročim dnevom, tečaji 
vrat nekoliko zarjavijo, nekoli
ko snovi gre v pozabo, a kaj 
za to, po poletju pride jesen, 
z jesenjo novo šolsko leto, ko 
bodo šolske sluge in profesor
ji namazali in očistili ščepce 
rje. Seveda bi bilo lepše, če ne 
bi bilo tako in če bi poč:tnice 
lahko pomenile dijakom nekaj 
več kot nekajmesečni odmor. 
Če je na žalost od pamtiveka 
samo nekaj, česar še ni...
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NEDEUSKA DIRKA NA GRMADI, KLJUB PREPOVEDI OBČINSKE UPRAVE

Z motornimi kolesi uničujejo 
krnski svet in kmečko zemljo

Čudno ravnanje prefekture, ki je prirediteljem izdala dovoljenje za motokros 
proti volji krajevnih skupnosti - Vandalstvo izletnikov in fašistične golazni

Kaj res še ne misli pojenjati 
vandalska sla po uničevanju kraš- 
kega sveta in po oskrunjevanju za
sebne, slovenske lastnine? Vpraša
nje, ki mu, žal, ne vemo odgovora, 
smo si ponovno morali zastaviti po 
nedeljski dirki v motokrosu skozi 
borove, gabrove in jesenove gozdi
če in po razkošni gmajni nad Ce- 
rovljami, pa skoraj tja do vrha 
Grmade. Na r.ovo svežo rano, ki 
so jo v telo narave zarezala motor
na kolesa, nas je opozorila lastni

passaggio moto). Nadaljevali smo 
po stari, deloma vojaški cesti za 
Kohišče, k.jer stoje razvaline kmeč
ke hiše, v kateri je še pred vojno 
bival kolon devinskega grofa Tum- 
Taxisa, domačin. Cesta je danes 
asfaltirana do Gobernjaka, razme
jitvenega križišča, ki ločuje grofo
vo lastnino xl cerovske. Asfalti
rati jo je dal še za časa prejšnje 
občinske uprave, tedflfiji predsednik 
letoviščarske ustanove v Sesljanu. 
ki je desno od. ceste, kjer se ta

ca cerovske gostilne Lina Legiša, pričenja vzpenjati, kupil zemljišče, 
ki je kot odbornica krajevne skup- ! očitno v gradbenošpekulantski ra- 
nosti Cerovlje - Mavhinje skupaj z ! čunici. Kmetovalce je s tem seve- 
odbomikom Jožetom Peričem in I da hudo prizadel, saj je asfaltna 
predsednikom te skupnosti Ivanom! obloga začela privabljati na stoti
Antoničem o zadevi seznanila de
vinsko - nabrežinsko občinsko u- 
pravo.

Rano nam je na dolgo in široko 
razkazal cerovski podjetni živino
rejec Ivan Legiša, čigar zemlja je 
bila ravno take tarča motokmsov- 
cev. Brž, ko smo s pokrajinske ce
ste Sesljan - Cerovlje zavili proti 
Kohišču, nas je list papirja na dre
vesnem deblu opozoril, da vozijo 
tam motoma kolesa (Attenzione:

Ženske lahko bolje 
zastopajo ženske

Ženske lahko bolje zastopajo žen 
ake! O tem so prepričane članice 
Zveze žensk Italije, ki so ravno 
pred iztekom volilne kampanje po
novno pozvale volivke naj oddajo 
preferenčen glas kandidatkin, ki 
nastopajo na listah tistih demokra
tičnih strank, Id so se tudi v ce 
loti opredelile za ženske zahteve.

Samo pripadnost ženskemu spolu 
namreč še zdaleka ni zadosten po 
rok, kakor je ZŽI že večkrat za 
trdila, da bi ženske predstavnice v 
parlamentu ali katerikoli drugi dr
žavni ali mednarodni ustanovi ho
tele ali znale pravilno tolmačiti 
zahteve in želje zenskega gibanja 
ter žensk kot posameznic.

Pri teh svojih ugotovitvah ZŽI 
seveda izhaja iz lastnih izkušenj 
zadnjih let, ko .je celotno žensko 
gibanje, zaradi vsebine zahtev in 
pa načina, kake jih je postavljalo, 
dejansko zastavilo novo podobo 
možne družbene preobrazbe.

S tem, da je dalo na dnevni red 
raznih srečanj in soočenj celo vr
sto vprašanj, ki do takrat niso pri 
šle v javno razpravo — kot je na 
primer privatna sfera vsakega po 
sameznika — je žensko gibanje 
brez dvoma začelo terjati drugač 
ne, bolj zapletene in obenem po
globljene odgovore na vsa vpraša 
n ja. ki jih prinaša zahteva po žen
ski enakopravnosti in osvoboditvi.

»Zgodovinskim* zahtevam po za
poslitvi. po uresničitvi mreže druž 
benih služnosti, po pravilnem izva 
janju cele vrste zakonov, ki prven
stveno zadevajo ženske, in še h' 
lahko naštevali so se tako pridru
žila nova vprašanja.

Vprašanja, Ki so jih že zlasti ob
čuteno prinesla feministična giba 
n ja in ki jih je med drugim tudi 
veliko težje opredeliti kot prej na 
vedena. Posebno zato, ker se na
našajo na tiste oblike zapostavlja 
n ja in omaloževanja žensk, ki jih 
dober del »vladajočega moškega 
sveta* ocenjuje, v skladu s stolet
nimi predsodki, kar za »naravne 
ali prirojene*.-

Kandidatke, ki s« poleg splošnih

družbeno-političnih vprašanj zave
dajo tudi pomembnosti lastne «s,se 
cifike*, so lahko zato, po mnenju 
ZŽI, najboljše predstavnice žensk 
v italijanskem parlamentu. Seveda 
je njihova moč brez stalne podpo
re in pritiska žensk ter njihovih 
organizacij zelo omejena.

Zato Zveza žensk Italije, organi 
zacija, ki je dolgo splošnim poli
tičnim vprašanjem zapostavljala 
«žensko specifiko*, se pa zadnja 
leta najbolj odločno ter organsko 
zavzema za uresničitev vseh naj 
bolj občutenih ženskih zahtev, po
ziva ženske, naj se še aktivnejše 
vključijo v žensko gibanje, da bo 
bodoči parlament imel dovolj za
grizenega in na dialog pripravlje 
nega sogovornika, (bp)

ne motoriziranih izletnikov in med 
njimi vandalov Na učinke ni bilo 
treba dolgo čakati.

Na križpotu »pr čupkah*. kjer se 
odcepita poti za Cerovlje (desno) 
in Devin (levo), je fašistična go
lazen odžagala železni drog s ta
blo. ki ponazoruje, da levo zaviješ 
proti Devinu, Slovenski napis so 
poškodovali, poleg pa se »podpisa
li* z znakom zloglasne skrajnodes- 
ničarske, sicer mladinske organiza
cije misovskega gibanja Fronte del- 
la gioventu ter pripisali gesla <?via 
i slavi d’allTtalia» (pismenost Mus
solinijevih oboževalcev pa taka!), 
»morte ai rossi* in »no al bilin- 
guismo*.

Cesta je zaprta za avtomobilski 
promet, po njej smejo uradno le 
kmečka vozila, kakor opozarja ve
lika dvojezična tabla. Prepovedi pa 
nedeljski izletniki ne spoštujejo, 
«pikniku.je.jo» na zasebnih zemlji
ščih, lomijo vejevje in puščajo za 
sabo grmado smeti ter celo sra
motijo lastnike parcel. Ivanu Le- 
giši so zapeljali z avti kar na trav
nik pred hišo in ko jih .je pozval, 
naj vendar puste pri miru živino v 
hlevu, so ga ozmerjali z neotesan
cem. Ko .je v drugem primeru polj
ski čuvaj naložil denarno globo 
skupini meščanov na privatni par
celi, so kazen plačali, ne da bi tre
nili z očesom, niso pa travnika za
pustili, temveč pričeli razlagati 
svojim otrokom, da gre za grdega 
moža, ki jim niti užitka v naravi 
ne privošči... K sreči je sedaj po
letje in upati je, da bodo takšni 
ljudje svojo oholost in vandalsko 
strast utopili v vodah Tržaškega 
zaliva. Najbolj vedrijo ter oblačijo

nad kraškp zemljo in Kraševci 
spomladi in jeseni.

Toda povrnimo se k motokrosov- 
cem, ki morda tudi niso tuji vid
nim znakom nekulture v gmajni 
in gozdičih pod Grmado. Gre za 
člane devinskega motokluba, ki 
si že nekaj let prizadeva, da 
bi prišla do »zakonite* dirkal
ne steze. Te pravice ni pred- 
sedftfči' kluba Idi Rosi Ferrigno, 
ženi ginekologa Luccheseja, nihče 
nikdar odrekel. Cečovri so mlade 
ljubitelje te hrupne športne zvrst' 
spočetka prijazno sprejeli v svojo 
sredo, ko pa so jim začeli delati 
nepopravljivo škodo, so se upravi
čeno uprli njihovemu početju.

V resnici so si motorizirane gru
če kar same uredile dirkališče v 
dolžini 20 kilometrov; progo so 
speljali deloma po poti, ki se iz 
Cerovelj vije na Grmado in jo pre
cej razrili, sicer pa v daljini ka
kih 2 kilometrov na površini slabih 
2 000 kvadratnih metrov zasebne 
zemlje, pri čemer so delno upora-

PISM0 DR. ŠTOKE DEŽELNEMU TAJNIKU PRI

SSk grozi z izstopom 
iz večine na deželi

Protest zaradi kandidature dr. Cicerija, pobudnika protislovenske 
kampanje v videmski pokrajini, na listi republikanske stranke

Deželni tajnik Slovenske skupno
sti Drago Štoka je pred dnevi po
slal deželnemu tajniku republikan
ske stranke Dariu Barnabi pismo v 
zvezi s kandidaturo dr. Luigija Ci
cerija na listi PRI. Štoka v pismu 
opozarja na protislovensko kampa
njo, ki jo dr, Ciceri vodi v videm
ski pokrajini proti poučevanju slo
venščine v šolah Beneške Slovenije, 
ter obžaluje, da je PRI dala na 
svojo kandidatno listo takega člo
veka in s tem odobrila njegovo ak
cijo za odrekanje najbolj osnovnih 
pravic Slovencem v videmski po
krajini. To pa je nespre!emljivo gle
de na dejstvo, da je tudi republikan
ska stranka podpisala programski 
sporazum, na katerem sloni deželna 
večina, in ki se med drugim zav
zema za globalno zaščito Slovencev, 
kj živijo v Furlaniji - Julijski kra
jini.

SSk ugotavlja, da ne more sode
lovati s strankami, ki so se opre
delile za dr. Cicerija in proti etnič- 
no-lingvističnim pravicam manjšin, 
ter napoveduje, da bo zahtevala skli
canje sestanka predstavnikov strank, 
ki sestavljajo sedanjo večino v de
želnem svetu, se pravi KD, KPI, 
PSI, PSDI in PRI, da bi preverili, 
ali še obstajajo možnosti konstruk
tivnega sodelovanja za realizacijo 
globalne zaščite Slovencev na vsem 
deželnem ozemlju. Če se bo poka
zalo, da to ni mogoče, bo SSk, kot 
pravi dr. Štoka na zaključku svo
jega pisma deželnemu tajniku PRI, 
prisiljena izstopiti iz te večine.

Večina radikalcev 
odreka glas Pannelli

Večina tržaških radikalcev, ki ji 
načelujeta bivši tajnik Granara in 
občinski svetovalec Ercolessi, je iz 
nasprotovanja ukazovalnim meto
dam Pannelle in vsedržavnega vod
stva stranke (ki bi se rada progla
šala za vzor notranje demokracije) 
pri sestavi kandidatnih list, zavze
la ostro polemično stališče do zgo
vornega prvaka PR. Predvsem 
poudarja, da je Pannella izključil 
iz liste vse tržaške radikalce, ki so 
bili nasprotni njegovemu predlogu 
o volilnem zavezništvu z melonar- 
ji. Zato večina radikalcev, ki se 
zbira v združenju «23. maj* podpi 
ra neodvisne kandidate PR za se
nat in za evropske volitve, ne pa 
kandidatne liste PR za poslansko 
zbornico, kateri načeluje Pannella.

Rusi most - Poiiterosšo 
spet v kioskih

čile to svoje zadržanje. K temu se 
še pridružuje io težave s finančni 
mi sredstvi, saj revija nima no 
bene podpore, ter z grožnjami, ki 
jih je deležna z nekaterih strani.

V tiskovnem sporočilu je med 
drugim rečeno, da bodo prijavili 
tiste razpečevalne agencije, ki ne 
bodo hotele razpečevati časopiska 
ali bodo zaručanali vižje cene, kot 
veljajo za druge liste. So namreč 
mnenja, da gre za napad proti svo
bodi tiska.

Srečanj« 
oblastmi za

z vojaškimi 
Lazaret

Miljski žuoan Bordon se je se
stal v preteklih dneh z zastopniki 
poveljstva sevemovzhodne vojaške 
regije iz Padove, da bi poglobili 
vprašanja, ki zadevajo turistično 
uporabo Lazareta. Na sestanku, ki 
so ga priredili s posredovanjem de
želnega urada za vojaške služno
sti, so ugotovili obojestransko pri
pravljenost najti rešitev, ki naj za
dosti tako potrebam vojaške upra 
ve kot namenom miljske občine. V 
prihodnjih dneh bodo zato opravi
li strokovni pregled struktur pri 
Lazaretu in začeli pripravljati na
črt za njihovo globalno uporabo v 
okviru miljskega turističnega po
dročja.

SINOČI OB MNOŽIČNI UDELEŽBI STARSEV

Pester poslovilen večer 
gojencev dijaškega doma
Prikupna igrica ter narodne, revolucionarne in par- 
tizanske pesmi - Plodovito izvenšolsko udejstvovanje

»Najlepši vonj je vonj kruha, naj
boljši okus je okus kruha, največja 
ljubezen je ljubezen otroka». To je 
španski pregovor, izrekel pa ga je 
sinoči v lepi prireditveni dvorani 
Slovenskega dijaškega doma «Sreč
ko Kosovel* Romano Pernarčič, po
tem ko je nanizal grozljive številke 
mednarodnega sklada za pomoč o- 
trokom UNICEF o nečloveških raz
merah, v katerih žive danes po sve
tu brezštevilni otroci (900 milijonov 
je na primer podhranjenih).

Letos proslavljamo mednarodno 
leto otroka in govornikovo vsebinsko 
navajanje lih načel omenjenega skla
da o tem kako je treba ravnati z 
deco, se je idealno uokvirilo v si
cer prešerno slavje ob zaključku 
šolskega leta. Tudi zato, ker mo
ramo najmlajšim že od vsega začet
ka vcepiti tiste vrednote, ki jim 
bodo pomagale, da se razvijejo v 
samostojne ter aktivne člane člo
veške družbe in v dobre pripadnike 
naše narodne manjšine, kakor sta 
poudarili Marija Bertok v imenu 
domskega delovnega- kolektiva in 
predsednica Dijaške matice Duša 
Kosmina. Izrekli sta hvaležne be
sede vsemu osebju Dijakega doma 
ter še zlasti ravnatelju Edvinu Šva 
bu, saj so vložili vse svoje moči in 
požrtvovalnost v vsestransko skrb 
za mlade goste.

Morda jim trud ni bil docela po
plačan, saj je iz priložnostnih govo
rov izzvenelo, da šolski uspehi niso
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NOTA SJKOK M IA ZGONIK-RIPENTABOR

Dogodek pri Briščikih 
izzval oster protest

PSI zuhteva od pristojnih organov, da nastopijo proti 
osebi oz. ustanovi, ki prepoveduje rabo slovenščine

M Ul 
r tiUv.i

Revija Rusi most - Ponterosso, ki 
ima del člankov, kot znano, tudi v 
slovenščini, je od včeraj spet v 
kioskih. Skupina, ki izdaja štirinajst
dnevnik, nam je še pred izidom 
prve številke (ona, ki je izšla zad 
nje dni aprila, je bila le poskus
nega značaja) poslala tiskovno spo
ročilo, v katerem opisuje težave, 
ki jih ima pri razpečevanju časo
pisa. Vse agencije, ki se ukvarja 
jo z razdeljevanjem časopisov so 
doslej zavmiie Rusi most - Ponte
rosso, ne da bi kakorkoli opravi-

V zvezi z nezaslišanim dogodkom, 
ki se je pripetil med obiskom otrok 
v jami pri Briščikih in o katerem 
smo včeraj obširno poročali, je sek
cija socialistične stranke Zgonik - 
Repentabor izdala protestno noto 
ter jo poslala vladnemu komisarju, 
kvestorju, komisarju javne varnosti 
na Opčinah ter tisku. Protestna no
ta se glasi:

»Sekcija socialistične stranke Zgo
nik - Repentabor, ob torkovem ne
zaslišanem dogodku v jami pri Bri
ščikih, ko je uslužbenec - vodič u- 

‘ stanove C Al prepovedal slovenske
mu učitelju, da s slovenskimi osnov
nošolskimi otroci iz zgoniške občine 
govori v materinščini, odločno ob
soja ta ponovni izbruh narodnostne 
nestrpnosti in šovinistične gonje 
proti slovenski narodnostni skupno
sti. To je ponoven dokaz zastrup
ljanja sožitja in izigravanja demo
kratične javnosti z demagoškimi 
parolami in protislovensko gonjo na
zadnjaških krogov, ki se istovetijo 
z Listo za Trst in njenimi pajdaši.

PSI odločno zahteva od pristojnih 
organov, da takoj učinkovito posto
pajo proti osebi oziroma ustanovi, ki 
prepoveduje slovenskim šolarjem

uporabo materinega jezika na na
rodnostno mešanem območju. Obe
nem poziva vse antifašiste in de
mokratične sile, da popolnoma izo
lirajo te nazadnjaške reakcionarne 
tržaške kroge, ki nosijo težko poli
tično odgovornost za zaostritev od
nosov in take žolčne izbruhe na pri
padnike slovenske narodnostne 
skupnosti, ki še zmeraj čaka na 
globalno zakonsko zaščito*.
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Arh. Dekleva iz Ljubljane 
ho jutri predaval 
na deželnem odborništvu

V okviru tehnično izpopolnjevalnega 
tečaja o prostorskem planiranju, ki 
ga prireja deželno odbomištvo za 
načrtovanje, bo jutri ob 10. uri, pre
daval na sedežu odborništva v Mi- 
ramarskem drevoredu 19, predstav
nik Urbanističnega inštituta iz Ljub
ljane arh. Jože Dekleva. Govoril bo 
o prostorskem planiranju v samo
upravnem sistemu ter o urbanistič
nem zakonu v SR Sloveniji.(Nadaljevanje na zadnji strani)

................................................................................................................................................ .

VČERAJ LE NEKAJ MINUT PRED DOPOLDANSKIM ZAPRTJEM BANČNEGA ZAVODA

Rop v «Banca cTAmerica e d’ltalia» za 18.600.000 lir
Trije ne zakrinkani roparji prisilili ravnatelja agencije «A», da jim je odprl blagajno, pobrali denarja odšli

bili prav takšni kakršne je bilo pri
čakovati, k čemur pa je nedvomno 
botroval — poleg tradicionalne le
nobnosti — predčasni konec šolske
ga leta zaradi dvojnih volitev.

Zelo bogato pa je bilo izvenšolsko 
udejstvovanje. o katerem je spre
govoril predsednik .domske skupnosti 
Robert Kovačič. Omenil je med dru
gim lepljenko o Gortanovi mučenii- 
ki smrti, ki jo je domska mladino 
predstavila v režiji Borisa Mihaliča 
v Saležu, Borštu, Ricmanjih in Bo- 
Ijuncu ter bo z njo gostovala tudi 
v junakovem rojstnem kraju Be- 
ramu. Navedel je tudi vrsto ekskur
zij ter izletov v matično domovino 
(Ljubljana, Kumrovec itd.) _ in » 
Beneško Slovenijo, pa še načrtova
ni izlet m Reko na snidenje s pri
padniki tamkajšnje italijanske na
rodne skupnosti, oziroma sedem
dnevno letovanje na Malem Lošinju 
in izlet v Bosno po partizanskih po
teh.

Prireditev je zajemala otroško igri
co v izvedbi domovskih osnovnošol
cev in nastopa mešanega pevskega 
zbora domovcev pod vodstvom Mu
rije Vidali ter mešanega zbora o- 
snovne šole Zavije - Korošci P°® 
vodstvom Vihre Kodrič, ki sta iz
vajala niz slovenskih narodnih, ljud
skih, revolucionarnih in partizanskih 
Vsi so se prav dobro odrezali, za 
kar gre zasluga tudi vzgojiteljici So
nji Pečarjevi, ki je program pripra
vila s sodelovanjem drugih članov 
domskega kolektiva.

Gostujoči in gostje so se nato ob 
prigrizku in prijetni «lasbi zadrža
li v prisrčnem pomenjkovanju. J° 
je bil tudi siceršnji namen prire
ditve, kot je naglasila povezovalka 
posameznih točk programa Martino 
Samsa, (dg)

Obrtniki o tehnološki 
in znanstveni raziskavi

Jutri priredi tržaško združenj« 
obrtnikov v hotelu Europa na o- 
bali pod Nabrežino okroglo miza. 
Na njej bodo razpravljali o načrtu 
za uresničitev Centra za znanstve
ne in tehnološke raziskave, oziro
ma o potrebi, kot naglašajo prire- 
ditelji zasedanja, da bi pri uprav
ljanju tega središča sodelovali tud) 
obrtniki. To pa zato, ker nai W 
jim raziskovalni center omogoči! 
sprotno tehnološko obnavljanje nji
hovih podjetij.

Glavno poročilo bo podal ravna
telj deželne ustanove za razvoj 
obrtništva (EISA) inž. Selan.
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: Bibliografski vodič 
o odporništvu

Predsednik deželnega sveta M*" 
rio Colli je te dni sprejel prof. Gio- 
vannija Miccolija in Sergia Zucco, 
predsednika in ravnatelja deželni 
ga zavoda za zgodovino odporniške
ga gibanja v Furlaniji - Julijski kra
jini, ki sta mu predstavila dva zvez
ka »Bibliografskega vodiča*, v ka
terem je zbrano vse, kar je bilo do 
sedaj napisanega o odporništvu v 
naši deželi v italijanščini, slovenšči
ni, hrvaščini, nemščini, francošči
ni in angleščini.

Trije zlikovci, verjetno južnjaki, so 
včeraj oropali agencijo «A» bančne
ga zavoda Banca d’America e d'I- 
talia na Nabrežju Grumula 2. Iz 
blagajne so pobrali 18 milijonov 600 
tisoč lir in jo hitro odkurili. Agen
ti letečega oddelka tržaške kvesture 
in karabinjerji, ki so prispeli na 
kraj ropa le nekaj minut kasneje, 
so takoj uvedli preiskavo. Po naj
bolj prometnih cestah naše pokra
jine so postavili policijske bloke, 
vendar njihova akcija 'ni doslej še 
obrodila nobenih sadov.

Do ropa je prišlo ob 13.10, torej 
le nekaj minut pred dopoldanskim 
zaprtjem bančnih uradov. V banko 
so stopili skozi vhod v Ul. Belpoggio. 
Približali so se pultu in iz žepov 
so bliskovito potegnili pištole. Eden

...................................................................................................m.... .............. .

Glasovi prva skrb, občani deveta briga
Tržaški občinski odbor, ki ga se 

stavlja melonarsko skrpucalo, izko
rišča dobro rcro občinskih uslui 
bencev, da bi ob skorajšniih volit
vah pospravil v malho čim več nji
hovih glasov. To ugotavlja uradno 
sporočilo pokrajinske federacije u 
službencei krajevnih ustanov in 
zdravstvenih domov Flels - CGIL, s 
pripombo, da listarji te svoje stru- 
mentalizacije uiti ne znajo bistro 
izpeljati Kaj bistro, niti ne z mož 
gani. Z lažmi pa.

Občinska uprava je po radiu sve
čano naznanila, da je vsem uslui 
bencem podjetja za mestno čistočo, 
ki opravljajo višje funkcije od ti
stih. za katere so plačani, to tudi 
formalno priznala. To ni res. U ve 
Ijavila je le člen 52 ustreznega pra 
vilnika, po katerem bo smetar *, 
mesecev prejemal 14.157 lir več 
mesečno; potem se mu bo preje 
m ek znova povrnil na prejšnjo ra 
ven. Ne samo. polletnega poviška 
niso deležni vsi. temveč le neka 
teri kar ustvarja hudo diskrimi 
nacijo med smetarji. Ukrep pa tu

di sicer pomeni grobo diskrimma 
cijo tolikih drugih občinskih usluž
bencev, ki ravne tako opravljajo 
višje funkcije, plačani pa so za 
nižje, kot ugotavlja omenjeni ko 
munike. Sindikat sklicuje zaradi te 
krivice danes ob 12-30 v dvorani 
matičnega urada skupščino vseh 
občinskih uslužbencev, nanjo pa va 
bi tudi pristomega občinskega od
bornika Colomlhsa, da jim obraz 
loži. kako si pravzaprav vso za
devo zamišlja. Še najbolj so kaj
pak radovedne žrtve diskrimina 
cije.

Inteligence je v občinskih možeh 
tudi sicer prav malo, kot poudar 
ja jo sindikalisti, ko se le za hip 
ozro v to ali ono občinsko izposta
vo. Te so nesmotrno razporejene 
tako da so nekatere pol prazne 
druge pa. kot na primer v ulicah 
Battisti in Foscolo ter pri Sv. Ja
kobu. vselej neverjetno natrpane z 
občani, ki so prisiljeni čakati v 
dolgi vrsti da jim na to uslnzbe 
nec za oknom lahko odšteje natan 
ko dve minuti svojega časa, pa še

tako nima oddiha, ne more mali
cati in niti ne tja, kamor, pravijo 
da je še cesar moral peš. Pone
kod, kakor na Kolonji, Škorklji in 
Kjadinu, sploh ni matičnega urada, 
drugje — pri Sv. Vidu, Sv. Ivanu 
in Sv. Jakobu — anagrafska služ
ba ni zadovoljiva.

In še: ker upokojenega osebja 
občina ni nadomestila, se je Ste 
vilo uslužbencev v občinskih izpo
stavah skrčilo zadnje mesece za 
deset, a v kratkem bodo na vrsti 
nove upokojitve Zaradi pomanjka
nj a osebia morajo nekateri urad
niki po tri dnt delati v eni, druge 
tri dni v drugi izpostavi.

Flels - CGI L je že 14. marca 
opozoril občinsko upravo na tak
šno nevzdržno stanje, pa ni bilo 
odziva če se Cecovini in njegovi 
listarji ne bodo zganili, bo osebje 
občinskih izpostav prekrižalo roke. 
To oa za Listo za Trst m tiste, ki 
jo podpirajo, ne bo dobra reklama. 
Sicer pa si melonarji z zanemarja 
njem potreb m zahtev občanov že 
sami pečatijo usodo (dg)

V bančnem uradu po roparskem napadu

od njih je prisilil ravnatelja agen
cije, Daria Cecchinija, da je odprl 
težko železno blagajno, ostala dva 
pa sta zagrozila strankam, ki so 
bile takrat v uradu in bančnim u- 
službencem (vsega je bilo v banki 
približno deset ljudi), naj se o- 
bmejo proti zidu. Tisti, ki je grozil 
ravnatelju, je zagrabil za svežnje 
bankovcev, ki so bili shranjeni v 
blagajni in jih zmetal v veliko tor
bo. Potem ko je dokončal svoje de
lo, so roparji prisilili stranke in u- 
radnike, da so odšli v sobico za pul
tom, jim zagrozili s smrtjo, če se 
bodo premaknili in nato urno pobeg
nili. Vso akcijo so izvedli v pičlih 
par minutah.

Od trenutka, ko so roparji zapu 
stili bančno poslopje, do prihoda 
policije, so pretekle le tri do štiri 
minute. Zlikovci namreč niso zakle
nili sobe, v katero so spravili banč
ne uslužbence in stranke, tako da so 
ti lahko takoj poklicali »113*. Tako

se je za preiskovalce začelo težko 
delo, da bi iz izjav očividcev izlu
ščili čimveč za preiskavo koristnih 
elementov. Zvedeli so, da je bila 
približna starost roparjev med 25 
in 30 leti. Bili so nizke postave in 
temnejše polti. Izražali so se v na 
rečju, ki je bilo po mnenju očivid 
cev v mnogočem podobno neapelj 
ščini. Oblečeni so bili elegantno in 
niso imeli zakrinkanega obraza. E- 
den izmed njih je nosil naočnike. 
Revolverji, s katerimi so grozili pri
sotnim, so imeli dolge cevi.

Drugo vprašanje, ki so ga morali 
rešiti preiskovalci, je bil pobeg ro
parjev. Nihče namreč sprva ni ve
del, kako so se roparji oddaljili. Po 
izprašanju nekaterih mimoidočih in 
ljudi v bližnjih barih in gostilnah 
so končno zvedeli, da so zločinci po 
begnili peš do Ul. Diaz, kjer jih je 
po vsej verjetnosti čakal pajdaš z 
avtomobilom.

Takoj po ropu je bilo slišati tudi

precej protislovnih vesti o vsoti, ki 
so jo roparji odnesli. Najprej se je 
govorilo o ropu v višini 30 milijo
nov lir, šele po natančnem pregle
du vseh bančnih operacij, ki so jih 
v dopoldnevu izvedli v banki, pa je 
bilo mogoče zvedeti za oropano vso
to: 18 milijonov 600 tisoč lir.

Preiskava, ki jo vodi načelnik tr
žaškega letečega oddelka dr. Pe- 
trosino, se medtem nadaljuje. Do
slej je povsem jasno, da roparji ni
so bili Tržačani, po vsej verjetnosti 
pa so morali imeti v našem mestu 
obveščevalca, kj jim je posredoval 
vse možne informacije o banki, (šč)

Preložen proces
Včeraj bi moralo tržaško prizivno 

porotno sodišče (predsednik Manci- 
no, prisednik Mansi, javni prav- 
dnik Ballarini, zapisnikar Paolich, 
sest ljudskih sodnikov) soditi Clau- 
diu Venzi, Paolu Scarpinellu in Ser- 
giu Rendinu. Zaradi upravičene od
sotnosti Scarpinella in Rendinija 
so obravnavo predložili na kasnejši 
datum. Vsi trije so obtoženi, da so 
delili lepake brez uradnega dovo
ljenja. Na prvostopenjski obravna
vi, ki je bila lani 27. novembra lani, 
i»h je sodni zbor oprostil.

• Deželni odbor je nakazal nadalj* 
njih 100 milijard lir za popravil® 
poškodovanih, oziroma gradnjo n®" 
vih hiš na območjih, ki jih je P1-1' 
zadel potres iz leta 1976.

Pisma uredništvu

Kam so izginili 
ceniki v slovenščini?

Stanujem pri Sv. Jakobu; ztd° J" 
navadno vozim v službo z avloM 
som štev. 1 ah 10. Prve dni mar
sem bil prijetno iznenaden _ t
menoj še • nekateri drugi slovenj 
in tudi italijanski potniki — ko sfb 
opazil v avtobusu štev. 1 roZ, jj 
šen cenik vožen: za vse proge tu 
v slovenščini Od tistega dne P? 
cenika voženj v slovenščini ni ve ' 
Kaj to pomeni, ali vedo za to s‘ 
venski občinski svetovalci in sl 
venski zastopniki v komisiji 'c0" 
zorcija za prevoze? . ,

(sledi podpi^

Ob težki izgubi Ferdinanda Ban'lj 
izreka sekcija KPI z Opčin - B*v 
iskreno sožalje družini in svoje«

Pogreb našega dragega pokojni8

Ferdinanda Banija
bo danes, 31. maja 1979, ob 
iz mrtvašnice glavne bolnišnice ^ 
ravnost v cerkev sv. Jerneja 
Opčinah.

Bani. 31. maja 1979

Po dolgi in mučni bolezni je včeraj nenadoma 
predvojni revolucionar in major JLA v pokoju

eminil

STANKO GRILANC
Pogreb nepozabnega pokojnika bo jutri, 1. junija, ob 17. uri 

v Izoli.

Žalujoča žena Milka in 
drugo sorodstvo

Izola, 31. 5. 197»
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INFORMACIJE:
SKGZ — TRST, Ulica sv. Frančiška 20 — Tel. 744249 
SKGZ — GORICA, Ulica Malta 2 — Tel. 24-95

Vsak torek in petek od 18. do 19 ure

VAŽNO OPOZORILO
Slovensko deželno gospodar

sko združenje in Kmečka zveza 
opozarjata obrtnike, trgovce, 
gostince, kmetovalce in vse o- 
stale koristnike avtonomnih 
bolniških blagajn, da še danes, 
31. maja, lahko izberejo sploš
nega zdravnika po novi zdrav
stveni reformi na pristojnih . e- 
dežih ustanove INAM. Za po
drobnejše informacije so na 
razpolago uradi SDGZ in 
Kmečke zveze v Trstu ir Go
rici.

Pod pokroviteljstvom 
revije Galeb
V Kulturnem domu v Trstu 

je odprta velika otroška razsta
va, ki predstavlja redno in po- 
šolsko likovno dejavnost na slo
venskih osnovnih šolah na Tr
žaškem. 800 del v najrazličnej
ših tehnikah razgrinja jantazij- 
sfci svet ter svež umetnostni o- 
kus in znanje mladega rodu. 
Razstavo je pripravila MAJDA 
ŽELEZNIK, odprta pa bo do 
robote, 2. junija.

Vabimo vas, da se sprehodite 
skozi predstavni doživljajski 
svet naših otrok.

Kino

Razstave
V občinski umetnostni galeriji je 

““Prta razstava del slikarja Maria 
. nlfona. Razstava bo odprta do 6. 
Junija.

V novi razstavni dvorani Barba- 
,an> ki se nahaja na istoimenskem 
rgu v starem delu mesta, je odprta 
azstava del avstrijskega slikarja

uansa Bischoffshausna.
* prostorih hotela Jolly so odpr- 

* razstavo del avstrijskih portre
tov. Razstava bo odprta do 3. 

junija.
V galeriji «Teatro Romano« je raz- 

tava del tržaškega slikarja Borisa 
.u|jana. Razstava bo odprta do 10. 
Junija.
, V umetnostni galeriji «11 Man- 
uracchio» v Miljah je razstava del 

“tarja Enza Marsija. Odprta bo 
0 !0. junija.
°o 24. junija bo v Kraški galeriji 

^žstava del umetnika Bogdana

j ^ galeriji Forum v Ul. Coroneo 1 
odprl razstavo svojih manjših 

gulptur znani kipar Simon Benetton, 
A gradu Sv. Justa pa 
A[® število svojih del na raznih 

gih v Trstu, pod naslovom «Skulp- 
Uf« v Trstu«.
j ■ umetnostni galeriji «Rossoni» bo 

.danes, 31. maja, razstavljala 
iahana.
sta razstavni dvorani palače Co- 
tanzi je odprta razstava «Wagner- 

jeva šola 1894 - 1912: ideje, nagrade. natečaji«.
i. • Prostorih tržaškega Slovenskega 

uba v Ul. sv. Frančiška 20 raz- 
jl?.vja svoja dela Silvij Pečarič iz 
jj1J- Razstavo akriličnih slik si lah- 
r ogledate vsak dan v uradnih u- 

n in zvečer od 18 do 22. ure

Koncerti

Arisfon 17.00 «Nel regno di Napoli«. 
Režija Werner Schroeter. Barvni 
film.

Ritz 18.00 - 20.00 - 22.15 «Bruce Lee 
1'indistruttibile«. Barvni film.

Eden 18.00 - 20.00 - 22.15 «La colle- 
giale svedese Flossie«. Prepove
dan mladini pod 18. letom. Barvni 
film.

Grattacielo 17.00—22.20 «PiccoIe la- 
bra«. Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 18. letom

Excelsior 17.15 «1 ragazzi venuti dal 
Brasile«. Gregor; Pečk. Prepove 
dan mladini pod 14 letom.

Fenice 17.00 «Le avventure erotiche 
di Pinnocchio«. Alex Roman. Pre
povedan mladini pod 18. letom. 
Barvni film.

Nazionale 17.00 «Africa nuda, Afri- 
ca violenta«. Prepovedan pod 18. 
letom. Barvni film.

Mignon 16.00 «Dio perdona io no«. 
Terence Hill in Bud Spencer. 
Barvni film.

Filodrammaticr 16.00—22.00 «Espe- 
rienze erotiche di pornofemmine 
in calore«. Prepovedan mladini 
pod 18. letom. Barvni film.

Cristallo 16.30 «Disavventure di un 
commissario di polizia«. Annie Gi- 
rardot, Philippe Noiret. Barvni 
film.

Moderno 16.30 «Peccato, jeans e...« 
R. Caradine. Prepovedan mladini 
pod 14. letom. Barvni film. Zad
nji dan.

Aurora 16.30 «The World of Joanna«. 
Barvni film. Prepovedan mladini 
pod 18. letom. Zadnji dan.

Capitol 16.30 «01d up, istantanea di 
una rapina«. N. Delon. Prepove
dan mladini pod 14. letom. Barv
ni film. Zadnji dan.

Vittorio Veneto 16.00 «Io ho paura«. 
Gian Maria Volonte. Prepovedan 
mladini pod 14. letom. Barvni 
film.

Izleti

SLOVESNOST BO 24. JUNIJA

Poimenovanje osnovne 
šole v Gabrovcu

Pripravljalni odbor za poimenova 
nje osnovne šole v Gabrovcu po 
Jožetu Srebrniču, ki ga sestavljajo 
predvsem vaščani in predstavniki u- 
čiteljskega zbora oziroma občinske 
uprave, je po dolgem birokratskem 
postopku, ki se je zavlekel skoraj 
dve leti, uredil vso potrebno doku
mentacijo. Določili so že datum 
slovenskega poimenovanja, ki bo 
24. junija s priložnostnim kulturnim 
sporedom, v katerem bodo sodelo
vali vsi krajevni dejavniki. Srebrni
čev kip, ki ga bodo namestili 
vežnih prostorih osnovne šole v Ga
brovcu, je že dokončan, na pro 
čelje šolske stavbe pa bo zgoniška 
občina postavila ploščo z napisom. 
Finančna sredstva si je odbor za
gotovil z nabiralno akcijo, pri ka 
teri so množično prispevali vsi va 
ščani, ki so tudi dali svoj aktiven 
doprinos pri pripravah na ta važni 
dogodek. — bs -

Deželni svetovalci Zorzenon in 
Scampolo (KPI) ter Renzuili (PSI) 
so naslovili na deželnega cdbomi 
ka za industrije pismo, s katerim 
ga seznanjajo, da zahtevata komu
nistična in socialistična skupina v 
deželnem svetu čimprej pojasnila 
glede položaja v industrijskih pod 
jetjih v krizi. Med temi omenja 
pismo tržaški SIRT, goriško bom
bažno predilnico in obrate iz sku
pine Maraldi. Položaj tovarn naj 
jima objasni četrta deželna komi
sija.

Združenje Union priredi v nede
ljo, 3. junija, izlet v Trbiž in k Be 
lopeškim jezerom. Sprehod v nara
vi. Informacije in prijave na sedežu 
združenja v Ul. Valdirivo 30, tele
fon 64-459, vsak dan od 10.30 do 
12. ure in od 17. do 19.30; ob če
trtkih od 17. do 19.30 in ob sobotah 
od 10.30 do 12. ure.

SPDT prireja ob priliki 8. sreča
nja slovenskih planincev, ki bo v 
nedeljo, 10. junija, v Podnarju pod 
Vrtačo na Koroškem, avtobusni iz
let. Vpisovanje na ZSŠDI (Ul. sv. 
FrančjšJta.žSM ivsak dan(;od.ll. do 
12. ure. -Vabjgeni.

Slovensko planinsko društvo Trst 
prireja v dneh 29. in 30. junija ter 
1. juiija izlet v Triglavsko pogorje 
za srednješolsko mladino.' Vpisova
nje na sedežu ZSŠDI (Ul. sv. Fran
čiška 20) vsak dan od 11. do 12.

• Ministrstvo zr. turizem je s po
sebno okrožnico določilo, kaj je tre
ba narediti, da bi bili deležni pod
por za poletno gledališko dejavnost. 
Zainteresirani naj se oglasijo v so
bi št. 28 na prefekturi.

jERDI
, Kutr« ob 20.30 (turnus A) in v
*Do °b 18' uri (turnus bo na 

predzadnji koncert simfo- 
„jej*e sezone. Orkester bo vodil Da-

Prosveta
iUnf' 'ttUtoiiVA priredi v soooto, 2. 
U Ja 1979, ob 20.30 v prostorih 
bau* - sa d°ma v Križu zaključni 

etni nastop.

PODPORNO DRUŠTVO 
V ROJANU

VABI NA
88. REDNI 

OBČNI ZBOR
ki bo v nedeljo, 3. junija 1979, 
ob 9.30 in ob 10. uri dopoldne 
v drugem sklicanju v prostorih 
v Ul. Apiari št. 31 v Trstu (Ro
jan)

1.
2.

3.

Dnevni red:
Poročilo tajnika
Diskusija
Razno

Trst - Rojan ODBOR

3on
Danes, ČETRTEK, 31. maja

ANGELA

OBIŠČITE NAS NA

9. PRAZNIKU VINA
ki ga priredijo PD Slovenec in vinogradniki iz Boršta 

in Zabrežca in sicer 2., 3. in 4. junija!
Pridite in postregli vas bomo s pristno domačo kapljico 

in specialitetami na žaru.

"""""-n................... ................................... .. „mmm,..i..,.................................................. ..................................... .............................

Včeraj-danes
ko 76-letna Antonia Jamšek vd. 
Zupin, 85-letni Eugenio Zarzenon, 
1 uro stara Manuela Sterzai, SLletni 
Ezio Bartolomei, 85-letna Maria 
Cerkvenik vd. Alberti in 83-letna E 
lena Azzali vd. Bordon.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Trg Goldoni 8, Ul. Belpoggio 4, 
Ul. Montorsino 9, P.le Valmaura 11. 
(od 8.30 do 13. in od 16- do 20.30) 

Ul. Rossetti 33, Ul. Roma 16.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 20.30 dalje)

Ul. Rossetti 33, Ul. Roma 16.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna službi za zavarovance

INAM in ENPAS od 22. do 7. ure. 
telef. štev. 732-627

LEKARN«7 V OKOLICI
Boljunec: tel. 228-124. Bazovica: 

M 226 165; Opčine' tel 2lMim. 
Prosek' (el 225 141 Božje poje. 
žgunik tel 225 59«. Nabrežina tel 
10(1121. Scsjian (el 109 I'I7. Zavije 
e'| ' 218 137, Milje Lel 271 124

Šolske vesti
V nedeijo, 3. junija, ob 17.30 bo 

v Marijinem domu v Rojanu za 
ključna šolska prireditev srednje 
šole F. Erjavec, na kateri bodo di 
jaki odigrali igro «Erazem in po
tepuh«. Nastopili bodo šolski pevski 
zbor, orkester in lutkovna skupina. 
Vabljeni prijatelji in starši!

Otroci in učiteljstvo otroškega vrt
ca na Opčinah vabijo na zaključni 
nastop, ki bo danes, 31. maja, ob 
14. uri ter na ogled razstave risb 
in ročnih del, ki bo odprta ves dan.

Danes, 31. maja, ob 9. uri bo v 
šolskih prostorih osnovne šole «D. 
Kette« v Ul. sv. Frančiška 25, pro
slava ob 80. obletnici Kettejeve smr
ti z govorom Lada Premruja in za
ključna šolska prireditev s sodelo
vanjem učencev šole Karel širok. 
Ob tej priložnosti I > odprta razsta
va ročnih del. Vabljeni!

Učitelji in učenci osnovne šole 
Prosek vabijo na ogled razstave roč
nih del in risb, ki bo danes, 31. 
t.m., od 16. do 20.30 in na šol
sko prireditev ob 20.30.

Srednja šola Igo Gruden v Na
brežini vabi na zaključno šolsko 
prireditev v počastitev mednarod
nega leta otroka, ki bo 3. junija 
1979, ob 17. uri v občinski telovad
nici v Nabrežinj. Sodelujejo: otro
ški vrtci in osnovne šole devinsko- 
nabrežinske občine, ter zbor «Fan- 
tje izpod Grmade« in mešani pev
ski zbor Igo Gruden.

Razna obvestila
Uprava dolinske občine sporoča, 

da se uporaba vode v toplih dneh 
znatno poveča. Zato priporoča ob
čanom, naj ne pretiravajo z upo
rabo vode in prosi za razumevanje, 
če pride do prekinitve pri dobavi 
tudi zaradi rednih vzdrževalnih del 
na vodovodnem omrežju.

Odbor TPPZ obvešča vse člane in 
izvajalce, da je jutri, 1. junija, ob 
20.30 glavna vaja za nastop v Ljub
ljani.

Slovenska gobarska družina - Trst 
priredi jutri, 1. junija, ob 20.30 na 
Opčinah v krožku ŠD Polet, Kon- 
konelska 1, predavanje: Geološka 
podoba Krasa in gobani (diapozi
tivi).

Rajonska knjižnica iz Podlonjer-
ja priredi danes, 31. maja, ob 18.30 
literarni večer v Ljudskem domu v 
Podlonjerju, Ul. Masaccio 24.

Ob tej priliki bo igralec Stane 
Raztresen bral nekaj Cankarjevih 
odlomkov. S to pobudo želi odbor 
knjižnice seznanjati prebivalce tega 
okraja s slovenskim in italijanskim 
kulturnim bogastvom.

NA ZBOROVANJU PSI V RUPI

Poudarjena važna vloga obmejne politike 
v razvijanju gospodarstva naše dežele
Prof. Jože Pirjevec je dejal, da lahko Slovenci posredujemo Evropi rezultate jugoslovanskega 
samoupravljanja - Važnost enotnosti dežele proti poskusom razkosanja s strani MF in LpT

O nujnosti povezave med našo 
deželo in Jugoslavijo in o važni vlo
gi, ki jo ima tudi v širšem evrop
skem merilu jugoslovanski poiskus 
samoupravljanja, je govoril sociali
stični kandidat za evropske valitve 
univ. prof. Jože Pirjevec na shodu, 
ki ga je priredila PSI prejšnji ve
čer v Rrp-i.

Shcd je otvoril sovodenjski župan 
Jožef češčut, ki je poudaril zavze
tost socialistične stranke za sloven
ska vprašanja. Prof. Jože Pirjevec 
je svoj govor osredotočil predvsem 
na širša evropska vprašanja in 
tem v zvezi tudi odgovarjal kasneje 
na številna vprašanja prisotnih. Brez 
sodelovanja med našo deželo in Slo
venijo ni mogoča gospodarska rast 
naših krajev. Osimski sporazumi 
nam te stike ponujajo in zato jih 
moramo spretn0 izkoristiti. Kriti
kam se moramo tako kot Slovenci 
in tudi kot socialisti postaviti po ro
bu, je dejal prof. Pirjevec. Vloga 
socialistov v Evropi je vodilna, saj 
predstavljajo več kot tretjino vseh 
evropskih glasov. Evropa pa se ne 
sme omejevati v današnje meje 
Skupnega evropskega tržišča, razši
riti se bo morala tudi na slovenske 
narode, ki so važna komponenta na 
šega kontinenta.

Če smo Slovenci v naši deželi edi 
na komponenta slovanskega sveta, 
ki sodelujemo na današnjih evrop
skih volitvah, lahko marsikaj pove
mo o tem kar se dogaja v slovan 
skem svetu. V Jugoslaviji se s sa 
moupravljanjem razvija poiskus sve
tovnega pomena, na katerega so ze
lo pozorni v zahodnoevropskih dr
žavah. Prof. Pirjevec je s tem v 
zvezi naglasil izkušnje, ki jih je i- 
mel v pogovorih s strokovnjaki v 
raznih zahodnoevropskih državah. 
Jugoslovanski samoupravni poiskus 
je nekaj kar ima bodočnost, medtem 
ko je sovjetska birokratska pot či
sto neperspektivna. Jugoslovanski 
Poiskus pa je. kljub razumljivim te
žavam perspektiven tudi za visoko 
industrializirano zahodno Evropo.

Zatem je kandidat PSI za evrop
ske volitve prikazal še delo goriške- 
ga socialista-mislenca dr. Henrika 
Tume.

Za njim je o političnem pomenu 
teh volitev za vs0 našo deželo in za 
Slovence še posebej orisal občinski 
svetovalec v Goricj Marko Wal- 
tritsch. Poudaril je važno vlogo, ki 
jo imamo v razvijanju dobrih odno
sov med tu Živečimi Slovenci in Ita
lijani • prav- itoaialisti. To sodelova
nje pa ni nikakor podrejeno. Pred
časne volitve, za' katere sta- krivi 
KD in KPI, so zaustavile proces 
uresničevanja globalne zaščite. S 
temi volitvami smo na žalost izgu
bili dobro leto dni v prizadevanju, 
ki je skupno za vse Slovence, brez 
razlike politične pripadnosti. Prav 
zaradi številnih enotnih akcij posta
ja v tej volivnl kamoan.ji nerazum
ljivo stališče Slovenske skupnosti, ki 
krivi druge predstavnike Slovencev, 
da se niso zanimali zato da bi bila 
slovenska vprašanja rešena. To ni 
res. kajti vse stranke, v katerih 
so soudeležni Slovenci so se vedno 
zanimale za rešitev teh problemov.

Prav tako je Waltritsch orisal ne
varnosti, ki nam grozijo tak0 s stra
ni Movimento Friuli kot Liste za 
Trst, ki hočeta razkosati našo deže 
io na dva dela. Slovenci bi bili s 
tem oškodovani, ker bi del Gorice 
in vsi Benečani ostali izven trža- 
ško-goriškega dela dežele in v ta
kem okviru bi svojih pravic ne do
segli nikdar. Socialistična stranka 
pa se zavzema za ohranitev enotno
sti dežele skupno z drugimi demo
kratičnimi silami.

Sestanek je zaključil član pokra
jinskega vodstva PSI Valter Reščič. 
Na sestanku je bil prisoten tudi kan
didat za senat Mario Del Ben.

Volilna zborovanja KPI
Danes bo KPI priredila volilne 

shode ob 12.30 pred tovarno SAFOG 
(sen. Bacicchi), ob 18.30 na Korzu 
(B. Coceani), ob 21. uri v štandrežu 
(Ivan Bratina in B. Coceani), ob 
21.15 v Podgori (Borut Spacal in T. 
Paiza), ob 20.45 v Števerjanu (Bo
rut Spacal in Edvin Švab).

O Goriška kvestura obvešča, da za
pade 30. junija rok za prijavo vse
ga strelnega orožja, ki je bilo iz
delano po letu 1920. Po tem roku 
bodo vsi, ki bodo v nedovoljeni po
sesti orožja podvrženi kazni, ki jo 
predvideva zakon.

Letak «teroristov» 
v Trzifu

«Unita combattenti comuniste« si 
lastijo atentat na sedež KD v Ron- 
kah in tudi podobni podvig na sedež 
KD v Tavagnaccu (videmska po

krajina). Včeraj popoldne ob 15. uri 
je neznanec telefoniral na redakci
jo Piccola v Tržiču, rekoč, da bodo 
našli letak v telefonski kabini na 
Anconetti. Član redakcije je zares 
našel ta letak in v njem polno histe
ričnih in visokodonečih fraz o nuj
nosti napadov na demokristjane in 
policiste. Letak so izročili policiji.

Še nekaj dni zaprta 
Ulica Roma

Ulica Roma bo najbrž za nekaj 
dni zaprta za ves avtomobilski 
promet. Zaprli so jo, ker iz bližnje 
centrale SIP napeljujejo nove tele
fonske kable po Ulici Crispi.

NASTOPI PDG V NOVI GORICI

Luigi Pirandello:
«Kaj je resnica»

Primorsko dramsko gledališče us
pešno nastopa z delom Luigija Pi- 
randella «Kaj je resnicam. Priredit
ve v veliki dvorani PDG v Solkanu 
so na sporedu ta in naslednji teden. 
V torek, sredo in četrtek od 5. do 
7. maja bo nastopalo v Solkanu, v 
soboto pa v Desklah.

NA POKRAJINSKEM PRVENSTVU

LEP USPEH GORIŠKIH 
SLOVENSKIH KOTALKARJEV

Livij Rosič je osvojil kar dve prvi mesti
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HKRATI NA ITALIJANSKI IN JUGOSLOVANSKI STRAH!

Finansiranje izgradnje mednarodnega 
mejnega prehoda Štandrež-Vrtojba

Objekt bo zgrajen prihodnje pomlad - V kratkem pričetek 
gradnje prehoda v Gabrijelovi ulici-Erjavčevem drevoredu

Mali oglasi

Vz’(fc ob 5.20 in zatone ob 
•la ' Dolžina dneva 15.25 — Lu- 

,e ob 11.18 in zatone ob 1.00 
Jutri, PETEK, L junija 
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JADRNJlU (manjšo) iščem v na
jem ali za nakup. Oglasiti se v 
mizarski delavnici Boris Grilanc 
- Salež, tel. 229190.

JAVNA USTANOVA išče v najem a- 
li v nakup hišo z vrtom ali pro
storno stanovanje na območju Sv. 
Jakoba ali Skednja v socialno - 
zdravstvene namene. Ponudbe pod 
šifro: «Salus».

PEKARNA Legiša - Sesljan 41, te
lefon 209-147 išče vajenca/ko in 
v poletnem času študenta/ko z 
voznim dovoljenjem za prevažanje 
kruha.

FRIZERSKI SALON «Draga« v Do
lini obvešča svoje stranke, da je 
ponovno odprt.

GOSTILNA na Krasu išče osebo za 
pomoč v kuhinji. Nudimo prenoči
šče. Ponudbe poslati na Primor
ski dnevnik pod šifro: «Gostilna».

TRGOVINA z nadomestnimi deli in 
pritiklinami za avtomobile išče va
jenca/ko z znanjem slovenščine z 
dokončano šolsko obveznostjo. Te
lefon 763420 ob delovnih urah.

PRODAM po ugodni ceni 8 do 9 kv. 
metrov keramičnih ploščic rjave 
barve za tlakovanje podov veliko
sti 25 cm za 25 cm. Tel. 763420.

PRODAM po ugodni ceni priključek 
za prikolico Dyan 4. Tel. 763420.

TV COLOR posebna ponudba v ma
ju in juniju. Za takojšnje plačilo 
poseben popust, za plačilo na o- 
broke pa brez obresti. Trgovina 
COLJA - Kontovel 134, tel. 225471.

PRODAM po ugodni ceni kompre
sor «Emanuel» od 300 litrov in dva 
motorja z menjalnikom in sklop
ko za «motocarro» Gilera-Saturno. 
Telefonirati na 226466.

IŠČEMO specializirane delavce/ke 
grafične stroke. Ponudbe z vsemi 
podatki in poklicnimi izkušnja
mi poslati na oglasni oddelek Pri- 
ovrskega dnevnika pod šifro: 
»Grafik«.

Ali si se že vpisal v

SLOVENSKO 

POLETNO SREDIŠČE?

Za izgradnjo mednarodnega mej
nega prehoda Štandrež - Vrtojba je 
deželna uprava za Furlanijo - Julij
sko krajino včeraj določila dve in 
pol milijarda lir. S tem zneskom bo
do finansirali drugo, tretjo in četrto 
fazo. Gre za cestno povezavo med 
mejnim prehodom in avtoportom.

Poleg tega se je dežela obvezala 
podpisati sporazum z goriško občin
sko upravo za kredit v znesku na
daljnjih 15 milijard lir, s katerim 
bodo delno finansirali mednarodno 
mejno postajo, delno pa! subozem- 
ski terminal (avtoport) v Štandire- 
žu. Ta sredstva bodo črpali iz zne
ska, ki je določen za izvajanje osim
skega sporazuma.

Novica je zanimiva zato, ker o- 
mogoča neprekinjeno izgradnjo te
ga pomembnega objekta, določene
ga v osimskem sporazumu, ki bo 
prihodnjo pomlad, ko ga bedo, do
gradili in upajmo tudi izročili na
menu, odpravil ogromne težave v 
mednarodnem tovornem in potniš
kem prometu na Goriškem ter omo
gočil boljše opravljanje vloge mostu 
našega območja nasproti bližnjim 
in oddaljenejšim krajem srednje in 
vzhodne Evrope.

Naše razmišljanje ob tej najpo
membnejši obmejni infrastrukturi in 
o drugih, ki so določene s spora
zumom med Italijo in Jugoslavijo, 
pa se s to novico ne zaključuje. Na 
naši strani je povsem neopaženo šla 
mimo javnosti, ne pa tudi mimo od
govornih dejavnikov na občini v Go
rici, vest o obisku visokih predstav
nikov slovenskih in jugoslovanskih 
policijskih in carinskih funkcionar
jev na gradbišču mednarodnega mej
nega prehoda Vrtojba, ki so se s po
litičnimi predstavniki občinske u- 
prave in za izgradnjo prehoda na i; 
talijanski strani zadolženimi tehniki 
pogovarjali o doslej opravljenem de
lu in perspektivah nadaljnje izgrad
nje tega prehoda. Kakor smo izve
deli od italijanskih strokovnjakov 
in politikov, je jugoslovanska stran 
dokončno izoblikovala mehanizem fi
nansiranja svojega dela objekta, kar

pomeni, da je odstranila nevarnosti 
za prekinitev gradbenih del, ki so 
nekaj časa kot Damoklejev meč vi
sele nad Vrtojbo.

Če se kaj razumemo na obmejno 
politiko in na cilje, ki jih zasledu
je. potem lahko rešemo, da je v 
zvezi z mejnim prehodom štandrež - 
Vrtojba visoka stopnja prijateljskih 
odnosov med sosednjima državama 
ustvarila takšno politično klimo, da 
so bile premagati^" Uidi "'žadnjh JlfP'f' 
nančne ovire in da je za dograditev 
prehoda sedaj prižgana zderfi' luč. 
Ponavljamo svnžjd upanjev da je"bi,j 
la s tem prižgana zelena luč tudi 
za ureditev tistega acla vprašanja, 
ki zadeva namestitev osebja za ob
mejno policijsko in carinsko službo. 
Opozarjamo na to vprašanje zato, 
ker sploh ni nepomembno in se je 
z njim potrebno že sedaj soočati, če 
nočemo, da nas bo pomlad našla ne
pripravljene in da bo objekt ostal 
neizkoriščen, na mejnem prehodu 
Rdeča hiša in Šempeter pa se bo 
nadaljevalo nevzdržno stanje, ki bo 
žrlo živce šoferjem, špediterjem, ob
mejnim policajem in carinikom.

Dobre vesti prihajajo tudi z mej
nega prehoda Gabrijelova ulica - 
Erjavčev drevored. Ta prehod za 
pešce bo prvi jugoslovanski prehod, 
kjer bo obmejna policijska in carin
ska služba enotna. Takšnih mejnih 
prehodov je tudi na zahodu malo. 
na vzhodu pa jih sploh ni. Mejni 
prehod, ki obsega streho ter hišico 
za osebje, so skupno načrtovali in 
jo bodo skupno gradila jugoslovan
ska in italijanska podjetja. Na ita
lijanski strani so dražbo za oddajo 
del imeli prejšnji dan, na jugoslo
vanski strani pa so zagotovili, da 
bodo gradbišče odprli prvega ju
nija. Ker bo objekt grajen povečili 
iz montažnih elementov, bo gradnja 
strehe in hišice razmeroma hitro 
zaključena.

Tudi na izgradnjo ceste, ki bo 
Goriška brda prek Sabotina pove 
zala s Solkanom, se v Novi Gorici 
pripravljajo ter imajo že zagotovljen 
del sredstev. Letos jeseni bodo za

čeli s širjenjem ceste ter priprav
ljanjem trase do italijanskega ozem
lja, potem pa se bodo lotili izgrad
nje mostu čez Sočo.

Gre za nekatere objekte, ki so 
velikega pomena za izboljšanje ko
munikacij na tem mejnem odseku, 
zlasti pa za boljše delovne in živ
ljenjske pogoje ljudi, ki na tem pro
storu živijo. Če je res, kot je res, 
da je obmejno prebivalstvo že pred 
bsirhskiiff sporazumom razumelo duh 
dobrega sošedštva ter prispevalo, 

' zla štf 'ha 'GdMSftfefn' k stvarnim o- 
’ bliKarri 'šodčIdVarijA ‘ Ha' 'najrazličnej
ših področjih skupnega interesa, po
tem je bolj kot naravno,, da se v 
okviru takšne pozitivne politike za
dovoljujejo potrebe prebivalstva* ki 
živi na obmejnem prostoru.

(gv)

Jutri koetert.
Goriškega tria v Krminu

Jutri zvečer bo v Krminu, v cer
kvi svete Apollonije, drugi koncert 
krminske koncertne sezone v starih 
cerkvah. Gost večera bo goriški 
Trio, ki ga sestavljajo Ada Marico 
Mer.ni, Helena Plesničar in Giorgio 
Marcossi. Začetek ob 21. uri.

Ker ni denarja 
so odpovedali koncert

Slovenski kotalkarji so na letoš
njem pokrajinskem prvenstvu, ki je 
bilo v nedeljo v Tržiču, na kotal
kališču ladjedelnice, v priredbi FIT- 
CONI dosegli zavidljive uspehe, ki 
jim dovoljujejo nadaljna plasiranja 
na deželnem in morda tudi na dr
žavnem prvenstvu. Sicer niso uspehi 
spodaj imenovanih slovenskih kotal
karjev nič novega, kajti že v prejš
njih letih so kronike večkrat bele
žile dosego prvih in drugih mest. 
Na tem tekmovanju so sodelovala 
moštva jz Gorice (UGG), Štandre- 
ža (Oton Župančič), Peč (Vipava), 
Pieris, Ronke, Tržič.

Najbolje se je izkazal slovenski 
dijak Livij Rožič (UGG), ki je v 
paru z Lauro Sergj dosegel prvo 
nagrado v kategoriji juniorjev, do
segel pa je tudi prvo nagrado med 
posamezniki v tekmovanju prostih 
vaj. Bil pa je tudi drugi v katego
riji obveznih vaj.

Na četrto mesto v parih je uspeh 
dosegla tudi Kat>a Bavcon v paru 
z Alessandrom Ciuffarinom (UGG), 
Katja Bavcon je bila sedma v tek
mah posameznikov.

Štandrežci društva «Oton Župan
čič« so nastopili s tremi tekmoval
ci. Silvano Grendene je bil za Ro
žičem drugi med posamezniki. Prav 
tako je'drffeo mesto v parih Silvatio 
Grendene dosegel skupno z Nadjo 
Maraž. Tretja štandrežka tekmoval
ka, Lucija Pisk, pa je dosegla 
osmo mesto v prostem tekmovanju.

Nada Devetak, članica društva 
«Vipava» s Peči je edina zastopala 
to društvo na tekmovanju in se pla
sirala na 21. mesto.

Kot vidimo se slovenski kotalka
rji uveljavljajo in njihova prizadev
nost ni le rekreacijskega, marveč 
tud; tekmovalnega značaja.

Na sliki: po tekmovanju in nagra
jevanju na prvem mestu Livij Rožič 
z družico, na drugem Silvano Gren- 
deue in Nadja Maraž, vidna je tudi 
čelrtoplasirana Katja Bavcon.

VRŽOTARJI NA POHODU...
|

Skupina navdušenih ljubiteljev 
peš hoje iz Štandreža, ki se je la
ni izkazala z organizacijo velikega 
pohoda «Vržot 78«, se je v nedeljo 
podala na 9 kilometrov dolg pohod 
od Podgore preko Oslavja in Gori
ce, ki ga je pripravil rekreacijski

krožek Safog-Omg. Pravijo, da so 
šli na pot bolj zaradi pridobivanja 
kondicije, kajti prav to bodo potre
bovali že v kratkem. Upamo, da ne 
izdamo nobene tajnosti, če povemo, 
da se v štandrežu že pripravljajo 
na ponovitev lanske prireditve, ki

bo letos vsekakor dobila ime Vržot 
79.

Na nedeljskem pohodu, pravza
prav potem ko so že prehodili celo 
pro- o, je nastal gornji posnetek. 
Ni bilo pretežko, če smemo soditi 
po nasmejanih obrazih. '

Krožek ARCI iz Gorice je odpo
vedal koncert jazz glasbe, ki je bil 
napovedan za soboto,, 2. junija. Ka
kor so pojasnili v sporočilu za tisk, 
bodo javnost seznanili z razlogi, ki 
so jih privedli do takšne odločitve. 
Med poglavitne razloge sodi večanje 
stroškov, ki jim organizacija kot 
je ARCI, ki deluje na( podlagi samo
prispevkov, ne more biti kos.

Njena dejavnost, ki teži k pospe
ševanju kulture, ne more računati 
na finančni uspeh. Kot navajajo or
ganizatorji, se najemnina za avdito
rij viša, prav tako'draži reklamna 
dejavnost, organizatorji pa morajo 
zagotoviti tudi navzočnost gasilcev 
na predstavi.

Vsekakor je ARCI vprašanje že 
pojasnil občinski upravi, ki ima av
ditorij v najemu, prav tako pa se 
zadeva tiče tudi vseh ostalih kul
turnih ustanov in organizacij, s 
katerimi bi bil potreben pogovor o 
programu kulturne dejavnosti.

Gre za širše vprašanje finansira
nja kulturne dejavnosti, ki bi ga 
morali sistemsko rešiti s pomočjo 
zakonov. Potrebno je zagotoviti 
sredstva vsem kulturnim organiza
cijam, toliko bolj tistim, ki so brez 
njih in so si zastavile za cilj raz
vijanje kulture.

Branje časopisov 
v občinskem parku

Kot prejšnja leita bo od 1. junija 
do 30. septembra med zelenjem ob
činskega parka v Gorici deloval 
kiosk, kjer bodo občani lahko brez
plačno prebirali krajevne in neka
tere vsedržavne dnevnike ter re
vije. V ta namen bo občinski park 
odprt vsak delavnik od 9. do 12. 
ure in od 16.30 do 19.30.

Kino
E or i ca

CORSO 17.00—22.00 «Wermacht, i 
giorni dell'ira». R. Taylor in A. 
West.

VERDI 17.00—22.00 «Gli zingari del 
mare«. R. Logan in M. Janisar.

VITTORIA 17.00-22.00 «La via del- 
la prostituzione«. L. Gemser. Pre
povedan mladini pod 18. letom.

/ rzic
EXCELSIOR 18.00-22.00 «Rosa bon

bon, fiore del sesso«,
PRINCIPE 18.00-22.00 «L'arma».

Nova E or i ca 
in okolica

SOČA 18.00-20.00 cOkupacija v 26. 
slikah«. Jugoslovanski film.

SVOBODA 18.00—20.00 «Equus - sle
pi konj«. Ameriški film.

DESKLE 19.30 «Briljantina». Ame
riški film

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna San Nicolo, 
Ulica 1. maja 94, tel. 73-328.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves Jan in, r-m či io v 

Gorici dežurna lekarna Alesani.Car- 
duccijeva ulica 38, tel. 22-68.

Izleti
Slovensko planinsko društvo pri

redi v nedeljo, 3. junija, družinski 
pohod k Mariji Cel, Genderci in 'v 
druge znane kraje v hribih nad So
ško dolino. Odhod z vlakom z no
vogoriške postaje ob 8. uri (po le
galni uri). Zbirališče ob 7.30 na 
Travniku. Izlet vodi Bernard Bra
tož. V primeru slabega vremena iz
leta ne bo.

V teku je vpisovanje za avtobusni 
izlet na srečanje zamejskih planin
skih društev 10. junija v Podnarju 
na Koroškem. Cena izleta 6000 lir. 
Odhod avtobusa ob 8. uri s Travni
ka, povratek predvidoma ob 22. uri. 
Prijave sprejemajo na sedežu SPD 
do ponedeljka, 4. junija. Izlet vo
di Artur Košuta.

ŽIO priredi v nedeljo, 17. junija, 
avtobusni izlet h Gardskemu jeze- 
rV' Opisujejo v Doberdobu v trgovi
ni Pri Mili, v Sovodnjah v trgovini 
Tomšič in v pekarni Cotič, na Po
ljanah Natalija Juren, v Dolu Sa
vica Vižintin, v Štandrežu trgovina 
Nanut, v Podgori trgovina Marko
vič, v Pevmi Štefanija Bensa, v 
Gorici gostilna Primožič in v Di
jaškem domu.

Slovensko planinsko društvo pri
redi v nedeljo, 17. junija, družinski 
avtobusni enodnevni izlet v Benet
ke in na Lido. Vpisovanje na sa
dežu v Ulici Malta 2.
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DVE LEPI ŠOLSKI PRIREDITVI DOLINSKIH SLOVENSKIH ŠOL

ZAKLJUČNA PRIREDITEV 
ŠOLE SIMON GREGORČIČ
Na lepi prireditvi sodelovali tudi otroci z osnovne šele v Piranu

V OKVIRU CIKLUSA ODDELKA ZA STARO GLASBO GM

Predavanje prof. Rovighija 
o izvajanju baročne glasbe
Pri izvajanju renesančne in baročne glasbe se je treba posluževati ta
kratnega načina izvajanja in po možnosti tudi takratnih instrumentov

Solarji 
osnovne šole 
v gledališču 
«F. Prešeren»
V skoraj nabito polnem gleda

lišču «F. Prešeren* v Boljuncu 
se je v nedeljo pozno popoldne 
razvila zaključna prireditev otrok 
z osnovne šole v Dolini. Naj takoj 
v začetku izrečemo vse priznanje 
učiteljem, ki so pripravili tako bo
gato, pestro in zahtevno lepljenko 
vseh mogočih nastopov od pevske
ga in recitacijskega, do igralskega 
in plesnega. Pohvaliti moramo se
veda tudi otroke same, ki so v 
podeljene jim vloge vložili veliko 
ti-uda in prizadevnosti, kajti niti 
za trenutek niso bili dolgočasni, 
temveč je bilo vzdušje v dvorani 
vedno na višku.

Prisrčno je napovedovala Helena 
Žerjal, ki je po začetnem pozdravu 
staršem in gostom prepustila oder 
otrokom iz dolinskega otroškega 
vrtca. V naslednji točki se je pred
stavil šolski zbor, s katerim so 
nastopili tudi učenci celodnevne 
šole Žavlje - Korošci, s katerimi 
so letos že večkrat sodelovali. Za
peli so En ten tenera, Moja frni- 
kula, Miške male, Skeči v kolo in 
Šivala je deklica zvezdo. Zbor je 
pod vodstvom Vihre Kodrič požel 
veliko odobravanje zaradi točnega 
in občutenega podajanja in zaradi 
interpretacije zapatih pesmi. Brez 
dvoma je v tem zboru nešteto bo
dečih psvcev, ki bodo še v veliko 
korist zborom matičnega društva. 
Nato so učenci 1. razreda zaigrali 
prizorček Črke. Vorančeve Tri pi
sanke so živahno zaigrali učenci 
4. in 5. razreda, medtem ko so se 
njihovi mlajši vrstniki iz L, 2. in 
3. razreda razživeli s pravljico 
Mojca pokrajculja. Vsi skupaj so 
potem zaplesali dva belokranjska 
plesa ob spremljavi flavt.

Našim učencem so prišli v goste 
tudi šolarji z osnovne šole I. tan
kovske brigade iz Dekanov, ki so 
izpolnili predzadnjo točko progra
ma z željo, da bi se sodelovanje 
med šolama v prihodnje še bolj 
razmahnilo.

Večer je dosegel višek s krstnim 
nastopom ženskega zbora PD Va
lentin Vodnik, v katerem pojejo ve
činoma mamice otrok, ki so tik 
p ed njimi stopili z odra.

Zboru na pot je spregovoril Bo
ris Pangerc. Nato so pevke pod 
zanesljivim in energičnim vodstvom 
Vihre Kodrič zapele: Kej me b’š 
taku zamjero, Kos in Iz daleke 
zemlje. Krstni nastop naših >:vk 
je izzval val navdušenja in to po
vsem upravičeno. Kljub tremi in 
strahu zaradi prvega nastopa so 
zapete pesmi bile dovolj sveže in- 
tonančno čiste in z zanosom, ki je 
lasten samo ljudem z veliko voljo 
do ljubiteljskega dela.

Tako se je torej zaključila le
tošnja šolska akademija, ki je brez 
dvoma terjala veliko organizacij
skih naporov, ki pa je na koncu pu
stila sijoče sledove zadoščenja na 
obrazih otrok, staršev in učiteljev.

ris

Mladinski pevski zbor Glasbene 
matice, ki ga vodi Stojan Kuret, 
je v soboto doživel velik uspeh. 
V Oderzu, kjer je nastopal na tra
dicionalni zborovsko glasbeni re
viji »Glasbeni popoldan*, je bil 
deležen toplega sprejema s stra
ni številne publike. Nastop trža
škega slovenskega zbora je bil ce
lo osrednja točka revije. Poleg 
njega so nastopili zbori učencev 
raznih razredov tamkajšnje osnov
ne šole, zbor »Voci bianche della 
citta di Oderzo* ter violinisti kra-

OBVESTILO G M
Mladinski pevski zbor Glas

bene matice iz Trsta odpotuje 
v Celje danes ob 13.30 s Trga 
Oberdan in ob 14. uri iz Seža
ne izpred pošte.

Mladost je življenjska pomlad, 
doba sanj, upanj in navdušenja 
nad življenjem, prepričanja v bo
dočnost. Biti mlad pomeni biti ak
tiven, boriti se za enakopravnost. 
Vse šolske prireditve ob poimeno
vanjih ali ob zaključku šolskega 
leta in ostale prireditve, ki so v 
neposredni povezavi s šolskim živ
ljenjem, so prave mladinske ma
nifestacije. Sobotna zaključna pri
reditev srednje šole »Simon Gre
gorčič*, ki se je odvijala skoraj 
vzporedno s praznovanjem 25-let- 
nice mladinske revije »Galeb* ta
ko rekeč simbolizira povezovanje 
teh praznikov, ki so namenjeni 
mladini in na katerih je mladina 
najizrazitejši protagonist svojega 
časa in jamstvo lepše bodočnosti. 
Mladina je zato vedno deležna 
vsestranske pozornosti. Predsednik 
zavodskega sveta Marino Peče- 
nik je v svojem pozdravnem na
govoru opozoril na razne tečaje, 
ekskurzije, zimovanje in druge iz- 
venšolske dejavnosti, ki jih je šo
la priredila v sodelovanju s star
ši učencev, prosvetnimi in šport
nimi ustanovami v občini in izven 
nje, da bi nudila mladini čimveč 
izkušenj. Omenil je tudi prizade
vanja za sensibilizacijo javnosti z 
nerešenimi problemi šole. Ravna
telj šole prof. Aldo Štefančič pa 
je poudaril potrebo, da mora vzgo
ja mladine sloneti na sodelovanju 
med šolo in družino in ta bo u- 
spešna le, če bo temeljila na kri
tični osnovi. Tudi okolje, v kate
rem se šola nahaja, kaže precejš
nje razumevanje in odgovornost 
za njeno delovanje.

Dan »šola - družina* se je pri
čel že v soboto zjutraj s tekmo
vanji v poligonu, odbojki, košarki 
in drugih igrah. Popoldne ob 17. 
uri pa so učenci in profesorji pri
kazali prisotnim staršem in go
stom, med katerimi so bili dolin
ski župan Edvin Švab in predstav
niki krajevne športne in prosvetne 
stvarnosti, rezultate opravljenega 
dela v šolskem letu.

V posrečenem tekmovanju »Po
vej, kaj znaš*, ki ga je vodila s 
sposobnostjo poklicne napovedo
valke prof. Slavica Tavčar, s-> se 
pomerili vzporedni razredi in od
govarjali na vprašanja iz šolskih 
predmetov in iz splošne kulture, 
kot so tehnika, glasba in likovna 
umetnost. Po našem mnenju je 
vzdušje tekmovanja uspelo dati 
študiju značaj zabave, kar se dru
gače zdi vsiljivo pitanje z zna
njem in mučno izpraševanje za 
oceno.

V programu, ki ga je napovedo
vala Helena Zobec, je nastopil še 
zbor flavt, ki ga je za nastop pri
pravila Vihra Kodrič, in učenke 
tretjih razredov,.-ki so pod vod
stvom prof. Erike Škrlj prikazale 
ritmično vajo ob glasbeni sprem
ljavi. Profesorji so nagradili tudi 
učence, ki so se najbolj izkazali 
v raznih dejavnostih, nakar se je 
program zaključil s pesmijo sklep-

jevne glasbene ustanove, ki je bi
la poleg občinske uprave priredi
telj revije.

Slovenske pevce je predstavil 
ravnatelj ustanove odv. Moceri- 
no, pozdravila pa sta jih tudi žu
pan Oderza Daniele Martin in rav
natelj osnovne šole Sante Mene- 
ghetti. Župan je med drugim pou
daril pomen zbliževanja kultur so
sednjih narodov, ki se mora odra
žati že ob prijateljskih stikih med 
otroki. Za sprejem se je zahvalil 
ravnatelj Glasbene matice iz xt- 
sta Sveto Grgič.

Zbor Glasbene matice, ki so ga 
tako v vabilih kot v lepakih po 
mestu predstavili v slovenski o- 
bliki, je zapel Gobčevo «Zapojmo 
pesem*, Vrabčevo »Svitanica*. 
Gregorčevo «Škorci gredo v go
ste*, Srebotnjakovo »Kraška vas», 
Vrabčevo «Bilenčanka», ščekovo 
»Jurij s pušo* in pesem »Dajme, 
mamo, dajme*.

nega pevskega zbora, ki ga vodi 
Ljuba Smotlak.

Posebno pozornost zasluži sode
lovanje učencev osnovne šole iz 
Pirana, ki so bili ves, dan v go
steh pri svojih dolinskih vrstnikih. 
Ne bomo poudarjali važnosti in 
koristnosti sklepanja prijateljstev 
v zgodnjih mladinskih letih, pač 
pa bi se raje zamislili o važnosti 
neposrednega stika in soočanja 
vzporednih šol, ki delujejo v raz
ličnih sistemih in z različnimi me
todologijami. S svojim kratkim na
stopom so učenci iz Pirana pred
stavili zgodovino svojega mesta, 
govorili o NOB, o ljudski obrambi 
in vojski, o mladini in njenih in
teresih, kot so glasba in upodab
ljajoča umetnost in se poslovili 
z glasbeno točko.

Srečanje, v katero so vložili 
veliko napora tako profesorji, kot 
tudi učenci in starši sami, se 
je uspešno zaključilo. (ek)

Druga majska prireditev v do
linski občini, ki po svojem pri
vlačnem prograhiu, senčnem in 
udobnem prostora ter prazničnem 
vzdušju nudi človeku trenutek 
sprostitve in srčne radosti v se
danjem malone živčnem življenj
skem tempu, je že ustaljeni Praz
nik češenj v organizaciji prosvet
nega društva iz Mačkolj na do
mačem prireditvenem prostoru. 
Da je praznik postal že tradici
ja, je poudaril tudi predsednik 
društva Danijel Novak v svojem 
pozdravnem govoru med nedelj
skim kulturnim sporedom. Ugoto
vil je, da so ljudje to prireditev 
vzljubili, kar dokazuje vedno več
je število obiskovalcev in požrtvo
valno sodelovanje vaščanov, zla
sti mladine, ki jamči bodočnost 
prireditev v takem obsegu in s 
takšnim značajem. Novak je na
daljeval:

»Vsako leto poudarjamo s tega 
mesta, da javne prireditve v na

ših vaseh ne morejo biti same se
bi namen, pač pa da nam mora
jo biti v pomoč, da bogatimo in 
dvigamo našo družabno zavest kot 
ljudje in kot pripadniki naroda, 
katerega člani smo. To pomeni, da 
morajo odražati naše hotenje po 
enakopravnem razvijanju na vseh 
področjih in medsebojnem spošto
vanju in ob plodnem sožitji’ s 
pripadniki širše družbe, sredi ka
tere živimo.

In prav kultura in družabnost 
sta tista naravna elementa, ki 
ljudi najbolj zbližujeta in nudita 
priložnost za medsebojno spozna
vanje in spoštovanje. Vendar se 
mora vsakdo tudi nekoliko potru-

V soboto, 26. maja 1979, je bilo 
v Gallusovi dvorani šole Glasbene 
matice prvo predavanje o stari 
glasbi iz ciklusa, katerega pobud
nik je Oddelek za staro glasbo 
šole Glasbene matice. O temi 
«Problemi pri izvajanju baročne 
glasben je govoril prof. Luigi Ro- 
vighi. prizhan docent violine na 
konservatoriju v Bologni poseb
no pa ljubitelj stare glasbe in pra
vi strokovnjak na tem področju. 
Znano je, da se je v zadnjih ča
sih izredno razširilo zanimanje za 
staro glasbo in to predvsem med 
mladimi. Večkrat se dogaja, da 
je naš odnos do stare glasbe, re
nesančne in baročne, zelo zgre
šen. To je v glavnem posledica 
preveč površne oziroma preome-

diti', da lahko Neposredno druge 
ljudi, ljudi drugega jezika in na
rodnosti razunle, da spozna tudi 
njihov jezik, tradicije, kulturo.

Le na ta način lahko prepreči
mo nesporazume . in vire naspro
tovanja, do katerega je na žalost 
v zadnjih časih spet prišlo pri nas 
z znano gonjo proti zaščiti osnov
nih pravic naše narodne manj
šine.*

Novak je zaključil svoj nago
vor z željo, naj bi bile takšne pri
reditve priložnost, v kateri se slo
venski narod združi, ne glede na 
državno mejo, ki ga loči.

Predsednikove misli je potrdil 
kulturni program, ki ga je napo
vedoval David Stepančič. Nastopi
le so domače skupine, slovenske 
skupine iz naše dežele in iz ma
tične domovine. Predstavil se je 
mešani pevski zbor «Slavec» iz 
Ricmanj, ki ga vodi Vlado Švara, 
mešani pevski zbor «Divača», ki 
ga vodi Edi Race, godba na piha
la »Breg*, ki je že stalni gost na 
Prazniku češenj, s svojim koncer
tom pod taktirko Viljema Slavca 
in simpatični otroški pevski zbor 
»Slovenski šopek*, ki ga vodi Lju
ba Smotlak ob harmonikarski 
spremljavi Marine Šturman.

Veliko pričakovanje je vzbudil 
ansambel Lojzeta Hledeta, ki je 
rednim obiskovalcem Praznika 
češenj dobro znan, saj je v Mač- 
koljah nastopil že tretjič. Bogat 
izbor pesmi in skladb, originalna 
predstavitev in povezovanje pro
grama ter pripovedovanje raznih 
dogodivščin, predvsem o zadnjem 
gostovanju med našimi rojaki v 
Severni Ameriki, ni dolgočasil šte-

jene glasbene vzgoje, ki nam jo 
nudijo današnji konservatoriji. Se
veda se ta pomanjkljivost izkaže 
predvsem v učnih programih, za
starelih in neustreznih, katerih se 
pa vendar morajo držati vse glas
bene šole. Tako se dogaja, da sta
ro glasbo sploh zapostavljajo in 
omalovažujejo, češ da se prava 
glasba začenja šele v dobi ro
mantike. Pogosto se pa dogaja, 
da se poslužujemo pri izvajanju 
stare glasbe tehnike, načina i- 
granja in izražanja, ki so značilni 
za poznejše glasbene dobe in ji 
tako odvzamemo vso njeno sroje- 
vrstnost in toplino. Za globlje 
spoznavanje in natančnješe doje
manje baročne glasbe je torej po
trebno, kot je pravilno poudaril

vilnih prisotnih, ki so pozorno sle
dili celotnemu programu.

Čeprav je proti večeru oškropi
la kakšna kapljica dežja, se je 
praznik zaključil z običajno raz
prodajo češenj in z zabavo ob zvo
kih ansambla Supergroup, ki je 
igral tudi v soboto zvečer. (ek)

Res čudna polemika
WASHINGTON - V glavnem 

mestu ZDA se te dni vedi kaj 
čudna polemika. Kulturni urednik 
dnevnika «Washington Post* Paul 
Richard je ob odprtju razstave 
«Pompei a.d. 79» napisal kaj čud
no oceno. Zapisal je namreč, da 
ga je razstava razočarala, kajti 
pričakoval je nekaj »več, nekaj, 
kar bi bilo bolj umetniško*, saj 
so razstavljeni predmeti z umet
niške plati daleč od tistih, ki »jih 
lahko vidimo na drugi razstavi, 
na razstavi z naslovom ’Tutan- 
khamnovi zakladen, mu-ns. <

Razstava «Pompei a.d. 79» ob
sega več sto predmetov, Hi; S<j..iih 
prinesli v ZDA iz raznih v glav
nem italijanskih muzejev in pred
stavljajo pač to, kar so v stoletjih 
potegnili izpod pepela, ki ga je 
onega 79. leta nasul na mesto Ve
zuv.

Prava množica staršev :n ljubi
teljev mladine je v nedeljo popol
dne do zadnjega kotička napolni
la hodnik osnovne šole v Zgoniku, 
kjer so učenci 3., 4. in 5. razre
da šole s celodnevnim poukom pri
pravili zaključno šolsko prireditev. 
Tako program kot risbe, ki so bi
le razstavljene, so bile vsebinsko 
navdahnjeni in posvečeni medna
rodnemu letu otroka. Vsi prisot
ni brez izjeme so bili prijetno pre
senečeni in navdušeni nad tem, 
kar so videli in slišali. Šlo je nam
reč za izvirno zamisel, da so bili 
vsi otroci oblečeni v belo-plavo- 
rdeče Galebove majice (prav te 
dni ta otroška revija slavi svojo 
25-letnico), program pa ni bil za
snovan na običajnem konceptu, 
temveč je izstopal po svoji izvir
nosti, slikovitosti in učinkovitosti.

Učenci so kot zares homogena 
celota podali izvirni recital, ki je 
obsegal zborovsko petje, recita
cije in prizorčke, vse skupaj pa 
je bilo harmonično prepojeno z

prof. Rovighi, da spoštujemo in 
upoštevamo nekaj njenih temelj
nih značilnosti.

Predvsem jo moramo obravna
vati v okviru tiste zgodovinske 
dobe in okoliščin, v katerih je na
stala. Z njenim zgodovinskim na
stankom je tesno povezana nara
va in oblika takratnih instrumen
tov in vrsta tehničnih, ritmičnih, 
izraznih posebnosti, ki so se v na
daljnjih fazah glasbenega razvoja 
nujno spremenile, večkrat celo 
izginile. To razlago je profesor 
Rovighi obogatil s praktičnim do
kazom. Odlomek iz Bacha je naj
prej zaigral na tradicionalen na
čin z modernim tipom violine; na
to je isti odlomek zaigral z ba
ročno violino, ki se od moderne 
razlikuje predvsem v loku, v ve
likosti, še posebno pa v jakosti in 
barvi zvoka. Način igranja je bil 
v drugem primeru veliko bolj spro
ščen in dinamičen. Pri tem je Ro
vighi podčrtal, da daje izvajanje 
baročne glasbe izvajalcu veliko 
zadoščenje: zaigra se namreč to, 
kar je skladatelj napisal, tako, 
kakor si je on zamislil in kakor 
je on glasbo občutil.

Glede vokalne baročne glasbe je 
prof. Rovighi zelo poudaril njeno 
vrednost in pomembnost. Ne gre 
pozabiti, da 'je renesančna instru
mentalna glasba izhajala ravno 
iz vokalne; instrument je torej sku
šal čim bolj posnemati človeški 
glas. Kljub zelo skromnemu števi
lu udeležencev, kar priča, da smo 
še nekoliko zaprti in omejeni do 
teh zanimivih vprašanj, ki bi si
cer morala zanimati vsakogar, ki 
mu je glasba pri srcu, kaj šele 
če se z njo specifično ukvarja, 
se je med prisotnimi vendar raz
vila zanimiva debata. Nekateri 
posegi so postavili v dvom nuj
nost, da se pri izvajanju baročne 
glasbe uporablja baročni instru
ment, češ da mora glasba, pa 
kakršne koli vrste že, ustrezati 
okusu in potrebam današnjih dni; 
glasbo moramo torej prilagoditi 
nam, našemu načinu življenja. Zdi 
se mi, da ni ta zorni kot ravno 
najbolj pravilen. Tudi na drugih 
področjih, n.pr. šolskem, se po
javlja isto vprašanje. Kaj bi se 
zgodilo, če bi ocenjevali vse pre
tekle zgodovinske dogodke tako, 
da bi izhajali iz sedanjih politič
nih, socialnih in kulturmh razmer? 
(Srednji vek, fevdalizem, boji za 
politično in socialno neodvisnost... 
vse to bi se nam zdelo nesmisel
no in nepotrebnafv<žfpvno tako se 
nam ždi potem' nesmiselno in ne
potrebno, da bi iztidjalj baročno 
glasbo v duhu, tr katerem je bila 
napisana. Jasno pa nam mora bi
ti. da ji pri tem odvzamemo vso 
vrednost, ki jo je vanjo vložila 
skladateljeva ustvarjalnost.

NIVES KOŠUTA

blagozvočnimi glasbenimi efekti. 
Prehod iz enega prizorčka v dru
gega je bil tako neprisiljen, da je 
recital kvalitetno zelo dobro uspel 
in pričaral prisotnim res enkratno 
doživetje.

Poleg učencev in učiteljskega 
zbora zaslužita za tako uspešno 
izvedbo še posebno pohvalo in 
priznanje profesor glasbe Adi Da- 
nev, ki je napisal izvirno pove 
zovalno glasbo med posameznimi 
scenami izključno za to priložnost, 
in pa učitelj Armando Škerlavaj. 
ki je sam sestavil izvirno besedi 
lo pesmi in celoten tekst.

Recital predstavlja brez pretira
vanja pravo majhno mojstrovino z 
zelo bogatim kulturnim učinkom, 
kar je bilo mogoče pripraviti le 
v taki šoli, kjer obstaja celodnev
ni pouk. Vendar pa bi bila res 
prava škoda, ko bi ta recital se 
daj «šel v arhiv*. Po našem mne 
nju bi bilo koristno in poučno, 
če bi ta program ponovili kje 
pred širšo publiko. —bs—
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MLADINSKI ZBOR 6M JI NASTOPIL V ODCRZU

BIL JE OSREDNJA TOČKA 
GLASBENE MANIFESTACIJE

LETOŠNJI PRAZNIK ČEŠENJ V MAČKOLJAH

KULTURA NAJ LJUDI ZBLIŽA 
DA SE MED SEBOJ SPOZNAJO
«Javne prireditve ne smejo biti same sebi namen» - Bogat 
kulturni spored domačih zborov in ansamblov ter gostov

čeprav je bilo češenj veliko, so š:e vse kaj kmalu v promet. Kako bi 
tudi ne šle, ko pa so bile lepe, sočne in je bil tudi njihov praznik, saj 

so v Mačkoijah organizirali[ Praznik češenj
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ZARES IZVIRNA ŠOLSKA 
PRIREDITEV V ZGONIKU

r

25.

Branko Babič

LJUDJE IN BOJI 
NA KOZARI

V
Pričevanje o vslaji in revoluciji 1941 - 1942 J

Zelo pozitivno je bilo dejstvo, da so v vodstvu upo
ra na Kozari že od samega začetka delovali pripad 
niki vseh nacionalnosti Bosne in Hercegovine, kakor tudi 
iz drugih krajev Jugoslavije. Meni so, na primer, čeprav 
sem bil Slovenec, zaupali odgovorno funkcijo sekretarja 
okrožnega komiteja KPJ, Vladimiru Nemetu - Braču, štu
dentu iz Zagreba, pa dolžnosti sekretarja okrožnega ko
miteja SKOJ. Braco je bil med kozarsko mladino zelo 
priljubljen. Prvi komandant odreda je bil že znani dr. 
Mladen Stojanovič iz Prijedora — Srb, simbol upora na 
Kozari. V vodstvu odreda so še bili Josip Mažar - šoša, 
Hrvat, namestnik komandanta, Ratko Vujovič - Čoče, Črno
gorec in španski borec, prvi politkomisar, Osman Kara- 
begovič, Musliman, eden prvih organizatorjev upora na 
Kozari, dalje Obrad Stišovič-Srb iz Srbije, tudi španski 
borec, po smrti dr. Mladena Stojanoviča komandant od
reda, Boško šiljegovič - Srb, Knežepoljec, kasnejši politko
misar odreda in še številni drugi člani okrožnega komiteja

ter štaba odreda. To so legendarna imena Kozare; o njih 
so ljudje prepevali pesmi in jih slavili.

Podobna sestava kadrov je bila tudi v srednjem in niž
jem vodstvu. Vse to in naša neugnana politična dejavnost 
med množicami je ustvarila iz Kozare mogočno partizan
sko trdnjavo, kjer ni bilo osipa, depresije in kriznih situa
cij in kjer se četništvo nikakor, niti za trenutek, ni moglo 
uveljaviti. Narodnoosvobodilno gibanje je neprestano raslo 
in se krepilo, kljub hudim bojem in velikim žrtvam pre
bivalstva in zato je Kozaro sovražnik neprestano napa
dal in jo skušal uničiti.

Na osvobojenem ozemlju smo namesto stare oblasti 
najprej v vsaki vasi postavljali zaupnike, ki so bili pod
rejeni štabu odreda. Njihova prva naloga je bila oskrbo
vati vojsko s hrano in drugimi potrebščinami. Šele proti 
koncu 1941 je prišlo do imenovanja vaških odborov, v 
katerih je bilo od 5 do 0 ljudi, ki so reševali vse naloge 
v zvezi s preskrbo vojske in reševali sprotne zadeve pre
bivalstva, pomagali žrtvam vojne, razmeščali ljudi, kate
rim je sovražnik požgal domove, skrbeli za obrambo vasi 
pred sovražnikovimi vdori itd. V ta namen je sleherna 
vas organizirala vaško stražo, ki je budno pazila na pre
mikanje sovražnika in po potrebi tudi vas branila, če je 
sovražnik napa,dal le z manjšimi silami. Vaška straža si 
je zato organizirala tudi svojo obveščevalno službo, ki je 
bližnje partizanske enote obveščala o sovražnikovih pre
mikih ter jih klicala na pomoč, če je bilo potrebno. Vaške 
straže so se kmalu razvile v prave vojaške enote, le da 
so bile pomanjkljivo oborožene. Imele so svoje komandirje 
in politične komisarje, se stalno vežbale, še zlasti so se 
urili mladinci, ki še niso služili vojske in se tako priprav
ljali za v partizane. Pomenile so dejansko rezervo odreda

in ko se je nabralo dovolj orožja, je odred vključil v svojo 
sestavo tudi enoto vaške straže.

Za vso to dejavnost so skrbeli vaški odbori, ki še niso 
bili voljeni, temveč nekakšna podaljšana roka odreda, s 
katero je ta izvajal oblast na osvobojenem ozemlju. For
malno jih je imenoval štab odreda, seveda sporazumno 
s političnim vodstvom. Na podoben način so bili imeno
vani tudi nekateri občinski odbori, ki so jim načelovali 
komandanti. Naziv komandant namesto predsednik odbo
ra je odražal vojaški značaj te oblasti, ki pa je bila ne
posredno vezana na ljudstvo, torej organizirana oblika 
enotnosti vojske in ljudstva in je predstavljala homogeno 
ljudsko silo v boju prpti sovražniku. V tem času namreč 
še nismo poznali stališč iz septembrskega posvetovanja v 
kraju Stolicama, bilo pa ni tudi drugih navodil o oblikova
nju narodnoosvobodilnih odborov kot organov ljudske 
oblasti. Zato smo dokaj samoiniciativno, vendar izvirno 
ter času primerno gradili zaledno oblast. Šele v letu 1942 
smo pristopili k izgradnji resnične ljudske oblasti, a to 
je bila že druga faza, ko smo poznali že omenjena sta
lišča in imeli tudi druga potrebna navodila.

Po treh ofenzivah na Kozaro je sovražnik spoznal, da 
ne bo zlahka opravil s kozarskimi partizani. Zato se je 
začasno osredotočil na obrambo, in sicer na zavarovanje 
železniške proge Banjaluka - Prijedor - Bosanska Kostaj- 
nica in proge proti Bihaču ter na varovanje rudnika že
leza v Ljubiji, da bi ga čimbolj nemoteno izkoriščal ter 
odvažal rudo v Nemčijo. Za nemškega okupatorja sta 
namreč bila železniška komunikacija in rudnik železa v 
Ljubiji strateško izredno pomembna. Prav zaradi tega je 
na tem območju vzdrževal relativno močne vojaške sile 
ter usmerjal občasne obrambne izpade proti Kozari.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

12.30 Argumenti
13.00 Osebnosti iz športnega 

življenja
13.25 Vremenska slika
13.30 Dnevnik
14.00 Volilna kronika
14.10 Rim: 1G5. obletnica ustano

vitve karabinjerskega roda
14.40 Koncert godbe karabinjerjev
17.00 Giulia Lazzarini pripoveduje
17.10 Ana, dan za dnem
17.25 Križarjenje z 

«Regino Maris» — dok.
17.55 Pantera Rosa, risanka
18.00 Argumenti
18.30 Jazzovski koncert:

Yusef Lateef
19.00 Dnevnik 1 — Kronike
19.20 Peyton Plače —- 4. epizoda

Nocoj je na vrsti čerti del 
nadaljevanke Peyton Plače. 
Betty je šla nasproti Rod- 
neyu in sicer zato, da bi 
ga pričakala pred šolo. Ra
da bi namreč vedela, zakaj 
jo je zapustil. Mladeniča to 
spravi v slabo voljo in se 
izmika konkretnemu izgovo
ru. Toda tudi Bettyna mati 
je zaskrbljena zaradi hčere 
in spregovori o tem s Har- 
ringtonom. Zdi se kot bi ne 
bilo rešitve, tako se usode 
posameznih osebnosti križajo.

19.45 Almanah in Vremenska slika
20.00 Dnevnik
20.25 Volilna kronika
20.40 Volilna tribuna
21.55 Lascia o raddoppia? — 

nagradna oddaja
Ob koncu Dnevnik 
in Vremenska slika
Drugi kanal

12.30 Tednik o gledaliških vesteh
13.00 Dnevnik 2 — Ob 13. uri
13.30 Volilna kronika
13.40 Spoznavajmo 

kulturno stvarnost
15.00 Giro dTtalia
17.00 Miške, risanka
17.05 Vojna Toma Grattana 

Skrivnostni svetilnik —
TV film

18.00 Avtor in mesto:
Paolo Volponi

18.30 Dnevnik 2 — Šport
18.50 Dober večer s . . .

Sergiom Endrigom
19.00 Volilna tribuna

19.15 Muppet Show 
Vremenske napovedi

19.45 Dnevnik 2 — Odprii studio
20.25 Volilna tribuna 
20.40 Vabilo
21.35 Pesniki in mesta 

Leopardi in Recanati
21.55 Starsky in Hutch 

Krsta za Starskpja —
TV film

22.45 16 in 35
Petnajstdnemik o kinu 
Ob koncu Dnevnik 2 — 
Zadnje vesti
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

17.50 Poročila
17.55 Gucio in Cezar 
18.05 Apokalipsa živali —

dok. film
18.55 Televizija brez trebuha
19.35 Obzornik
19.45 Čarobno sedlo
20.15 Risanka
20.30 Dnevnik 
21.00 Oči kritike
21.45 Spartak — baletna predstava 

Ljubitelji baletne umetnosti 
si bodo nocoj lahko ogledali 
odlično predstavo «Sparta- 
ka» v izvedbi baleta mo
skovskega Bolšoj teatra, v 
katerem bosta nastopila kot 
solista Vladimir Vasiljev in 
Natalija Besmertnova. Gre, 
kot je znano, za eno odličnih 
del sovjetskega skladatelja 
Arama Hačaturjana, ki je to 
delo pripravil deset let P° 
zadnji vojni in je bilo še 
istega leta prvič uprizorje
no. Hačaturjan je za svojo 
kompozicijo dobil tudi Leni
novo nagrado. Gre za zgod; 
bo o uporu sužnjev Protl 
rimskim tlačiteljem.

23.15 Dnevnik
23.35 Sevanje — dok. oddaja

Koper
17.25 Nogomet:

Napredak - Rijeka
20.50 Stičišče
21.00 Risanke
21.15 Dnevnik
21.35 Maske in bodala — film 

Igrajo: Gary Cooper, Lili1 
Palmen, Robert Alda

23.00 Dokumentarna oddaja
23.30 Jazz na ekranu:

Kvartet Giorgia Gaslina — 
1. del

TRST A
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 14.00, 

17.00, 19.00 Poročila; 7.20 Dobro 
jutro po naše: 7.45 Pravljica za 
dobro jutro; 8.05 Jutranji alma
nah; 9.05 Pesmi s festivalov; 9.40 
Disco mušic; 10.05 Slavni izva
jalci; 10.45 Oddaja za drugo stop
njo osnovne šole; 11.05 Naš podli
stek; 11.35 Rock in folk opere; 
12.00 Glasba po željah; 12.45 Vo
lilna tribuna 79; 13.15 Naši zbori; 
13.3p Prijeten popoldan z ansan 
bita Franca Miheliča; 14 1(1T);

m-

Evropo: 15.20 Prijetno oosluša_
nje; 16.20 Volilna tribuna: IT.35 
Gledališke vesti: 18.10 Globetrot- 
ter; 18.45 Sestanek z ansambla111 
«Gli Alunni del Sole* in Krisorn 
Kreamom; 19.35 Mati in sin,. P0" 
vest; 20.00 Opera - kviz, nagradni! 
oddaja; 20.35 California dreamin : 
21.05 Glasbena Evropa; 21.50 Glas 
bena Evropa; 21.50 Glasbena kom
binacija.

RADIO 2
!■-*#•* 8.30, 10.00, 12.30, 13j§ 

16.30, -17.30. 18.30, 19.30 F?
nes boroja,; go^bi^^i. . .; 13.30 .fltSjfi: G.OOr-B.45 Za dobro jutro
Glasbeni dosje; 15.00 Jugotonov 
express; 15.35 Vodič po glasbeni 
umetnosti; 16.30 Kje je napaka? 
17.05 Mi in glasba; 18.05 Svoboda 
.je terapevtična; 18.30 Priljubljeni 
odlomki iz operet.

KOPER
7.30, 8.30, 11.30, 12.30, 13.30, 

14.30, 15.30, 16.30, 19.30, 21.30 Po
ročila; 8.00 Glasba za dobro jutro;
9.32 Lucianovi dopisniki; 10.00 Z
nami je . . .; 10.10 L’aquilone;
10.32 Glasbeni odmor; 10.40 Glas
ba in nasveti; 11.00 Kirn, svet 
mladih; 11.32 Horoskop dneva: 
11.35 Poslušajmo jih skupaj; 12 00 
Na prvi strani; 12.05 Glasba po 
željah; 14.10 Plošče; 14.33 Ever- 
green; 15.45 Z nami je ...; 16.00 
Zmaj; 16.40 Popevke; 17.05 Jaz 
poslušam, ti poslušaš; 17.40 Glas
beni notes; 18.00 Ob petih popol
dne; 18.30 Primorski dnevnik;
19.00 Glasba po željah; 19 35 Mla
di izvajalci; 20.33 Crash; 21.00 
Glasbena fantazija; 21.32 Rock 
party; 22.00 Jugoslovanski moti
vi; 22.32 Orkester Slim Pickins;
22.45 Jugoslovanska pop glasba;
23.45 Poje Richard Anthony.

RADIO 1
8.00, 9.00, 10.00, 12.00, 13.00, 

15.00, 17.00, 19.00 Poročila; 6.00 
Glasbeno prebujenje; 7.45 Poštna 
kočija; 8.40 Volilna kronika; 8.50 
Glasbeni trenutek; 9.00 in 10.35 
Radio anch’io: 11.30 Glasbeno
srečanje z Omello Vanoni; 12.05 in 
13.30 Vi in jaz; 14 05 Glasbene 
puščice; 14.30 Knjižna diskoteka;
15.00 62. Giro dTtalia; 15.05 Za

7.50 Shavouth: 9.20 Vprašanja R3 
diu 2; 9.32 Zločin v Ulici Cliiata- 
mone, 4. nadalj.; J0.12 Odprti dia
log s poslušalci; 11.32 Ženske z« 
zapahi: 12.45 Alto gradimento;
13.40 Romanca; 15.00 Tukaj Ra"
dio 2; 17.(K) Dva ujetnika
epizoda; 17.55 Sestanek z Nun 
ziom Rotondom; 18.33 Razprav« 
in srečanja z mladino; 19.50 Zvoč
ni arhiv; 20.13 Spazio X - glas*13 
za vse okuse; 20.45 Gledališč« 
Radia 2; 22.10 Vesti o glasbeni11 
predstavah; 22 20 Volilna kronik3 

LJUBLJANA
7.00, 8.00, 9.00. 10.00, 11.00, 12.0°. 

13.00, 15.C0, 16.00, 20.00 Poročil3' 
7.50 Dobro jutro, otroci!; 8.20 Re' 
kreacija; 8.30 Iz naših sporedov: 
9.08 Z glasbo v dober dan; 9'* 
Mladina poje; 10.05 Z radiom na 
pati; 11.05 Rezervirano za • 
13.10 Znane melodije: 13.30 Kme
tijski nasveti; 13.40 Od vasi do S* 
si; 14.30 Priporočajo vam • ■ •: 
15.05 Mehurčki; 15.20 Konce«1 
za mlade poslušalce; 15.40 J**T 
kovni pagovori; 16.30 Od melod'" 
je do melodije; 17.(X) »Vrtiljaki 
19 00 Vsa zemlja bo z nami z-3 
pela . .; 19.15 Lokalne radij*"1 
postaje se vključujejo; 19.35 
morno z jugoslovanskimi skladaj 
lji; 20 35 Lahko noč, otroci!; 20-75 
Minute z ansamblom Jazz-S« ■ 
21.00 Četrtkov večer domačih P6*, 
mi in napevov; 22.05 Liter3« 
večer; 22 45 Lepe melodije; 2J- 
Plesna glasba; 00.05 Lirični utr1 
ki; 00 10 Paleta popevk jug05' 
vanskih avtorjev.

Kljub hudi zimi 1941-1942, ko je temperatura padla tud*

do —20 stopinj Celzija in kljub visokemu snegu so se e° g 
te kozarskega odreda skoraj sleherni dan spopodal® 
sovražnikom. Odločno so odbijale njegove izpade in P°s Q. 
poma zavzemale sovražnikova oporišča ter tako širile esv 
bojeno ozemlje. Že januarja 1942 so kozarski partizani_z 
plenili tudi toliko orožja, da je bilo mogoče ustanovit* 
oborožiti dve novi četi. Vedno bolj so pritiskali na P*"0^ 
in obkoljevali posadke v mestih. Skupaj z borci I- ^ 9 
odreda iz Podgrmeča so rušili progo, likvidirali števii1^ 
oporišča ob njej in v bližini mest. Neprestano so 
dali tudi komunikacijo Bosanska Gradiška - Banja*^ 
Sovražnik se je počutil vedno bolj utesnjenega v opof*s tj 
in da bi si nekoliko olajšal položaj, si je skušal pomag 
z večjimi ali manjšimi ofenzivami na osvobojeno oZ0lI1ogt 
Toda po nekaj dneh bojev se je moral umakniti & 
v oporišča. Ko so Nemci spoznali, da ne bodo več d° 
mogli vzdržati pritiska partizanov s silami, s katerih** ^ 
trenutno razpolagali — rezerv pa ni bilo dovolj — in d® ^ 
bodo več mogli uspešno zavarovati območja Prijedor® 
Ljubije ter proge zavarovati, so se odločili za umik. jt 

Toda oglejmo si, kakšen je bil položaj okupatorski^ jj 
na tem območju februarja 1942. O tem govori nasleC* 
primer *

Komandant nemške posadke v Prijedoru se je 00 
preko 3. čete na II. (kozarski) NOP odred z zahtevo, da se 
pri umiku iz Prijedora dovoli svoboden prehod do y°s „ 
ske Dubice. Po isti poti je odred nemškemu poveljstvu s i, 
ročil pismene pogoje za umik nemških sil: predaja f0fO 
noosvobodilni vojski Prijedora in vse oborožitve, s 
ta vojska razpolaga, nakar bo II. (kozarski) NOP °r.ce, 
nemškim silam zagotovil varen prehod do Bosanske D"
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NOGOMET, V FINALU POKALA PRVAKOV

NOTTINGHAM FOREST ZMAGOVALEC
Francis strelec edinega zadetka * Dabra igra obeh moštev

Nottingham Forest — Malmoe
1:0 (1:0)

NOTTINGHAM: Shilton, Ander
son, Burns, Lloyd, Clark, MacGo- 
vern, Francis, VVoodcock, Bowyer, 
Birtles, Robertson.

MALMOE: Moeller, R. Andersson, 
Ljungberg, Erlandsson, M. Anders
son, Johansson, Tapper, (Malm- 
berg), Pritz, Hansson (T. Anders
son), Cervin, Kinwall.

STRELEC: v 46. min. p.p. Fran
cis.

SODNIK: Linepayer (Avstrija).
GLEDALCEV: 77.000, od tega 20 

tisoč iz Anglije.
PRIPOMBE: v 35. min. p.p. se 

je poškodoval Tapper in ga je za
menjal Malmberg, v 42. min. pa T. 
Andersson Hanssona.

Lahko rečemo, da sta obe ekipi 
Pripravili lepo nogometno predsta
vo. Videli smo številne izredne pri
ložnosti pred obojimi vrati, nekoli
ko bolj pa so se vendarle odlikova
li Angleži, ki so bili, zlasti v napa
du, nevarnejši od svojih nasprotni
kov. Švedi so pokazali dokaj učin
kovito igro v obrambi (kjer so v 
Prvem polčasu Angleži zagrešili ne
kaj hudih napak), vendar so bili s 
*yojimi napadalci premalo prodor-

in odločni.
Edini zadetek srečanja je dosegel 

Francis, ki je lepo prodrl po levi 
Proti nasprotnemu kazenskemu pro
storu ter tam diagonalno streljal v 
Vrata.

Vsekakor izid dokaj vemo odraža 
razmerje sil na igrišču in zmaga 
Nottinghama je bila zaslužena.

košarka

V PRVI TEKMI

Jugoslavija - Francija
Poljska in Francija sta ostali dve 

*kipi (poleg Jugoslavije in Izraela),

ki bosta sestavljali goriško kvalifi
kacijsko skupino na letošnjem ev
ropskem prvenstvu v košarki. Obe 
ekipi sta si namreč to mesto zago
tovili, po vrsti kvalifikacijskih tur
nirjev (Turčija, Luksemburg in Gr
čija).

Kaj pomenita obe ekipi v evrop
ski košarki? Brez dvoma sta obe 
na nižji stopnji, kakor Jugoslavija, 
Sovjetska zveza, Italija in Češko
slovaška. Kljub temu pa ju ne gre 
podcenjevati. Francozi so prav lan
sko leto v Gorici premagali italijan
sko eksperimentalno reprezentanco. 
Poljaki pa so prav na letošnjih kva
lifikacijskih turnirjih pokazali, da 
se počasi dvigajo do samega vrha 
evropske košarke.

Prireditelji so nam sporočili pare 
goriške skupine: 

sobota, 9. junija:
Izrael - Poljska 
Jugoslavija - Francija 

nedelja, 10. junija:
Jugoslavija - Poljska 
Izrael - Francija 

ponedeljek, 11. junija:
Francija - Poljska 
Jugoslavija - Izrael

(pr)

VIDMARJEV MEMORIAL
V

Šestnajst igralcev 
iz osmih držav

Na letošnjem petem memorialu 
dr. Milana Vidmarja, ki bo od 1. do 
21. junija na Bledu in v Portoro
žu, bo sodelovalo 16 šahistov iz Ni
zozemske, Argentine, Danske, Veli
ke Britanije, Madžarske, Kitajske, 
Sovjetske zveze in Jugoslavije. 
Med udeleženci je 13 velemojstrov, 
dva mednarodna mojstra in en moj
ster. Poprečni rating je 2528,75 
točke, kar pomeni, da je turnir

uvrščen v dvanajsto kategorijo. Za 
velemojstrski bal bo potrebno devet 
točk. Pričakovali so, da bosta na 
turnirju igrala tudi najboljši jugo
slovanski šahist Ljubomir Ljuboje- 
vič in Čeh Smejhal. Oba pa sta v 
zadnjem trenutku udeležbo odpove
dala. Prvih sedem kol bodo igrali 
na Bledu, preostalih osem pa v 
Portorožu. Zanimivo je, da bodo vse 
prekinjene partije igrali isti dan, 
kot redno kolo, že po dveurnem 
počitku.

Lista udeležencev:
Timman (Nizozemska) rating 2625 
Miles (V. Britanija) 2560 
Quinteros (Argentina) 2545 
Češkovski (Sovjetska zveza) 2565 
Larsen (Danska) 2620 
Ribly (Madžarska) 2595 
Ci Sing-kom (LR Kitajska) 2415 
Gligorič (Jugoslavija) 2560 
Šahovič (Jugoslavija) 2520 
Marjanovič (Jugoslavija) 2505 
Ivkov (Jugoslavija) 2525 
Parma (Jugoslavija) 2530 
Marangunič (Jugoslavija) 2495 
Barle (Jugoslavija) 2420 
Jelen (Jugoslavija) 2420

JURE PENGOV

Iz planinskega sveta

Včeraj je v Neaplju umrl italijanski nogometaš De Simone, ki je zaradi poškodbe na glavi, katero je do
bil med nogometno tekmo pred dvema tednoma, ležal brez zavesti ves ta čas v neapeljski bolnišnici. Tre
nutno so o poškodbi, zaradi katere je umrl, tri verzije: po prvi naj bi z glavo udaril v neki cementni 
steber, po drugi naj bi padel in udaril z glavo ob tla, po tretji pa naj bi ga v glavo brcnil neki nasprotni 

nogometaš. Zdravniki bodo danes opravili avtopsijo. Na sliki: De Simone v bolniški postelji

Goričani na izletu
Zelo dobro je uspel družinski izlet 

v nedeljo, 27. maja in sicer na Vrh
niko, Grad Bistra in k Močilniku.

Izletniki so se odpeljali iz Gorice, 
Štandreža in Sovodenj ob Soči. Vre
me je bilo nadvse naklonjeno.

Na Vrhniki sta dva osnovnošolca 
položila lovorov venec pred spo
menik pisatelju Ivanu Cankarju.

Izletnikom so se pridružili pred
sednik PD Vrhnika Branko Širok, 
ki je zaželel dobrodošlico, vodič 
prof. Mira Verbič in članica Mari
ja Tomšič. Najprej so se podali v 
Cankarjev gaj, na hribčku Sv. Tro
jice in v rojstno hišo Cankarja. 
Prof. Verbičeva je prisotnim obšir
no razlagala zgodovino Vrhnike. Na
to je pot vodila v Grad Bistro, i- 
menovan po reki Bistra. V njem je 
zelo zanimiv muzej z gozdarskim, 
lesnim, lovskim in drugimi oddelki. 
Po ogledu gradu je bilo skupno ko
silo v grajski gostilni. Po kosilu so 
se zastopniki PD Vrhnika in SPD 
Gorica pozdravili in si zaželeli še 
več takšnih srečanj. Predsednik 
Branko Širok je poklonil značilen 
lesen krožnik, ki predstavlja Sv. 
Trojico s posvetilom tZamejskim 
planincem, PD Vrhnika». Zastopnica 
SPD Gorica se je v imenu društva 
zahvalila za pozornost, za topel 
sprejem in darilo.

..........................................

KOLESARSTVO 13. ETAPA «GIRA» KOŠARKA NA TURNIRJU ZA «TR0FEJ0 JADRANA»

VČERAJ SLAVIL PORRINI
Saronni že pet dni vodi na skup
ni lestvici - De Vlaeminck odstopil

•''a nogometnem igrišču v Repnu je repentabrska občinska uprava 
gradila primerno in sodobno zgradbo, ki služi za slačilnico igralcev

MEDA (Milan) — V včerajšnji 
13. etapi kolesarske dirke «Giro 
d'Italias> je slavil zmago Dino Por- 
rini, ki je startal pet kilometrov 
pred ciljem z Bortolottom in Wehr- 
lijem (Švica) ter prispel na cilj z 
20 sekundami prednosti pred skupi
no najboljših, med katerimi je bil 
tudi Beppe Saronni, ki je tako ohra
nil že peti dan zaporedoma prvo 
mesto na skupni lestvici.

Včeraj je moral zaradi padca od
stopiti zmagovalec torkove etape 
Belgijec De Vlaeminck, ki pa ni 
imel več nobene možnosti za osvo
jitev končne zmage.

Po dveh ravninskih etapah čaka 
danes kolesarje težka preizkušnja, 
saj se bodo povzpeli do kvote 1104 
metrov, pri graju Bosco Chiesanuo- 
va (Verona). No, če bo danes Mo- 
ser odbil napade Saronnija, bodo 
možnosti za osvojitev prvega me
sta še nedotaknjene, drugače pa se 
bo moral dokončno posloviti od le
tošnjega «Gira».

Vrstni red 13. etape
1. Porrini 5.57’42” s poprečno hi

trostjo 38,412 km na uro
2. Bortolotto
3. Wehrli (Švi.)
4. Gavazzi po 20"
5. Van Linden (Bel.)
6. Borgognoni
7. Paleari
8. Martinelli
9. Barone 

10. Rosola
Skupna lestvica

1. Saronni 62.09’50'
2. Knudsen (Nor.) po 18"
3. Moser 1’40”

4. Laurent (Fr.)
5. Johansson (šve.)
6. Contini
7. Beccia
8. Bertoglio
9. Fuchs (Švi.)

10. Schmutz (Švi.)

KOŠARKA

3’35”
349”
5T6”
527”
5’39”
6’05”
7’51”
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Nogomet V 3. AMATERSKI LIGI

Križani zasluženo v 2. amaterski ligi
^ vsem prvenstvu niso izgubili niti enega srečanja ■ Kras na 8. mestu končne lestvice

Trž Poljskimi tekmami se je na 
,, ‘askem končalo nneomptno nrven-SH>kem Končalo nogometno prven- 

0 3. amaterske lige. V skupini N 
Vc ^ na prvo mesto uvrstila kriška 
6u na> ki je tudi v zadnjem spopa- 
ferS avi'a zmago. Križani so nam- 
hjj na domačih tleh s klasičnim 
L0n?riJ, Premagali Inter SS in s tem 
w * letošnje nadvse uspešno pr- 

”vo brez poraza. V 20
»tekr

odigra
ItpL^kmah je namreč Vesna kar 12- 
Če lagala, 8-krat pa remizirala. 
M upoštevamo, da je z 41 doseže- 
paci'. Soli imela najprodornejši na
tisu 'n z 12 prejetimi goli najsolid- 
So ? “hrambo, potem je jasno, da 
li, 1 Križani napredovanje zasluži- 
k*P al. imajo ob koncu prvenstva 

točke prednosti pred dru- 
y ' s<-'eno ekipo Čampi Elisi.

H0 Zilclnjem kolu je ponovno prijet
je £Pcser>etila enajsterica Krasa, ki 
sjw.pasteh povsem nepričakovano 
S teo! n na kolena kvotirano Edero. 
4ova] usPehom je Kras spet napre- 
PrjstajZa eno mesto na lestvici in
!a,bo.
N

Pa osmem mestu. Če upošte- 
"ven t^a ie ta-enajsterica začela 
•etf, j vo brez posebnih ambicij, po 
JL,.: abko ocenimo uvrstitev enaj
Pojjjj0 ■*. zgonisKe oDCine, se Kar 
*i jp VT'°. saj je treba računati, da 
^ihm. ! s v 20 odigranih tekmah 

y " 16 točk.
*'ljubSluipini ^ si ie ekipa Baxter 

Pedel jskemu neodločenemu izi- 
' lovila končno zmago in s 

fo'edn,I?S,nP v višjo ligo, s točko 
tu!!?* Pred Domiom, ki pa ima 

Pio uJPost napredovanja. Prihod-

2:0
1:2

Vesna - Inter SS 
CGS - Esperia SL

KONČNA LESTVICA 
Vesna 20 12 8 0 41:12 32
Čampi Elisi 20 10 8 2 39:20 28
CGS 20 8 9 3 38:13 25
Op. Supercaffe 20 7 11 2 35:17 25
Edera 20 7 10 3 28:19 24
Esperia SL 20 10 3 7 27:23 23
Roianese 20 6 5 9 24:24 17
Kras 20 7 2 11 26:35 16
Esperia SG 20 . 5 4 11 31:36 14
Inter SS 20 2 10 8 17:27 13
Union 20 0 2 18 7:86 2

SKUPINA O
IZIDI 22. KOLA

Domio - S. Vito 1:0, S. Anna - Ca- 
ve 8:0, Rabuiese - S. Andrea 0:1, 
Duino Chiarbola 2:2, Artigiani - 
Baxter 0:0, S. Sergio - Flaminio 1:2. 

KONČNA LESTVICA 
Baxter 35, Domio 34, S. Andrea 

31, Chiarbola 28, Artigiani 25, Cave 
24, S. Anna 22, S. Vito 19, S. Ser
gio in Rabuiese 14, Duino 10, Fla
minio 7. _ _

B. R.

, V- »lap1 cuuvčiiija. rrininj- 
Pii* .se bo namreč ekipa Do- 
H,. Parila s Čampi Elisi in zrna 
v ’ -c tega dvoboja* 2. at lt’ka dvoboja bo prestopil 
®W • ’ S!»j so iz te lige na Trža- 
iaia :'zPadle tri ekipe (Aurisina, 
jOfgj P GMT); njihova mesta bodo 
8»*: v drugi I
'Pio . ,Jp zmagovalec dvoboja Do

ligi prevzeli Vesna,
— *ii»pr1()V{

La"ipi Elisi.
SKUPINA N

fcjm „ IZIDI 22. KOLA

1lojaa ' Kras 2:3
anose • Union 4:0

V 3. AMATERSKI LIGI

Ekipa Krasa zaključila 
letošnje prvenstvo 
s presenetljivo zmago

Edera — Kras 2:3 (0:2)
EDERA: Ulisse, Verdossi, Deca- 

neva, Starace, Gardelj, De Marchi, 
Benčič, Polli, Zacchigna, Del Moro, 
Gangi (rezervni vratar: Antonini).

KRAS: Bogateč, Rebula, Černja- 
va, Verša, Šegina, Dilič, Ljubo Mi
lič, Race (v 1. min. d.p. Darko Ška
bar), Trampuž, Ražem, Colja.

STREČI: v 20. min. p p. Ražem, 
v 41. min. d p. Colja, v 5. min. Zac
chigna, v 15. min. avtogol Černjave, 
v 42. min. Colja.

KOTI: 4:3.
Kras igra vedno boljše. Že dru

gič zaporedoma je pospravil obe 
točki, žal pa so se naši fantje uigra
li nekoliko prepozno, saj se je prav 
v nedeljo prvenstvo zaključilo.

V zadnjem kolu se je Kras srečal 
s homogeno ekipo Edere, ki je v 
letošnjem prvenstvu marsikateri e- 
kipi prekrižala račune, venda- so 
»rdeče-beli* s taktično, dobro pre
mišljeno igro strli odpor domačinov.

Sedeč po rezultatu bi lahko skle
pali, da je bila tekma precej ize
načena in da je bila tokrat sreča 
le naklonjena Krasovim predstavni
kom, V resnici pa je bilo prav o- 
bratno; Kras je bil v tej tekmi za 
razred boljši od nasprotnikov in raz
lika v golih bi bila lahko izdatnejša.

V 20. min. je Kras povedel po 
zaslugi Ražma, ta je lepo izkoristil 
lep predložek Diliča in je z diago
nalnim strelom ukanil nasprotniko
vega vratarja. Petnajst minut kas
neje je Colja zapravil najzrelejšo 
priložnost, ko je popolnoma sam pred 
vratarjem streljal visoko. V 41. min. 
so gostje podvojili s Coljo, ko je pri
bližno dvajset metrov od vrat dobil 
žogo od soigralca, streljal brez okle
vanja in poslal žogo v desni zgor
nji kot vrat. Ta je bil nedvomno 
tudi najlepši zadetek srečanja. Do 
konca prvega dela igre so gostje 
nadzorovali igro in čakali samo na 
sodnikov žvižg.

Močno sonce je Kraševcem v za
četku nadaljevanja «odrezalo» no
ge. V 5. minuti je Edera z lepim 
golom z glavo Zacchigne zmanjšala 
rezultat na 2:1. Po tem golu so E- 
derini igralci še bolj pritisnili in 
skušali na vse načine rezultat ize
načiti. To jim je tudi uspelo, ko je 
Čemjava zakrivil avtogol. Po tem 
golu so se Kraševci prebudili, ko 
so videli, da jim že osvojena tek
ma uhaja iz rok. V nadaljevanju so 
zagospodarili na igrišču in Colji (in 
še posebno šegini) sreča ni bila na
klonjena. Ko je že vse kazalo, da 
se bo tekma zaključila z remijem, 
je Colja tri minute pred končnim 
žvižgom dosegel zmagoviti gol in za
pečatil končni izid.

Zvečer so se igralci in vodstvo 
ekipe zbrali na zaključni večerji in 
s tem poslovili od letošnjega prven 
stva.

Skupek

ZA EVROPSKO PRVENSTVO

Ekipa «azzurrov» 
je sestavljena

Italijanska košarkarska zveza je 
sporočila imena dvanajstih igralcev, 
ki bodo branili italijanske barve na 
letošnjem 21. evropskem košarkar
skem prvenstvu. Državni dres bodo 
oblekli naslednji košarkarji: Bari- 
viera, Bertolotti, Bonamico, Caglie- 
ris, Carraro, Della Fiori, Ferraci- 
ni, Meneghin, Vecchiato, Vilialta, 
Zampoliri in Brunamonti.

Med izbranimi je tudi Bariviera, 
ki ima poškodovano roko. Če bo 
zdravniška komisija ugotovila, da 
je njegova poškodba hujšega znača
ja, ga bo nadomestil Serafini.

* * *

Danes se bo v Mestrah začel med 
narodni košarkarski tumir, na ka 
terem bodo igrale državne reprezen
tance Italije, Kanade, ZDA in SZ B. 
Nocoj bo Italija igrala s Sovjeti, 
ZDA pa proti Kanadi.

NOGOMET

Zmaga Olimpije
V 31. kolu jugoslovanskega prvo

ligaškega nogometnega prvenstva so 
včeraj dosegli te izide:

Olimpija - Vojvodina 
Budučnost - Sarajevo 
Radnički - Beograd 
Crvena zvezda - Zagreb 
Dinamo - Borac 
Željezničar - Osijek 
Hajduk - Velež 
Danes bodo odigrali še tekmi Na- 

predak - Rijeka in Partizan - Slo- 
boda.

JADRAN BO IGRAL VIDNO VLOGO
Najslabša ekipa na tem turnirju bo verjetno peterka goriškega Pagnossina

3:1
1:4
4:2
2:0
4:0
2:1
3:0

RIM — Prijateljsko nogometno 
srečanje med Italijo in Jugoslavijo, 
ki bo v Zagrebu 13. junija, se bo 
pričelo ob 19. uri (po italijanskem 
času).

NA TURNIRJU «N. CORRENTE»

Nezaslužen 
poraz Brega

Tudi letos je AS Zaule priredil 
turnir v spomin N. Correnteja, nogo
metaša, ki je pred leti nesrečno 
izdihnil na igrišču. Turnirja se le
tos udeležuje tudi ŠD Breg. Na tem 
turnirju igra osem moštev, ki so 
razdeljena v dve skupini:

Skupina A: Fortitudo, Rabuiese, 
Zaule, Campanelle.

Skupina B: Muggesana. O. Super- 
caffč, Breg, Giarizzole.

V prvi tekmi se je Breg spoprijel 
z zelo ojačeno postavo Opicina Su- 
percaffč in izgubil z izidom 1:0.

Brežani so stopili r.a igrišče v ze
lo okrnjeni postavi in sicer: Mi- 
cor, Poropat, Klun, Sovič, Ra
žem, Dagri, Kraljič (Samec), Lo- 
vriha. Jež, Strnad, Peroša. Vseeno 
pa so igrali zelo lepo in bi zaslužili 
zmago. V prvem polčasu so bili ze
lo nevarni, saj so poleg drugih pri
ložnosti zadeli tudi prečko in to z 
močnim strelom Peroše.

7 drugem polčasu je sodnik, ki 
je sodil zelo slabo, dosodil Breža
nom v korist enajstmetrovko, ti pa 
so jo zastreljali.

Kmalu nato so z Ježem dosegli 
gol, sodnik pa jim ga je neuteme
ljeno razveljavil. Gostje so dosegli 
svoj gol s prostim strelom in tako 
osvojili obe točki, ki morda nista 
povsem zasluženi.

Sedaj morajo Brežani odigrati še 
sledeče tekme: v soboto, 2. 6„ ob 19. 
uri Breg - Giarizzole in v torek, 5. 
6., ob 19. uri Breg - Muggesana. Na
to bodo sledile polfinalne in finalne 
tekme, ki se jih bosta udeležili prvi 
dve ekipi iz vsake skupine

SMI

Včeraj smo 
spregovorili o 
gostujočih eki
pah iz Jugosla
vije, ki bosta 
nastopili na med
narodnem mla
dinskem turnirju 
za trofejo Ja
drana, danes pa 
še nekaj besed o 
deželnih zastop

nikih na tem turnirju.
Goriški Pagnossin bi moral biti 

objektivno «najslabša» ekipa na tur
nirju, vendar je treba to trditev 
vzeti z veliko rezervo, saj je bil 
naraščaj goriškega društva vedno 
izredno ploden, celo med najboljši
mi v Italiji. Gorica je bila pravza
prav vedno zibelka košarke v Fur
laniji - Julijski krajini in je le v 
zadnjih letih nekoliko izgubila to 
premoč. Letošnja ekipa je v pre
cejšnji meri pogojena od tega, ali 
bo nastopi! v njenih vrst^Jj plavo
lasi Ture),, J,7-letno.,.krilQ ,zi velikim 
odrivom in praktično neustavljivim 
metom. Ta igralec je igral letos 
tudi nekaj tekem v A-2 ligi, vendar 
ne v obeh odločilnih tekmah s tr
žaškim Hurlinghamom za napredo
vanje v meddeželni del mladinske
ga prvenstva. Pagnossin je takrat 
sicer izgubil dvojno srečanje s Tr
žačani, vendar je bila končna raz
lika precej nepravična do Goriča
nov, ki so bili povsem enakovreden 
nasprotnik. Naj omenimo še, da je 
Pagnossin igral z mladinsko ekipo 
izven konkurence tudi v goriški sku
pini promocijskega prvenstva in je 
v tej ligi celo zmagal. Že ta po
datek, po našem mnenju, zgovorno 
priča o tem, da je Pagnossin vse 
prej kot slaba ekipa.

Jadran prav gotovo ne bo igral 
podrejene vloge, saj se bo prav za 
ta tumir ojačil s Klavdijem Starcem 
in Maurom Čukom, ki že dve leti 
igrata pri Hurlinghamu, čeprav je 
znano, da sta se košarkarsko »ro
dila* in odrasla pri Kontovelu. Ja
dran je tudi brez njiju (ne samo, 
celo še proti njima!) prisilil Hur- 
lingham na tretjo tekmo v mladin
skem prvenstvu, potem ko je izgu
bil edinstveno priložnost, da bi z 
zmago na Kontovelu osvojil prven
stvo: že ta podatek zgovorno priča 
o veliki igralski kvaliteti (za naše 
zamejske razmere) te generacije, ki 
bo verjetno ostala edinstvena v na
ši sicer še kratki košarkarski zgo
dovini: Boris Vitez in Marko Ban 
sta imeni, ki jih pozna prav ves ko
šarkarski Trst, vendar bi hoteli tu 
omeniti še druga dva igralca, ki 
sta prav tako zaslužna za trenutno 
kakovost te ekipe; to sta Ivo Starc 
in Valter Sosič, ki se jima morata 
bolj znana strelca zahvaliti za mar
sikateri koš, ki ga dosežeta. Klav
dij Starc in Mauro Čuk sta idealni 
okrepitvi za to ekipo, res, kot bi 
bila naročena: hitri branilec Klav
dij Starc bo s svojo igro, polno 
tempa, nedvomno omogočil hitrejša 
zaključevanja akcij, to je idealno 
igro za oba »hitronožca* Bana in 
Viteza, poleg tega bo zamašil še 
eno luknjo v Jadranovi igri, to je 
relativno majhno nevarnost, ki jo za 
nasprotnikov koš predstavljajo dru
gi zunanji igralci, predvsem s cen
tralne pozicije, v kateri nima Ja
dran dobrih strelcev. Dvometraš 
Mauro Čuk bo v vlogi centra za
polnil praktične največjo vrzel slo
venske peterke, to je pomanjkanje 
pravega pivota, okoli katerega bi 
šle akcije v napadu: Jadran je 
namreč moral v prvenstvu v tej vlo
gi žrtvovati ali Bana ali Viteza, 
ki sta s svojo igro čisti krili. Tako 
pa bosta lahko oba igrala na pra
vih mestih in se bo s tem seveda 
nujno povečala njuna učinkovitost. 
Če k temu dodamo še ogromen Ču
kov doprinos v obrambi in v lov
ljenju odbitih žog lahko bolje razu
memo, zakaj pravimo, da bo Jadran 
igral gotovo na zelo visoki ravni. Ni
kakor ne mislimo seveda, da bi se 
lahko enakopravno boril proti o- 
bema gostoma iz Jugoslavije, vse
kakor pa mislimo, da ne bo nikakor 
igral podrejene vloge, kot se to več
krat zgodi z domačo ekipo na po 
dobnih turnirjih.

Skratka: obeta se nam zelo za
nimiv turnir in vabimo še enkrat

vse košarkarske privržence, da si 
ga ogledajo, saj gotovo ne bodo od
šli razočarani z igrišča.

Sergij Tavčar

MILAN — »Poroka* med košar
karskim moštvom Billy iz Milana 
(ekipa se je letos uvrstila v finale 
italijanskega prvenstva) in njenim 
trenerjem Petersonom bo trajala 
vsaj še pet let, saj je včeraj znani 
ameriški trener podpisal petletno 
delovno pogodbo s tem klubom.

MINIBASKET

•TROFEJA S. SEBASTIANO*

Slovenski derbi Boru
Bor — Breg 34:19

BOR: Lokar 14, Civardi 6 (0:2), 
Kovačič 4, Ferfoglia M. 4, Pertot 
M. 4, Pertot B., Trampuš 2, Ferfo
glia F., Žetko, Gombač.

BREG: Kozlovič ,6 .(();,£)„ Pra.šglj 
5(1:4), Ota 5 (,(;4).,.,Marega. 3, (1; ji), 
Tavčar, Zobec, Bahdi, Kozina. 

SODNIK: Rudes.

Odbojkarski revival
Urnik polfinalnega kola

. MOŠKI 
31. maja 

v Dolini ob 20.15 
BREG A - PIPRJE 
v Dolini ob 21.45 
SLOGA A. FUNNY JEANS 

NEBOJSEGA

PM: Bor 0:2, Breg 3:14.
PON: Žetko (Bor).
V zadnji prvenstveni tekmi tur

nirja v minibasketu za »Trofejo S. 
Sebastiano* so borovci v sloven
skem derbiju zasluženo premagali 
Brežane. S to zmago so se borovci 
uvrstili na 11. mesto, Brežani pa 
na mesto nižje.

Srečanje med Borom in Bregom 
je bilo dokaj kvalitetno in igralci 

j obeh peterk so dokazali, da ne za
služijo tako nizke uvrstitve na lest
vici.

Max

NOGOMET

RIM — Italijanska vojaška nogo
metna reprezentanca bo danes od
potovala v Kuvajt, kjer bo odigrala 
finalni del svetovnega vojaškega pr
venstva.

V kvalifikacijah je Italija odpra
vila reprezentance Alžirije, ZRN in 
Nizozemske, v .svoji skupini pa se 
bo tokrat pomerila" z reprezentan
cama Kuvajta in Senegala. V pri
meru zmage bodo »azzurrb igrali 
v finalu z zmagovalko druge skupi
ne, kjer nastopajo vojaške reprezen
tance Avstrije, Iraka in Bahraina.

Za italijansko reprezentanco bodo 
nastopali naslednji nogometaši: Ta- 
rocco, Giuliani, Benedetti, Baresi, 
Collovati, Ferrario, Ogliari, Tesser, 
Prandelli, Tardelli, Pileggi, Di Gen- 
naro, Greco, Agostinelli, Marocchi- 
no, Goretti, Virdis, Ambu, Casaro- J 
li, Venturini, Schincaglia in Crisci- 
manni.
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KOLESARSTVO MED JUNIORJI

Sandro Čok soliden
Trenutno sodi med boljše tekmovalce te kategorije v naši deželi

Zaradi političnih volitev v Italiji 
bodo v nedeljo kolesarji prisiljeni 
počivati, medtem pa bo v petek, ob 
15. uri v San Dona v Venetu dirka 
amaterjev, katere se bosta udeležila 
tudi predstavnika lonjerske Adrie.

Ta dirka je lonjerskim športnikom 
bolj znana zaradi hudega padca Pe
telina lansko leto, ko bi jo kmalu 
hudo skupil, kot pa zaradi večjih 
športnih rezultatov. Prireditelji so 
bili prisiljeni spremeniti datum te
ga tekmovanja, ki -se je odvijalo 
prvo nedeljo v juniju, prav zaradi 
volitev. Iz istega razloga je odpad
la tudi juniorska dirka, ki bi jo mo
rala 3. junija organizirati lonjerska 
Adria, tako da bo sedaj na sporedu 
kasneje.

Medtem pa je mladi «modro-beli» 
kolesar Sandro Čok dosegel v nede
ljo na naporni dirki v Flaibanu pre
cej dober rezultat, saj se je uvrstil 
na dvanajsto mesto, po ostri borbi 
na hudem vzponu nekaj kilometrov 
pred ciljem, čok je dokazal še en
krat, da spada med boljše deželne 
juniorske kolesarje, saj se stalno 
vrti okrog desetega do petnajstega 
mesta, in pa, da bi s primerno e- 
kipo lahko dosegel še kaj več, ven
dar ni mogel tokrat nič proti iz
rednemu moštvu La Pujese, ki je 
nato osvojilo vsa tri prva mesta z 
Zanettijem, Tocchettom in Vettore- 
lom.

V članski konkurenci pa je v so
boto in nedeljo nastopal le Godnič, 
vendar brez uspeha, ki ga je dose
gel pred tremi tedni z osemnajstim 
mestom v Furlaniji.

V soboto je v Tavagnaccu zma
gal Gossetto iz Trevisa, ki je v za
četku meseca osvojil dirko po Fur
laniji - Julijski krajini.

V nedeljo je bil v kraju Mansue 
najhitrejši Pettena (Vicenza Cam- 
pagnolo), ki je 152 km dolgo progo 
prevozil z visoko poprečno hitrostjo 
44,287 km na uro.

NOGOMET

VICENZA — Vodstvo Vicenze, ki 
je letos izpadla iz nogometne A li
ge, ni včeraj na svoji redni seji

potrdilo za trenerja Fabbrija, zato 
bo ta moral opustiti vodstvo tega 
moštva, ki je letos res «nerodno» 
izpadlo iz lige.

ROTTERDAM — Pred 20 tisoč 
gledalci je včeraj ekipa Ajaxa iz 
Amsterdama osvojila nizozemski no
gometni pokal. V drugem finalnem 
dvoboju (prvo srečanje se je kon
čalo pri 1:1) j« namreč včeraj Ajax 
s 3:0 (1:0) odpravil Tvvente. Kljub 
porazu pa bo po vsej verjetnosti 
branil nizozemske barve v pokalu 
pokalnih prkavov še drugo leto Tvven
te, saj vodi Ajax v nizozemskem 
prvenstvu s tremi točkami predno
sti, le tri kola pred koncem pr
venstva.

ATLETIKA

V SKOKU V DALJINO

Marina Purič 
druga v deželi

Na manjšem atletskem tekmova
nju v Trstu je Borova mladinka 
Marina Purič dosegla v skoku v 
daljino odličen rezultat 5,27 m, ki 
je letos drugi v deželi. Borovki manj
ka do norme za državno prvenstvo 
še 13 cm. Srečo bo zato ponovno 
poskusila v nedeljo zjutraj v Gori
ci, v skrajnem primeru pa bo Bor 
priredil prihodnji teden posebno tek
movanje, da bi dosegel to normo.

Za mladinsko državno prvenstvo, 
ki bo sredi junija v Bologni, že ima
ta normi Marinka Purič v teku na 
100 m čez ovire in Igor Bigaton v 
metu kladiva. Med resnimi kandi
dati je poleg Puričeve še naraščaj
nik Gorazd Pučnik, ki polaga upe v 
met kopja in met diska, medtem 
ko je že krepko izpolnil normo za 
prvenstvo v osmeroboju, ki bo sicer 
komaj septembra. Zadnji nastopi v 
metu kopja pa so, žal, malo zmanj
šali možnosti Gabrijela Sedmaka v 
metu kopja.

Za člansko prvenstvo že imajo 
norme Irena Tavčar (disk in kro
gla), Loredana Kralj (krogla' in 
Sonja Antoni (400 m čez ovire).

Sledil je ogled romantičnega Mo
čilnika, s tremi izviri reke Ljublja
nice, ki so obdani s smrekovim 
gozdom.

Izletniki so prebili nekaj lepih u- 
ric v prelepi naravi ter so se zado
voljni vračali na domove. Točka iz
leta je bila posrečeno izbrana, ker 
je SPD prvič obiskalo omenjene za
nimivosti. V nedeljo, 10. junija, or
ganizira SPD Gorica avtobus na 
srečanje zamejskih planinskih dru
štev s PD iz Slovenije; tokrat je 
organizator Slovensko planinsko 
društvo — Celovec, srečanje pa bo 
na Koroškem pri Podnarju v sliko
viti dolini Podna.

V nedeljo, 17. juniia bo na žeVo 
članov iz Sovodenj SPD priredilo e- 
nodnevni družinski izlet v Benetke 
z ogledom Lida. Vpisovanje se je 
že pričelo na sedežu, Ul. Malta 2.

Bližnje delovanje SPDT
Kot smo že poročali, bo 8. tradi

cionalno srečanje zamejskih planin
skih društev s PD iz matične do
movine v nedeljo, 10. junija. Tokrat 
bodo to srečanje priredili člani 
slovenskega koroškega planinskega 
društva iz Celovca, slavnost pa se 
bo pričela ob 13. uri (ob 14. po le
galni uri!) pri Podnarju v dolini 
Podna. Med kulturnim sporedom 
bodo med drugim nastopili mladin
ski pevski zbor Glasbene matice iz 
Trsta, tamburaški zbor iz Bohinj
ske Bistrice, godba na pihala jese
niške železarne, domače folklorne 
skupine, obirski ženski oktet itd. po
leg teh pa bodo na sporedu še reci
tacije, igre in drugo. Poleg kultur
nega sporeda je na programu še 
izlet v Mlako (Marcheniviese) v na- 
nodnem parku Poden - Vrtača.

Kako pa se do kraja srečanja 
sploh pride?

Me' ljubeljskim predorom in Bo
rovljami (Ferlach) se na Sopotnici 
(Sapotnitz) odcepi cesta proti zaho
du skozi Slovenji Plajbenk (Win- 
disch Bleiberg) do 4 km oddaljene
ga Podnarja, kjer bo srečanje.

Letošnji tradicionalni večdnevni 
izlet za srednješolsko mladino bo 
v dneh 29. in 30. junija ter 1. ju
lija, cilj le-tega pa je Triglavsko 
pogorje. Izlet bo z avtobusi, vpiso
vanje pa je na sedežu ZSŠD1 (Ul. 
sv. Frančiška 20) vsak dan od 11. 
do 12. ure. Vse podrobnosti bomo 
še javili.

Članarina SPDT
Kdor bi rad plačal letno članarino 

SPDT, lahko to stori na sedežu 
društva (Ul. sv. Frančiška 20/3) 
vsak ponedeljek od 20. do 21. ure 
ali pa vsak dan v Tržaški knjigarni.

J. S.
Nekaj številk o PZS
Slovenska planinska organizaciji 

združuje kar 156 društev, samo v le
tošnjem letu so jih ustanovili pet. 
Lani so društva imela 93.523 čla
nov, kar 42.556 med njimi je mlaj
ših od 27 let in 26.039 je celo še pio
nirjev. Vsako leto je večje tudi šte
vilo obiskovalcev planinskih posto
jank. Leta 1976 jih je bilo 1.066.202, 
leto kasneje 1.101.005 in lani že 
1.204.656. Planinska organizacija i- 
ma v Sloveniji že 624 mladinskih 
vodnikov, 41 aktivnih mentorjev in 
76 inštruktorjev. Razen tega dela 
v društvih še 148 planinskih vodni
kov, za težje ture pa 3J gorskih vod
nikov. V društvih je registriranih 
tudi preko 500 članov gorske straže, 
za njihovo vzgojo pa skrbi 43 po
sebej izšolanih inštruktorjev. Torej 
res lep kader, ki se bo v bodočnosti 
večal in obnavljal.

Nekaj novosti na
planinski knjižni polici
Pri Planinski založbi je izšla 

knjižica »How to climb Triglav» 
(Kako plezati na Triglav). Sloven
ska predhodnica, ki jo je uredil Ma
rjan Krišelj je imela naslov »Bil 
sem na Triglavu» Knjižico je pre
vedel prof. Stanko Klinar, za karto
grafsko obdelavo pa je poskrbel Vir 
li Kos. Avtorji posameznih sestav
kov so Tine Mihelič, dr. Peter So
klič, inž. Pavle Šegula, Miran Tron
telj in dr. Tone Wraber. Knjiga je 
že v prodaji v ekonomatu PSZ. 
Nemška inačica knjižice bo nared 
še pred letošnjo planinsko sezono, 
pripravljajo pa že italijansko ver
zijo.

Mladinska knjiga pa je v zbirki 
Pelikan izdala knjižico *Naš gorski 
svet*. Avtor Jurij Kunaver v zgo
ščeni obliki opisuje značilnosti na
šega gorskega sveta, po vsebini pa 
je prav gotovo zelo prikladen učbe
nik osnov spoznavajo gorstev v pla
ninki šoli.

D. J.

BOKS

NKW YOKK — Svetovno prven
stvo v težki boksarski kategoriji 
(verzija WBC) med Holmesom in 
VVeaverjem bo 22. junija v Madison 
Sguare Gardnu v New Yorku.

SONA — Z zmago nad enajsteri
co Aatvidaberg s 6:1 je švedski no
gometni pokal osvojila enajsterica 
iz Goteborga.

OBVKSIILA
ŠD SLOGA

sklicuje jutri, 1. junija v Lir
skem domu v Trebčah s prvim 
sklicanjem ob 20. uri in i dru
gim ob 20.30

izredni občni zbor
z naslednjim dnevnim redom:

1. Izvolitev delovnega predsed
stva

2. Popravki statuta
3. Predsedniško poročilo
4. Tajniško poročilo
5. Blagajniško poročilo
6. Poročila sekcij
7. Pozdravi
8. Ustanovitev novih sekcij
9. Predstavitev novega progra

ma
10. Volitve novega odbora
11. Razno

• • •

ŠD Mladina
priredi v soboto, 2. junija 1979, ob 
20.30 v prostorih Ljudskega doma 
v Križu zaključni baletni nastop.



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST. Ul. Montecchl 6, PP 559 Tel. (040) 79 46 72 (4 linije)
Podružnico Gorica. Ul. 24 Moggio 1 — Tel. (0481) 8 33 82 57 23
Naročnina
Mesečno 3.500 lir — vnaprel plačana celotna 32.000 lir. Letna naročnino 
za inozemstvo 48.000 lir, za naročnike brezplačno revija «DAN».
V SFRJ številka 3,50 din, ob nedeljah 4.00 din. za zasebnike mesečno 50.00, 
letno 500.00 din. za organizacije in podjetja mesečno 65.00. letno 650,00 din

Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 31. maja 1979

Za SFRJ 2iro račun 50101-603-45361 «ADIT» - DZS • 61000 Ljubljana. 
Gradišče 10/11. nad., telefon 22207

Oglasi Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šir. 1 st., viš. 43 mm)
18.800 lir. Finančni 700, legalni 600. osmrtnice 300. sožalja 

400 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 150 lir beseda. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 14%. Oglasi iz dežele Furlanije- Julijske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.

H.i.LJzTT *£™i£5:l
Odgovorni urednik Gorazd Vesel m t.ska^^Trst 2aioinikcv fieg

pogovori s kandidati
MARIJA FERLETIČ (SSk)

ODLOČNO ZAHTEVAMO GLOBALNI ZAŠČITNI ZAKON 
BREZ DISKRIMINACIJ DO BENEŠKIH SLOVENCEV

■ m

Primorski dnevnik: Tokrat na gla
sovnicah za italijanski parlament in 
za evropske volitve ne bo običajne
ga volilnega simbola Slovenske skup
nosti. Na volitvah za poslansko zbor
nico in senat boste nastopili skup
no s Furlanskim gibanjem, na voli
tvah za evropski parlament pa sku
paj z nekaterimi drugimi manjšimi 
skupinami pod volilnim znakom li
mon Valdotaine. Zakaj ste se odlo
čili za takšne povezave in kakšno 
korist si od njih obetate za Slo
vence v Italiji?

Ferletičeva: Gospodarska kriza, 
terorizem, neizpolnjene obveznosti 
do slovenske manjšine v Italiji, ki 
že desetletja zaman terja priznanje 
svojih človečanskih in narodnih pra
vic, zajamčenih v italijanski ustavi, 
zlonamerni napadi na zahteve Slo
vencev po globalni zaščiti, so vzbu
dili zlasti med slovensko javnostjo 
nezaupanje v vsedržavne stranke, 
ki so pokazale svojo nesposobnost 
do perečih vprašanj in nenaklonje
nost do slovenske manjšine v za
mejstvu. Edina slovenska politična 
organizacija v Italiji, ki že od le
ta 1947. vlaga v Rimu in nato na 
deželni ravni peticije in zakonske 
predloge, se je neizpolnjenih obljub 
naveličala in že v letu 1976 se je 
v znak protesta predstavila samo
stojno na volitvah za obnovo po
slanske zbornice in senata. Prvič 
je nudila Slovencem cele dežele, 
da se masovno izrečejo, da so na
veličani obljub, da hočejo, da se 
od besed preide k dejanjem. Veli
ko število Slovencev pa je še vedno 
raje zaupalo svoje glasove vsedr
žavnim italijanskim strankam ka
kor pa slovenski listi. Slovenska 
skupnost je zato iskala pomoči in 
zavezništva pri drugih manjšinah, 
pri katerih je dobila jamstvo, da 
kljub nam nasprotni volilni zakono
daji, dobimo svoje zastopstvo v 
rimskem in evropskem parlamentu 
in to preko rotacije v slučaju pri
čakovanih izvolitev. Jasno je, da bi 
do tega ne prišlo, ko bi se Sloven

ska skupnost ne bila predstavila 
javnosti s pogumom in ponosom. 
Danes je dokazano, da slovenski 
glasovi, oddani lipovi vejici na par
lamentarnih volitvah v letu 1976 
niso bili izgubljeni. Slovenska stran
ka je pridobila na ugledu tudi pri 
najostrejših nasprotnikih, saj je za 
italijanske stranke nerazumljivo, 
kako sploh more živeti politično te
lo brez vsakega finansiranja, ka
ko more v volilni boj samo s pri
spevki preprostih ljudi. Takoj po 
volitvah leta 1976 je SSk imela še 
pogostejše uradne stike z ostalimi 
manjšinami v Italiji; v juniju le
ta 1977 je v Attemsovi palači orga
nizirala uspelo konferenco z ozirom 
na evropske volitve in v juliju se 
je že osnovala v Desenzanu kon
federacija narodnih in jezikovnih 
manjšin. Volilni zakon za evropski 
parlament daje Slovencem možnost, 
da bi se kot manjšina direktno ude
ležili evropskih volitev, ali to je spet 
le mamilo za slovenske ljudi, saj 
zakon stavi take pogoje, da se Slo
venci nismo mogli predstaviti s svo
jo lipo, ker bi morali v kratkem 
roku zbrati 30.000 podpisov, kar je 
bilo neizvedljivo. Od treh manjšin 
je spet nastradala samo slovenska, 
ker nima v parlamentu svojega za
stopnika, saj Italijani ne smatrajo 
Slovence tiste, ki so izvoljeni v 
italijanskih strankah. Ko bi v letu 
1976 izvolili svojega zastopnika v 
Rim, bi se danes Slovenci ponosno 
javili na evropskih volitvah s svo
jim tradicionalnim znakom. Dobro
došla je zato federacija manjšin, 
saj smo preko te dosegli možnost 
udeležbe na evropskih volitvah pod 
znakom Union Valdotaine, stranke, 
ki ima svojega poslanca v Rimu in 
ji zato ni bilo potrebno zbirati pod
pisov. Nemška stranka je ubrala 
svojo pot in SSk, skupaj s Fur
lanskim gibanjem in drugimi manj
šinami v sklopu federacije je u- 
spelo razbiti Listo za Trst.

Kaj si obetamo: izvolitev zastop
nika SSk v rimski parlament na 
listi z znakom Furlanskega gibanja, 
ki to pot nastopa kot lista ljudske 
solidarnosti, saj je pod tem znakom 
zbranih kar osem skupin. Če je sa
mo Furlansko., gihao*#,. .dosegla., pri 
deželnih volitvah 38.000 — bo lista 
z vsemi ostalimi skupinami, vštev- 
ši Slovensko skupnost in ladince, 
ki za deželne volitve niso spadali 
v našo volilno okrožje znatno pove
čala število glasov in tako zagoto
vila izvolitev vsaj enega parlamen
tarca. Če bo Slovenec, bo odvisno 
od preferenčnih glasov, ki bodo od
dani slovenskima kandidatoma v 
okrožju Gorica, Videm, Pordenon 
in Belluno. Furlani nimajo mož
nosti osredotočiti na enega kandida
ta veliko preferenc. Vsled tega bo 
odvisno od Slovencev, kdo bo šel v 
Rim.

PD: V Trstu so reakcionarne in 
desničarske sile izkoristile osimske

sporazume med Italijo in Jugosla
vijo za ostro ofenzivo proti demo
kratičnim strankam in zlasti proti 
gospodarskim dogovorom, ki nudi
jo tržaškemu in širšemu deželnemu 
gospodarstvu konkretne možnosti 
vzpona in pomembne vloge Trsta 
kot povezovalca mednarodnega go
spodarskega sodelovanja. Kje je po 
vaši oceni resnični vzrok te ofen
zive in kakšen je njen domet? Ka
ko ocenjujete položaj Gorice in Vid
ma? Obstajajo po vaši sodbi nevar
nosti za šibitev enotnosti dežele 
Furlanije - Julijske krajine?

Ferletičeva: Tako na Tržaškem 
kakor na Goriškem imamo veliko 
beguncev poleg tega pa še močne 
desničarske struje, kateri hočejo 
ohraniti napetost in sovraštvo med 
tu živečima narodoma. Gorica se 
bori, da bi v sklopu osimskih spo
razumov imela svoj delež a zamu
dila je veliko, ker ni znala ubrati 
prave poti. Izdelala je svoje načr
te neodgovorno mimo Slovencev in 
njihovih zahtev in ni čakala na o- 
ster odpor slovenskega prebivalstva, 
ki se odločno bori proti gospodar
skemu izkoriščanju slovenskega 
kmeta jn slovenske narodne manj
šine nasploh. Smatram, da ni no
bene nevarnosti za šibitev enotnosti 
dežele, saj se je o tem že veliko 
govorilo ob izdelavi ustave same. 
SSk je odločno proti delitvi dežele 
in goriške pokrajine. Iskati pa bo
mo morali novih poti zato, da bi 
v sklopu komprenzorijev dobili za 
slovensko manjšino pravilne izbire 
z ozirom na njeno prisotnost ne 
samo v Trstu in Gorici ampak tu
di v Benečiji in Kanalski dolini. 
Tudi goriška pokrajina ima pravi
co, da dobi deželna odborništva kot 
je to že deloma izvedeno v drugih 
pokrajinah.

PD: Ne nazadnje so reakcionarne 
in konservativne sile zlasti po Osi
mu usmerile svojo gonjo proti glo
balni zaščiti pravic slovenske na
rodnostne skupnosti in pri tem z 
izkrivljenimi in demagoškimi gesli 
nastopile proti obstoječim zakon
skim predlogom za globalno zašči
to. Kakšne ukrepe bo vaša stran
ka v tem oziru podvzela v prihod
nje v.nou.eiu parlamciitu in odloču
jočih dejavnikih?

Ferletičeva: Gonjo, proti zaščiti, 
zlasti v Benečiji, ki se je med vo
lilno kampanjo še poostrila, je SSk 
odločno obsodila. Zato je povsem 
razumljivo, da bo SSk še naprej 
na vseh forumih z vztrajnostjo ter
jala uresničitev svojih zahtev. Ker 
se na goriški pokrajini danes ote
pajo razprav v zvezi s tem vpra 
šanjem kljub pismenim vlegam, bo 
mo to prenesli v konzulto štirih po
krajin. V parlament bo SSk ponov
no vložila zahtevo po globalni za
ščiti in to pot trdno upamo direkt
no preko izvoljenega zastopnika na 
samostojni listi Furlanskega giba
nja.

POSLANIC FRANCO CASTKUONC (PSI)

Socialisti se bodo dosledno zavzemali za globalno 
zaščito slovenske narodnostne skupnosti

njeno moč in videz nezamenljive in 
nesprejemljive sile za krmilom dr
žave, glavna vzroka krize polž
ke demokratične enotnosti. Glavni 
cilj volitev 3. junija ne sme biti 
ta, da se socialistom ali komunistom 
omogoči, da z nekaj svojimi pred-

oarodnostne skupnosti in pri tem z 
izkrivljenimi in demagoškimi gesli 
nastopile proti obstoječim zakon
skim predlogom za globalno zašči
to. Kakšne ukrepe bo vaša stran
ka v tem oziru podvzela v prihod
nje v novem parlamentu in odloču-

stavniki vstopijo v vlado, pač pa, jočih dejavnikih? 
da se doseže korenita prenovljena, Castiglione: V odgovor lahko le 
vlada, ki naj bo dejanska altema- , potrdimo svojo obvezo, da se bomo

Primorski dnevnik: Predčasne
parlamentarne volitve bodo ne
dvomno odraz trenutnega politične
ga položaja v državi po prekinitvi 
obdobja demokratične solidarnosti, 
katere odraz je bila vlada, ki je 
uživala podporo širšega loka demo
kratičnih sil. V kakšno smer bi 
mora) iti po volitvah družbenopoli
tični razvoj v državi glede na ne
varnost terorizma in zaostrujoče se 
gospodarske krize?

Castiglione: Zaradi hude gospo
darske krize in ofenzive terorizma 
je treba obnoviti, vendar na novih 
temeljih, politiko demokratične in 
narodne enotnosti. Pri tem pa je tre
ba premostiti težnjo bipolarizma 
KPJ - KD, ki je v teh letih hromi 
la politično življenje in onemogo
čila stabilizacijo sistema ter obli
kovati novo večino, v kateri bodo 
vse stranke na isti ravni in v ka
teri bodo socialisti bolje zastopani 
ter bodo imeli večjo težo. Pred
vsem pa je treba oblikovati novo 
vlado z drugačnim ustrojem, z no
vimi ljudmi in novimi programi.

Po mnenju socialistov sta ne
zmanjšana in hegemonistična oblast 
krščanske demokracije ter odnos s 
to stranko, ki so ga sprejeli komu
nisti, ki so posredno ovrednotili

tiva dosedanjim Andreottijevim eno
barvnim vladam.

PD: V Trstu so reakcionarne in 
desničarske sile izkoristile osimske 
sporazume med Italijo in Jugosla
vijo za ostro ofenzivo proti demo
kratičnim strankam in zlasti proti 
gospodarskim dogovorom, ki nudi
jo tržaškemu in širšemu deželnemu 
gospodarstvu konkretne možnosti 

i vzpona in pomembne vloge Trsta 
kot povezovalca mednarodnega go
spodarskega sodelovanja. Kje je po 
vaši oceni resnični vzrok te ofen
zive in kakšen je njen domet? Ka
ko ocenjujete položaj Gorice in Vid
ma? Obstajajo po vaši sodbi nevar
nosti za šibitev enotnosti dežele 
Furlanije • Julijske krajine?

Castiglione: Glavni razlog silne 
ofenzive proti osimskim sporazu
mom’je poskus nazadnjaških in na
cionalističnih sil, da si med de- 
zorientiranim in zato lahko preprič
ljivim tržaškim javnim mnenjem 
za zmerno ceno pridobijo svoj po
litični in volilni prostor. Tovrstno 
oporečništvo se bo zato očitno na
daljevalo, dokler se bo tistim silam 
obrestovalo na volitvah. Videm in 
Gorica pa sta s svoje strani zain
teresirana za korektno uresničeva
nje osimskih sporazumov, da bi iz
boljšali svoje odnose s sosednjo re
publiko Jugoslavijo.

Kar zadeva deželno enotnost za
vračamo vse polemike, ki so jih na
čela lokalistična gibanja, da bi raz
kosala deželo. Tako se ne rešuje 
vprašanja avtonomije deželnih skup
nosti in uveljavljanja pristopa, ki 
potrebujejo drugačne razčlembe.

PD: Ne nazadnje so reakcionar
ne in konservativne sile zlasti po 
Osimu usmerile svojo gonjo proti 
globalni zaščiti pravic slovenske

zavzeli za »globalno zaščito* pravic 
slovenske manjšine v deželi in pou
dariti moram, da odločno nasprotu
jemo vsakršnemu izumetničenemu 
razlikovanju med problemi Sloven
cev v Trstu in Gorici na eni strani 
ter v videmski pokrajini na drugi.

V novem parlamentu bomo zopet 
predložili že oblikovane predloge, 
ki jih bomo še obogatili in izpo
polnili. Obenem pa bomo pod vzeli 
vse potrebne pobude, da bo tudi vla
da, ki bo oblikovana po volitvah, 
formulirala predloge, ki so v njeni 
pristojnosti.

AMERIŠKA LETALSKA INDUSTRIJA PREŠLA V OFENZIVO

Neresnične govorice 
o okvarah na airbusih
Letala DC 10 še stojijo: treba jih bo prekontroHrati - Ogromna 
izguba za letalske družbe in ohromljen mednarodni promet

WASHINGTON — Ameriška letal
ska industrija je prešla v ofenzivo. 
Potem ko so vse letalske družbe na 
svetu <ustavilei> letala DC 10, da 
opravijo potrebne preglede na pri
ključkih motorjev na krila in da 
preverijo, da ni okvar, zaradi ka
terih je prišlo pretekli teden v Chi
cagu do nesreče, ki je terjala preko 
270 smrtnih žrtev, je iz ZDA prišla 
nepreverjena vest, da so naprave 
na airbusih, letalih evropske izdela
ve, povsem enake napravam na a- 
meriških DC 10. Uradno tega sicer 
ni povedal nihče, vendar pa so se 
razširile govorice, da so ostali tudi 
airbusi v ZDA «na tleh*. Te go
vorice pa so bile težko preverljive, 
saj je airbusov v severnoameriški 
državi le pet ali šest, medtem ko 
leti v ZDA kar 111 letal DC 10. Po 
prvem preplahu v Evropi, zlasti v 
Franciji in v Zahodni Nemčiji pa so 
se polemike pomirile in »nespora 
zum» je trajal le tri ure. Že v tem 
kratkem času pa so bile letalske 
družbe, zlasti nemška Lufthansa, 
priče številnim odpovedim rezerva
cij poletov z airbusi.

Medtem pa se nadaljujejo kontro
le naprav na letalih DC 10. Na med
narodnih in medcelinskih progah vla
da pravi kaos, • saj jih večje letal
ske družbe krijejo pretežno z letali 
dveh vrst, DC K) in Boeing 747. V 
svetu leti skupno nekaj nad 400 
boeingov te vrste, medtem ko je 
Douglasovih DC 10 približno sto 
manj, kar skratka pomeni, da je 
ostalo nekritih več kot 40 odstotkov 
daljših prog. Promet je tako ohrom
ljen še zlasti kar zadeva povezave 
med Evropo in Afriko, Južno Ame
riko in Azijo, medtem ko vzdržujejo 
zveze z ZDA predvsem z večjimi 
boeingi. Poleg ohromitve prometa 
pa je treba upoštevati tudi ogromno 
izgubo, ki jo utrpijo letalske družbe, 
saj gre za zelo draga letala, ki sta
nejo preko 30 milijard lir in ki mo
rajo leteti najmanj osem ur dnevno, 
da se strošek amortizira. Poleg te

ga pa bo izguba velika tudi zaradi 
nezaupanja, ki ga bodo imeli potni
ki vsaj še nekaj mesecev v letala 
te vrste, vse dokler se polemike ne 
poležejo in nesreča ne krene v po
zabo, (bbr)

Osvetljena skrivnost 
civilizacije Majev
LOS ANGELES - Civilizacija 

Majev, ki je cvetela na področju 
današnje južne Mehike in Gva
temale, je izumrla zaradi pre
naseljenosti, ki je bila povezar 
na z nezadostno kmetijsko pro- 

' izvodnjo. Do tega zaključka 
sta prišla znanstvenika z uni
verze v Los Angelesu, potem 
ko sta z nekaterimi radioaktiv
nimi aparati raziskovala na
grobne spomenike, ki jih je to 
indijansko pleme postavilo svo
jim mrtvim.

Ob proučevanju teh nagrob
nih spomenikov, ki so bili pred
met kulta Majev, sta znanstve
nika ugotovila, da je ta kult 
spomenikov začel propadati 810. 
leta in da so zadnji spomenik 
postavili 028. leta. Istočasno je 
civilizacija Mpjev doživela eno 
izmed naj več jih demografskih 
katastrof v zgodovini — v enem 
samem stoletju je prebivalstvo 
od preko treh milijonov ljudi 
padlo na samo 450 000 duš. Ne
zadostna kmetijska proizvodnja 
in predvsem številni napadi dru
gih indijanskih plemen so bili 
tudi vzrok padca političnega 
sistema Majev in njihove vlada
joče elite, ki ni bila več v sta
nju, ■ da zagotovi prebivalstvu 
potrebno hrano. Po tem se je 
začel razkroj te civilizacije, 
dokler ni število Indijancev Ma
jev začelo še bolj naglo padati.

(mč)

V tako hutli vročini se je Anni Marii Rizzoli modrček zdel očitno 
odveč. (Telefoto ANSA)

TRŽAŠKI DNEVNIK
NA RAZSTAVIŠČU PRI MONTEBELLU OD 16. DO 28. JUNIJA

Čez dobra dva tedna se začne 
tržaški mednarodni velesejem
Navzočih bo predvidoma okrog 1000 razstavljavcev iz 30 držav * Jugoslavijo ba 
zastopalo 36 podjetij • Mednarodna zasedanja o kavi, lesu in zavarovalstvu

tez dobra dva tedna se ponovno 
odpro vrata tržaškega mednarod
nega vzorčnega velesejma, in sicer 
že enaintridesetič. Prične se 16., 
zaključi pa 28. junija. Udeleži se 
ga okrog 1.000 razstavljavcev iz ka
kih 30 držav.

Uradne razstave bodo priredile 
Avstrija, Jugoslavija, Zvena repu
blika Nemčija, Indonezija in Brazi
lija, katerim gre prišteti skupino 
afriških držav, pridruženih Evrop
ski gospodarski skupnosti (Burundi, 
Srednjeafriško cesarstvo, Etiopija, 
Gana in Zaire) pogajanja glede 
njihove udeležbe pa še tečejo z 
Mehiko, Perujem, Indijo ter razni
mi čezmorskimi deželami.

V blagovni sestavi velesejma ne 
bo večjih sprememb, porabnih do
brin bo. kot običajno, največ. No
vost bo pa pomenilo zasedanje o 
sončni energiji v priredbi deželne 
ustanove za razvoj obrtništva ESA 
dne 17. junija, ki bo tej ustanovi 
tudi posvečen.

Drugi dnevi bodo namenjeni: 16. 
junij Zvezni republiki Nemčiji; 18. 
junij Franciji; 19. junij posvetova
nju o zavarovalstvu v organizaciji 
družbe Trieste - Consult; 20. junij 
Jugoslaviji; 21. ter 22. junij 15. za
sedanju o kavi, ki bo tokrat prvič 
pod pokroviteljstvom mednarodnega 
zavoda za kavo ICO s sedežem v 
Londonu; 23. junij zasedanju o lesu 
v priredbi italijanske zveze lesnih 
industrijcev; 25. junij podobnemu 
posvetu v organizaciji vsedržavne
ga združenja lesnih trgovcev; 26. 
in 27. junij pa svetovni konferenci 
o lesu, ki jo pripravi združenje les
nih trgovcev v hotelu Excelsior.

Za razstave Bodo uporabili tudi 
novi paviljon vzdolž Ul. Settefon- 
tane (namesto dosedanjih paviljo
nov A in C).

Še nekaj o jugoslovanski udeležbi, 
za katero bo tokrat poskrbela Go
spodarska zbornica SR Hrvatske iz 
Zagreba. Jugoslovanskih razstav
ljavcev se je doslej prijavilo 32. 
svoje izdelke pa bodo prikazovali 
na površini 320 kvadratnih metrov 
v Palači narodov; šlo bo za preh
rano. industrijske proizvode in tu
ristično ponudbo. Tem velja pri
šteti tri lesna podjetja in sežansko 
podjetje Timav, ki bo pripravilo 
gastronomski paviljon. Za turistič
no propagando bosta poskrbeli turi
stični zvezi Slovenije in Hrvatske. 
Omeniti velja še predvidoma za
jetno razstavo knjig.

primerov noric, enega epidemične 
priušesne slinavke, 22 rdečk, 6 ga
rij in dva nalezljivega vnetja jeter.

Vodstvo
tržaškega arzenala 
grozi kovinarjem

Vodstvo Tržaškega arzenala je 
te dni pismeno obvestilo sindikalne 
organizacije, Intersind in tržaški 
urad za delo, da utegne sodno u 
krepati proti kovinarskemu sindika
tu FLM zaradi razčlenjenega na
čina stavk, ki ga je uvedel v ok 
viru boja za obnovitev delovne po
godbe.

Omenjeni sindikat in enotna zve
za CGIL, CISL, UIL sta odločno

obsodila grožnjo in jo označila kot 
poskus ustvarjanja napetosti zno
traj kovinarskih obratov v času, 
ko si minister za delo Scotti priza
deva poravnati spor v zvezi z de
lovno pogodbo Pogajanja se bo
do nadaljevala 29. maja.

Pristaniška ustanova 
bo zaposlila
200 mladih nezaposlenih

Vodstvo tržaške pristaniške usta
nove je sklenilo zaposliti 200 mla
dih nezaposlenih, ki so vpisani » 
posebne sezname. Sklep bodo pred 
ložili deželi, do njega pa .je prišlo.- 
ker bo v triletju 15)79-1981 odšlo v 
pokoj mnogo starejših delavcev.

Zdravstveno stanje Diega Borto- 
lina, 25-letnega mladeniča iz Ul. 
Timeus 12, ki so ga v noči med tor
kom in sredo zabodli na gredici na 
Trgu Oberdan, je še vedno zaskr- 

9 V obdobja od 14. do 20. maja so i bljujoče. Zdravniki oddelka za oživ- 
zabeležili na Tržaškem sledeče pri- ljanje tržaške bolnišnice, kamor so 
mere nalezljivih bolezni: 10 prime- ranjenca sprejeli, se še vedno bo
rov škrlatinke, 3 primere ošpic, 26 | rijo, da bi Bortolinu rešili življenje.
niiniiiiiiiiiif 111111111111111111

(Nadaljevanje z 2. strani)

bili privatne poljske in gozdne po
ti. v splošnem pa stezo čisto na 
novo zarisali v travi in gozdnati 
podrasti, kjer poprej sploh ni bilo 
prehoda. «Na gozdini*. tam, kjer 
pobočje Grmade kazi napeljava 
nafte in plinovoda, so tudi podrli 
zid iz kamenja. Predsednica devin
skega motokluba je obljubila, da 
si pride ogledat škodo; bomo vi
deli.

Nedeljsko dirko je priredil sicer 
tržaški motokluh »G. Parlotti», ven
dar z blagoslovom prefekture, ne 
pa tudi z dovoljenjem devinsko- 
nabrežinske občinske uprave, ki jo 
je bilo prefektumo osebje izrecno 
povprašalo za mnenje. Po posvetu 
s prizadetimi krajevnimi skupnost
mi je občinski odbor dovoljenje za
vrnil, prefektura pa je s postop
kom. ki je zelo vprašljiv, dovolje
nje izdala poa kdove kakšnim in 
kdove čigavim pritiskom. Zadevo 
bi morala primerno objasniti.

Tudi zato, ker je šla devinsko 
nabrežinska občina motokrosovcem 
na roke tako, da jim je po dolgo
trajnih in težkih (»ogovarjanjih iz
borila od vodstva štivanske papir-

V EL ARIŽU POD EGIPTOVSKO ZASTAVO

ARABCI SE PONOVNO UČIJO ARABŠČINE
Po dvanajstih letih izraelske okupacije se morajo prebivalci tega 
sinajskega mesta spet prilagoditi egiptovskemu načinu življenja

(prvega si je ogledalo nad tisoč p; 
bivalcev). odprli so novo avtobi

EL ARI§ — Medtem ko sta iz
raelska in egiptovska vlada končno 
začeli tudi dejansko graditi in u- 
veljavi jati dobrososedske odnose, se 
prebivalci El Ariša (ki so seveda 
vsi Arabci) morajo privaditi na to, 
da ponovno živijo v Egiptu 

El Ariš, ki je od petka spet v 
rokah Kaira, je danes na pol po
rušeno in zelo prašno mesto, saj v 
preteklih dvanajstih letih niso Iz
raelci med svojo okupacijo do
gradili prav ničesar, kot se niso po
trudili. da bi odstranili ruševine ali 
popravili tisto, kar so pred dvanaj
stimi leti njihovi tanki in topovi po
končali.

Sicer so se Arabci v El Arišu po
polnoma prilagodili izraelskemu na
činu življenja. Po mestnih ulicah še 
vedno vozijo taksisti v avtomobilih 
z izraelsko registracijo, medtem ko 
večina «uglednih» trgovcev govori 
bolje hebrejščino od arabščine. Pa 
tudi ostalo prebivalstvo meša v po
govoru arabske in hebrejske bese
de, čeprav uporablja raje hebrej
ščino, ker je ta jezik «bolj pripra- 
ven» za tekočo diskusijo.

Egiptovske oblasti se tega stanja 
seveda zavedajo in zato so že do
ločile prve ukrepe, s katerimi bi 
vrnili prebivalce El Ariša pod okri
lje pozabljene domovine. Predsednik

Sadat je že oklical 26. maj za *dr- 
žavnh praznik severnega Sinaja in 
dejal, da *Egipt ne bo obžaloval 
zaradi naporov, da čimprej preskoči 
vse ovire, ki so Sinaj popolnoma i- 
zolirale od Egipta», Prve pobude so 
že vidne. Egiptovski minister za e- 
tektrično energijo Mustafa Kamel 
Sabri je dal delavcem, ki so v El 
Arišu dodeljeni postaji za električ
no distribucijo, posebno denarno na
grado, ker šo si^prizadevali, da me
sto ne bi ostalo brez električnega 
toka, potem ko so se Izraelci umak
nili. Poleg tega prihajajo iz Kaira 
vsak dan Egiptovski dnevniki, za
čeli so prikazovati egiptovske filme

re-
bivalcev), odprli so novo avtobus
no progo Kairo - El Ariš, kot tudi 
telefonske linije z glavnim mestom 
in Aleksandrijo ter drugimi egip
tovskimi mesti.

Ob sami morski obali teče proti El 
Arišu tudi železniška proga, ki je 
pred «tnnogimi* leti povezovala to 
brsteče mesto s Palestino. Po to
likih letih so tračnice še nepoškodo
vane in jih pesek ni zasul. Ležijo 
kot priča nekega davnega časa, ko 
je bila Palestina še palestinska. Ali 
bo ta proga še kdaj povezovala e- 
giptovski El Ariš s kakim palestin
skim mestom? (mč)

PREISKAVA 0 KRVAVEM DOGODKU V NOČI MED TORKOM IN SREDO

AMERIŠKI MORNAR ZABODEL 
MLADENIČA NA TRGU OBERDAN
Zdravstveno stanje 25-letnega Diega Bortolina se je neko
liko izboljšalo, še vedno pa je v življenjski nevarnosti

Mladenič je zadobil pet hudih ran * 
nožem v desno prednjo stran prsne
ga koša. En zahod, najhujši, mu je 
predrl pljuča, poleg tega pa je še 
zadobil dve rani po levi in desni ro
ki. Včeraj dopoldne se je njegove 
stanje nekoliko izboljšalo, tako da 
ga je komisar Valente lahko za kra
tek čas zaslišal. Vsekakor pa je 
njegovo zdravstveno stanje še ved
no resno, tako da si zdravniki še 
nadalje pridržujejo prognozo.

Zaslišanje nesrečnega Bortolina in 
še nekat^r^.druge izjave pa so vsaj 
nekoliko osvetlile nejasne okolišči
ne, v katerih je bil Tržačan ranjen- 
Gotovo je, da ga je zabodel eden od 
ameriških mornarjev, ki so prispel1 
v Trst z ladjami ameriške vojne 
flote, ki so v teh dneh zasidrane V 
tržaški luki, znan pa je tudi vzrok 
pretepa, ki je botroval krvavemu 
dogodku.

Večer pred usodnim pretepom j® 
hotela skupina treh Američanov ku
piti od nekaterih tržaških narkoma; 
nov (bili so v treh, med njimi tudi 
neko dekle) na Trgu Oberdan koli; 
čino hašiša, za katerega so plačali 
300 do 400 dolarjev. Tržačani pa s° 
opeharili mornarje, saj jim niso pr®' 
dali mamila temveč navaden gnoj; 
Razjarjeni Američani so se drug* 
večer vrnili na kraj. kjer so ji® 
Tržačani ogoljufali in tu našli Bor* 
toljna, ki se je že prejšnji večer P®" 
tepal tod okoli. Stopili so k njem11 
in ga povprašali po skupini, ki ji?1 
je dala gnoj za hašiš. Bortolin )e 
dejal, da ne ve ničesar o zadevi. * 
mornarji mu niso verjeli. Takrat 
se je začel pretep in eden od am«' 
riških mornarjev je potegnil iz š®' 
pa nož in večkrat zabodel mladem' 
ča. Takoj nato so pretepači zbežal*-

Kot smo poročali že v včerajšnji 
številki, je Bortolina prepeljal 7 
bolnišnico prijatelj z zasebnim a v* 
tomobilom, zdravniki pa so poznej® 
ugotovili, da je imel pri sebi 4 gr®' 
me hašiša.

Preiskava, ki jo vodijo agenti 1®* 
tečega oddelka in ameriška vojaška 
policija, je usmerjena v dve smeri- 
v iskanje Američana, ki je zab®" 
del Bortolina in v iskanje dve® 
mladeničev in dekleta, ki so op®' 
liarili mornarje. Po -atančnem Pre' 
gledu ran, ki jih je zadobil F ■J’®!' 
lin, so lahko preiskovalci ugotovi®« 
da jih je zadal mornar z levo rok®- 
Zato na vseh šestili ameriških 
jah policija vneto išče levičarj®| 
ali kot mu pravijo Američani — *‘et' 
tyja». To, da je nasilnež leviča ’ 
je seveda omejilo krog osumlj®®j 
cev. Poleg tega pa niso imeli s 
mornarji po dva dni zaporedoma d 
voljenje, da prebijejo večer na s 
bem, kot ga je imel <clefty», ki * 
je nahajal v mestu v ponedeljek . 
v torek zvečer. To jg seveda še ',0‘ 
zmanjšalo število sumljivih A®* 
ričanov. (šč)
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Uničevanje kraške zemlje
niče najem obzidanega tovarniške
ga zemljišča pri devinskem poko
pališču, kakor nam ie izrecno po
vedal župan ftkerk. In to notem ko 
so člani devinskega motokluba 
nanj dolgo pritiskali z vsemi mo
gočimi argumenti. Niso pa seveda 
mogli od njega doseči, da bi jim 
dopustil povzročanje škode kraškim 
kmetovalcem.

Zvedeli smo še, da bi se radi 
člani devinskega motokluba pogo 
tiili celo z jugoslovanskimi oblast
mi za odstop zemlje onstran meje, 
torej za ureditev nekakšne medna 
rodne dirkališčne proge. Mar se ne 
bi rajši obrnili na tukajšnje voja
ške oblasti ter jih poprosil’ za u- 
porabo njihovih vadbenih, že tako 
razritih zemljišč, ki bi bila kot na
lašč za motokros? (dg)

i Tito v Alžiriji
(Nadaljevanje s 1. strani)

k dolgoročnejšemu sodelovanju. Med 
drugim je «Ingra» že podpisala spo
razum o gradnji devetih silosov v 
vrednosti 160 milijonov dolarjev, 
clnvest* pa je podpisal sporazum o 
gradnji skladišč za naftne derivate 
v vrednosti 350 milijonov dolarjev. 
O možnosti sodelovanja v kmetijstvu 
pa tečejo pogovori o devetih načr
tih, ki praktično vsebujejo vse: od 
kombinatov do predelave.

Tisk, radio in televizija v Alžiru 
še naprej posvečajo veliko pozor
nost obisku predsednika Tita in nje
govih sodelavcev v Alžiriji. Televi
zijski dnevnik je med drugim po
udaril izreden politični pomen obi
ska, še posebej zaradi specifičnega 
položaja, v katerem se nahaja med
narodna skupnost v tem trenutku. 
Našteli so tudi teme pogovorov, ka 
terim sta predsednika Tito in Šadli 
Bendžedid posvetila največ časa, to 
je krepitvi enotnosti in solidarnosti 
neuvrščenih držav, kriznim žari
ščem, Bližnjemu vzhodu. Zahodni 
Sahari, dekolonizaciji juga Afrike 
in drugo.

«E1 Mudzahid* pa med dnigim 
posveča tudi veliko pozornost go
spodarskemu sodelovanju ter je te
mu posvetilo kar celo stran časnika. 
Laskavi naslov »Ilustracija popol
nega prijateljstva* predstavlja čla
nek, ki kronološko prikazuje jugo
slovansko - alžirsko sodelovanje od 
leta 1965 do danes.

Dejavnost 
deželnega odbora

V vsej deželi Furlaniji -............... Julij*#
krajini bodo kaj kmalu organi®'*®^ 
posebno radiotelefonsko mrežo. . 
bo omogočila takojšen poseg v 
meru gozdnih požarov. Ta P0®11^ 
se pridružuje drugim ukrep®*® ^ 
želne uprave za ohranitev 
ga bogastva. Deželni odlior je/11 , 
odobril izdatek 387 milijonov ®r v 
uresničitev deželnega načrta 
brambo gozdov, za pogozdovanj®^ 
za nagrado oočanom. ki pom®K ~ 
pri gašenju požarov. .

Deželni odbor je s posebna®
xtr nc/)t6lokom odobril razdelitev vsote

milijarde lir za oskrbo starih y 
di na domu na območju, ki 4® g 
prizadel potres. Ukrep zadev® 
tisoč oseb.


